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ردیف نوع میوه

310.000 نارنگی زرد مرغوب 1

230.000 نارنگی درجه 1 2

310.500 پرتقال نافی جنوب 3

230.000 پرتقال شمال 4

253.000 لیمو شیرین 5

سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری بندرعباس

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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?....دکترعباس فضلی 
tچالش نسلی

اصغــر فرهادی باز هــم جایزه ی 
اســکار را از آن خود کــرد. او در 
فروشــنده، پیرمردی را به تصویر 
می کشــد که جوانــی اش را گم 
کرده و در تکاپوی تدارک آن است 
اما بی تدبیری اش او را رســوای 

خاص و عام می کند.

مسئولان جاخالی دادند، خَیر پا پس کشیدمسئولان جاخالی دادند، خَیر پا پس کشید

4242 خودرو سبک و سنگین به دهیاری های هرمزگان تحویل شد خودرو سبک و سنگین به دهیاری های هرمزگان تحویل شد

نکته های نیکو

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرکل امور روســتایی و شــوراهای استانداری 
هرمزگان گفت: 42 خودرو ســبک، نیمه سنگین 
و ســنگین در قالب طرح های درآمدزا به دهیاری 

های استان هرمزگان تحویل داده شدند.
به گــزارش ندای هرمــزگان، نرگس غلامپور در 
حاشــیه مراسم تحویل این خودروها اظهار داشت: 

تعداد 42 خودرو وانــت، کامیونت و لودر در حوزه 
عمرانی و خدماتــی در قالب طرح های درآمدزا و 
با تســهیلات بانکی خریداری و تحویل دهیاران 

مشارکت کننده در این طرح شد. 
وی افــزود: این خودرو به اعتبــاری بالغ بر ۷۸۷ 
میلیارد ریال که ۱۰ درصد آن سهم آورده دهیاری 
و ۹۰ درصد از محل تســهیلات درآمدزای پست 

بانک تامین شده است. 
وی گفــت: تعداد ۹ لودر، ۶ کامیونت، 2۷ وانت در 
فاز نخســت این طرح به دهیاران مشارکت کننده 

تحویل داده شد.
غلامپــور خاطر نشــان کرد: در فــاز بعدی طرح 
هــای درآمــدزای دهیاری ها با تمرکــز بر حوزه 
گردشــگری، کشــاورزی و راه اندازی واحد های 

تولیدی و خدماتی است. 
تحویل ماشــین آلات دهیاری ها در مراسمی به 
صورت نمادین در محل اســتانداری هرمزگان و 
با حضــور مدیرکل فنی، امــور عمرانی و حمل و 
نقل و ترافیک استانداری، مدیرکل امور روستایی 
و شوراهای اســتانداری و مدیرعامل پست بانک 

استان انجام شد.

   شهرستان 

ندای هرمزگان - زهرا غفوری 
شهردار قشم بر ساماندهی فوری دستفروشان سطح شهر 

تا پایان آبان و برخورد با متخلفان از ابتدای آذر خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، میرداد میردادی در تشــریح 
مفاد جلسه مشــترک با مدیر امور شــهری و روستایی 
منطقه آزاد قشــم بیان داشت: ساماندهی دستفروشان از 
الزامات شهری اســت که ثمربخشی اقدامات این حوزه 
نیازمند تعامل و انسجام شهرداری و مدیریت امور شهری 

و روستایی منطقه آزاد قشم است.
وی افزود: رمز موفقیت در خدمت به شــهر و شهروندان، 
اقدام مشترک، تعامل و هم افزایی است و تجربه دوره اخیر 
نشان داده درکنار هم قرارگیری منطقه آزاد و شهرداری 
تــوان هر دو طرف را مضاعف و ســطح خدمات را ارتقا 

می دهد.
شــهردار قشم همچنین تشکیل گشــت یکپارچه پلیس 
ســاختمان با عضویت شهرداری و منطقه آزاد را خواستار 
شد و گفت: انسجام در این حوزه مسیر تخلفات و فرصت 

طلبی را مسدود خواهد کرد.
میردادی از آمادگی کامل این شــهرداری در راســتای 
سامان بخشــی به وضعیت سگ های ولگرد در چارچوب 
قانون با مشارکت منطقه آزاد، سمن ها و حامیان حیوانات 
خبر داد و تصریح کرد: معیار قانون است و همه باید برای 

رفع مشکل شهر و شهروندان به قانون تمکین کنیم.
شریف شــریفی نژاد مدیر خدمات شــهری و روستایی 
منطقه آزاد قشــم نیز گفت: انتظار است همکاری ها در 
نیمه دوم سال که فصل گردشگرپذیری جزیره محسوب 

می شود بیش از پیش تقویت شود.
وی افزود: منطقه آزاد قشــم شــهرداری و شورای شهر 
قشــم را متعلق به تمام شهر قشم می داند لذا بستر بهره 
مندی شهروندان بافت جدید از خدمات شهرداری نیز در 

دستورکار است.
مدیر خدمات شهری و روستایی منطقه آزاد قشم تصریح 
کرد: با مدیریت قوی شهرداری، چهره قشم امروز با دیروز 

متفاوت است و همه بر پیشرفت قشم اذعان دارند.
شــریفی نژاد خاطرنشــان کرد: نگاه تعاملــی حاکم بر 
دو مجموعه ســبب شــکل گیری ارتباطی کارآمد بین 
شــهرداری و منطقه آزاد برای شهر شــده است و آماده 
واگــذاری مدیریت برخی از پارک هــای بافت جدید به 
شهرداری قشم و نیز ایجاد بستر احداث پارک های جدید 

شهرداری هستیم.
به گزارش مهر، این جلســه همچنین مصوباتی داشت، 
مقرر شد؛ همزمان با آماده سازی مکان بساط دستفروشی 
در محدوده بازار ماهی فروشــان شهر قشم، تهیه بانک 
اطلاعاتی از دستفروشــان، اطلاع رســانی و توجیه آنان 

جهت انتقال به محدوده قانونی تعیین شده انجام شود.
همچنین از ابتدای آذرماه تیم های مشترک شهرداری و 
منطقه آزاد قشم با هرگونه دستفروشی در سطح شهر بجز 

مکان تعیین شده قاطعانه برخورد کنند.

شهردار قشم مطرح کرد؛

لزوم ساماندهی فوری دستفروشان 
در قشم

 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان 
گفت: از ابتدای ســال جاری تاکنون ۱۸۷ هزار و ۷۸۰ 
تــن کالا با افزایش 23 درصدی به کشــورهای حوزه 

خلیج فارس صادر شده است.
به گزارش ندای هرمزگان، حمیدرضا محمدحســینی 
تختی افزود: 24۷ هــزار و ۱۶۱ تن از انواع کالاهای 
غیرنفتی از ابتدای امســال تا کنون در بندر جاســک 
تخلیه و بارگیری شــده که از این میزان ۱۸۷ هزار و 
۷۸۰ تن کالا شــامل میوه و تره بار،حبوبات و مصالح 
ســاختمانی با افزایش 23 درصدی به کشورهای حوزه 

خلیج فارس صادر شده است.
وی افزایش آمارهای صادراتی از ابتدای ســال جاری 
تاکنون در بندر جاسک را نمایانگر ظرفیت های بالقوه 
حوزه دریایی و بندری ســواحل مکران دانست و بیان 
کرد: توجــه به ظرفیت های حوزه ســواحل مکران از 
ارکان اساســی و راهبردی در توســعه و تجارت دریا 

محور است.
مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان 
در خصوص میــزان جابه جایی کانتینر یخچالی از بندر 
 TEU ۶۷۰ جاسک نیز گفت: در این مدت 23 هزار و
کانتینر حامل کالای یخچالی تخلیه و بارگیری شــده 
که در مقایسه با مدت مشــابه سال گذشته2۱ درصد 

افزایش ثبت شده است.
به گفتــه محمدحســینی تختی؛ ســواحل مکران از 
ظرفیــت و مزایای ویژه ای در زمینه پیشــبرد اقتصاد 
دریاپایه و نیز کاهش نرخ بیکاری و افزایش اشــتغال 
بومیان منطقــه دارا بوده که این منطقــه را به نقطه 
عطفــی در راســتای پیشــبرد روابــط بین المللی و 
 افزایش مراودات با کشــورهای همسایه تبدیل کرده 

است.
گفتنی است؛ بندر جاســک در فاصله 32۰ کیلومتری 
شــرق هرمزگان واقع شده و دارای مزیت های خاصی 
 در زمینــه تجاری با کشــورهای حــوزه خلیج فارس

است.

افزایش 23 درصدی صادرات 
غیرنفتی از بندر جاسک به 

کشورهای حوزه خلیج  فارس

   اقتصاد 

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
نماینــده ولی فقیه در اســتان هرمــزگان در دیدار 
فرمانده انتظامی شهرســتان بندرعباس و روســای 
کلانتری های  زیرمجموعه، بندرعباس را چشــم، 
اســتان هرمزگان دانســت و اظهار کــرد: به هر 
میزان که در شــهر بندرعباس بتوانیم در شاخص ها 
وحوزه های مختلف موفق باشــیم، به همان میزان 
سایر شهرســتان های هرمزگان نیز تحت تاثیر قرار 
خواهند گرفت به همین جهت بندرعباس از اهمیت 

ویژه ای برای نظام برخوردار است.
به گــزارش نــدای هرمــزگان، حجت الاســلام 
والمســلمین محمد عبادی زاده تامین امنیت داخلی 
را زمینه ســاز تامین امنیت خارجی دانست و عنوان 
کرد: پاک ســازی نقاط حادثه و جرم خیز بندرعباس 
در دستور کار نیروی انتظامی هرمزگان باشد و نباید 

متخلفین در این مکان ها احساس امنیت کنند.
نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان ضمن قدردانی 
از تلاش هــای مجموعه انتظامــی هرمزگان برای 
مقابله با قاچاق ســوخت، تصریح کرد: آن زمان که 

هنوز مجموعه های مختلف پــای کار نیامده بودند 
نیروی انتظامی با تمام تــوان وارد میدان مبارزه با 
قاچاق ســوخت شــده بود که برای موفقیت کامل 
اســتان در این زمینــه نیازمند حضــور و حمایت  

همه جانبه از سوی دستگاه های مختلف هستیم .
حجت الاسلام والمسلمین عبادی زاده با ذکر این نکته 
که چالش قاچاق بخش اعظمی از دل مشغولی ها و 
سرمایه نیروهای انتظامی را مصرف می کرد، افزود: 
امروزه با تلاش های صورت گرفته شــاهد افزایش 
رضایتمندی مردم در ایــن زمینه و کاهش صفوف 

جایگاه های سوخت هستیم.
وی با اشــاره به لزوم جلوگیری از بروز و گسترش 
ســرقت های خرد در بندرعباس، بیان کرد: بخش 
اعظمــی از ســرقت های خرد بندرعباس توســط 
معتادین انجام می شــود و به واســطه هوای شهر 
بندرعباس در فصل زمســتان شاهد حضور پررنگ 
معتادین متجاهر در این شــهر خواهیم بود و ممکن 
اســت اقدام به انجام سرقت های خرد کنند که باید 

برای آن تدبیری اندیشیده شود.

نماینده ولی فقیه با اشــاره به اهمیت اطلاع رسانی 
دقیق و به موقــع، گفت: تلاش ها و زحمات نیروی 
انتظامی باید اطلاع مردم رســیده شود تا مردم آگاه 
باشند که دســتگاه های تامین کننده امنیت با تمام 
تلاش برای تحقــق اهــداف گام برمی دارند. این 
اطلاع رسانی از طریق تلویزیون و رسانه ها و حضور 
میدانی روســای کلانتری ها در محلات و مساجد 
شهر بندرعباس می تواند انجام شود که نقش مهمی 

در جلب مشارکت عمومی مردم داشته باشد.
حجت الاسلام والمسلمین عبادی زاده، جزیره هرمز 
را جزیره الشهدا دانســت و  خاطرنشان کرد: جزیره 
هرمز از اهمیت ویژه ای برای نظام اسلامی برخوردار 
اســت و پیشنهاد می کنم ســطح نمایندگی نیروی 

انتظامــی در آن جزیره برای مقابله با آســیب های 
اجتماعی ارتقاء پیدا کند.

وی ضمــن تاکید بر اهمیت توجــه به خانواده های 
کارکنــان نیــروی انتظامی، بیان کــرد: باید توجه 
ویژه ای به خانواده  نیروهای انتظامی شود و عقیدتی 
سیاســی هم برنامه های ویــژه  و متنوعی را برای 

خانواده ها طراحی و اجرا کند.
امام جمعه بندرعباس افزود: برخی از نیروهای فعال 
در استان هرمزگان نیز از خانواده خود دور هستند و 
شرایط ســختی را تجربه می کنند که این افراد باید 

مورد توجه فرمانده و عقیدتی سیاسی باشند.
حجت الاسلام والمسلمین عبادی زاده با اشاره به به 
اهمیت نقش مشاوره در پیشــگیری از وقوع جرم، 
گفت: الگو و زیرساخت های خوبی در کلانتری ۱۱ 
شــهید مطهری بندرعباس ایجاد شده است که در 
آن با ارائه خدمات مشاوره به مردم می توان بسیاری 
از چالش ها را حل کرد و یک گام مهم در راســتای 
پیشگیری از وقوع جرم محسوب می شود. امیدوارم 

این مدل در سایر کلانتری ها نیز اجرا شود.

نماینده ولی فقیه در هرمزگان تاکید کرد:نماینده ولی فقیه در هرمزگان تاکید کرد:

معتادین متجاهر بندرعباس ساماندهی و نقاط جرم  خیز پاک سازی شودمعتادین متجاهر بندرعباس ساماندهی و نقاط جرم  خیز پاک سازی شود

ندای هرمزگان - گروه خبر 
معاون صنایع کوچک شــرکت شهرکهای صنعتی 
هرمزگان عنوان کرد: پرداخت تســهیلات توسط 
صندوق ضمانت ســرمایه گذاري صنایع کوچک از 

رسالت جدید این صندوق است.
به گزارش ندای هرمزگان، احســان بخرد در این 
زمینه توضیح داد: صندوق ضمانت سرمایه گذاري 

علاوه بر صدور ضمانت نامه در سال ۱4۰۱ برنامه 
جدیدي جهــت پرداخت تســهیلات فراهم کرده 

است.
وی افــزود: این تســهیلات تا ســقف 5۰ میلیارد 
ریال در قالب سرمایه در گردش براي تامین مالي 
واحدهــاي داراي پروانه بهره بــرداري قابل اعطا 

است.

معاون صنایع کوچک شــرکت شهرکهای صنعتی 
هرمزگان بیان کــرد: از مهمترین مزیت های این 
طرح پذیرفتن محــل اجرای طرح به عنوان وثیقه 
است که صندوق ضمانت با صدور ضمانت نامه به 

نفع بانک سپه این امر را تسریع می بخشد.
بخــرد تصریح کــرد: متقاضیان مــي توانند براي 
دریافت تســهیلات به ســامانه صندوق ضمانت 

سرمایه گذاري به آدرس www.sif.ir  مراجعه و 
درخواست خود را ثبت و سپس مدارک و مستندات 
را در سامانه بارگذاری نمایند و در مرحله بعد توسط 
کارشــناس و نماینده صندوق بررســي در صورت 
عدم مشکل مراحل بعدي در صندوق طي مي شود.

گفتنی اســت، متقاضیان میتوانند جهت بررســی 
اولیه و مشخص شــدن میزان تسهیلات دریافتی، 
آخرین اظهارنامه مالیاتی را به شــرکت شهرکهای 
 صنعتی ارســال و در مرحله بعد در ســامانه ثبت

نمایند.

معاون صنایع کوچک شرکت شهرکهای صنعتی هرمزگان:معاون صنایع کوچک شرکت شهرکهای صنعتی هرمزگان:

پرداخت تسهیلات توسط صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچکپرداخت تسهیلات توسط صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک



خبر

ندای هرمزگان -گروه اقتصادی 
اســتاندارهرمزگان توجه به جوامع محلی ر از مهم ترین 
ویژگی  بارز سیاست های کلی توســعه دریاپایه از سوی 
رهبر معظم انقلاب دانست و گفت: علاوه بر اقتصاد دریا 
حتما باید اقتصاد پس کرانه را هم در استان فعال کنیم و 
تولیدات استان را با نیازهای صنایع پیشران تطبیق دهیم.

به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوســتی در پنجمین 
نشســت کارگروه اقتصاد دریامحور استان اظهار داشت: 
کارگــروه اقتصاد دریاپایه اســتان در ســه محور برای 
پیشــرفت در حال برنامه ریزی اســت که شامل توسعه 
زیرساخت هایی مورد نیاز، آماده سازی بسته قوانین مورد 
نیاز، شناســایی مقرارتِ لازم الاصــلاح، رفع تناقضات 

موجود و افزایش سهم مردم در اقتصاد دریا است.
وی توجه به مردم بومی را از ویژگی های سیاســت های 
ابلاغی رهبر معظم انقلاب در اقتصاد دریاپایه، دانست و 
بیان کرد: در این سند بنگاه های بزرگ، کوچک و متوسط 
دیده شــده اند که به دلیل اهمیت دادن به نقش مردم در 
اقتصاد دریا بوده تا مــردم بومی و محلی بتوانند اقتصاد 

دریایی مناطق را توسعه دهند.
نماینــده عالی دولت در هرمزگان بر ضرورت بهره گیری 
از حمــل و نقل ترکیبی در ترانزیت بین المللی تاکید کرد 
و افزود: برای اینکه ســهم مان را از ترانزیت بین المللی 
بگیریــم، باید از حمل و نقل ترکیبی اســتفاده کنیم به 
طوری که بار در ســریع ترین زمان ممکن از کشــتی به 
ناوگان ریلیِ دارای ســرعت مناســب منتقل و ترانزیت 
شــود و برای این مهم ســه نقطه مشخص شده بود که 
شــامل یک شهر لجستیکی در بندرعباس و یک دهکده 
لجستیکی در جاسک است که در حال بررسی آن هستیم.

دوســتی همچنین با اشــاره به راه اندازی ۲۸ هنرستان  
تخصصی به ویژه هنرستان دریانوردی و تعمیرات موتور 
کشتی، گفت: این هنرســتان ها را توسعه خواهیم داد و 
برای اول مهر سال آینده، چندین هنرستان دریایی جدید 
را ایجاد خواهیم کرد؛ چرا که مهارت های فنی و افزایش 

سرمایه دو پیش نیاز اصلی توسعه به شمار می آیند.
مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی هرمــزگان  نیز گفت: 
اقتصادی ســازی جزایر برای ایجاد اشــتغال در راستای 
تحقق اهداف اقتصاد کلان و اقتصاد مقاومتی و همچنین 
تاکید بر اقتصاد دریاپایه در سطح کلان و اقتصاد خرد در 

سند ابلاغی رهبر معظم انقلاب پررنگ است.
حســین عباس نژاد افزود: در تحقق این هدف ســازمان 
بنــادر و دریانــوردی برنامه ریزی هــای منســجمی به 
زیرســاخت های بنادر شهید رجایی و بنادر شرق و غرب 
دارد در عیــن حال به دنبال ایجاد طرح هایی اســت که 
بتوان با احداث آن ها خدماتی در راســتای ارتقا معیشتی 
مناطق ساحلی کشور، افزایش جمعیت و همچنین توسعه 

اشتغال  و صنایع خرد ارائه داد.
وی در این باره به احداث بندر چند منظوره ســیریک در 
منطقه شرق استان، طرح های توســعه ای در بندر شیو، 
ابوموسی، هرمز و لارک اشاره کرد که در کنار طرح های 
بزرگ، با ایجاد چنین طرح هــا می توان بخش عمده ای 
از اهداف ســند توســعه دریامحور را در استان هرمزگان 

محقق نمود.
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان توســعه طرح های 
ســرمایه گذاری »نخل ناخدا« و بنــادر حقانی و هرمز با 
مشارکت بخش خصوصی را از دیگر طرح مهم سازمان 
بنادر و دریانوردی در این اســتان نام برد که با محوریت 
توســعه اقتصاد دریامحور و توجه به گردشگری دریایی 
دانســت که با مشارکت بخش خصوصی در حال احداث 

است.

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
هرمزگان گفت: تمــام ارگان ها باید با هم افزایی تلاش 
کنند تا به اهداف توســعه دریا محور در هرمزگان دست 

یابیم.
بــه گزارش ندای هرمزگان، محمد محســنی با اشــاره 
به ابلاغ سیاســت های کلی توســعه دریا محور توسط 
مقــام معظم رهبری گفت: در برنامه های توســعه دریا 
محــور باید همه ارگان ها تلاش کننــد تا با هم افزایی و 
تعامل، چالش ها و مشــکلات احتمالــی را حل نماییم و 
 به اهداف در سیاست های کلی توسعه دریا محور دست

یابیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
هرمــزگان با بیــان اینکــه گردشــگری دریایی یکی 
از مزیت هــای اســتان هرمــزگان اســت، افــزود: در 
همیــن راســتا برنامه هایی بــرای توســعه دریا محور 
 توســط این اداره کل در اســتان هرمزگان انجام شــده 

است. 
وی با اشــاره به اینکه طرح های پیشــران اقتصادی در 
حوزه دریا محور توســط این اداره کل مشــخص شده، 
افــزود: این طرح ها مکمل توســعه صنعــت دریا محور 
هســتند و باید همه ظرفیت های استان برای اجرای آنها 

به کار گرفته شود.
محســنی اظهار کرد: همچنین در راســتای توســعه و 
رونق هر چه بیشــتر صنعت دریا محور، میز گردشگری 
دریایــی در اســتان راه اندازی شــده که بــا توجه به 
فعالیت های در حال انجام، امید اســت به زودی شــاهد 
 دستاوردهای مثبت در زمینه گردشگری دریایی در استان

باشیم.

?....... کاظم گلخنی 
باسره، مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( هرمزگان: در 
راســتای حمایت از زنان سرپرست خانوار و ایجاد منزلت 
اجتماعی و اســتقلال مالی آنان، از ابتدای دولت سیزدهم 
تاکنون یک هزار و ۸۲۰ شــغل برای این قشــر در استان 

ایجاد شده است.
در ۶ ماهه نخست امسال نیز ۵۰۵ شغل پایدار برای زنان 

سرپرست خانوار در هرمزگان ایجاد شد.
۴۷۵ زن سرپرســت خانوار با پرداخت ۳۲۵ میلیارد و ۹۰۰ 
میلیون ریال تســهیلات اشتغالزایی در این مدت مشغول 
به کار شــدند که بیشترین پرداختی تسیهلات اشتغال به 

مشاغل خرد و صنایع دستی بوده است« 
قــرار بود کمیته امداد طبق مثــل معروف به جای ماهی 
دادن، ماهیگیری یاد نیازمندان بدهد و با آموزش مهارت 
های شغلی، افراد نیازمند را از مستمری اندک  خود فارغ 
کندو اما ظاهراً روز به روز به تعداد افراد نیازمند اضافه می 
شــود و این در حالی اســت که طرح های اشتغال جدا از 

آمارهای دولتی ،  چندان توفیقی نداشته است .
در واقع پرداخت وام نهادهای حمایتی هم چندان  ضمانتی 
در ایجاد اشــتغال ندارد، چه اگر این بود که بایستی همه 
ی افراد تحت پوشش با آموزش مهارت شغلی و دریافت 
وام صاحب یک شــغل شده و از دریافت مستمری اندک 

خلاص می شدند. 
 برخی از فعالان اشتغال روستایی بر این باورند که دولتی 
هــا حمایت چندانی  برای اجرای طــرح های کارآفرینی 
مناطق روســتایی از خود نشــان نمی دهند و همین امر 
ســبب شــده تا فعالیت کمیته امــداد در زمینه پرداخت 
مستمری  بیشتر به چشم بیاید، در حالیکه اصل این رویه 
بر مبنای ایجاد مهارت های شغلی و بی نیازی تکیه دارد. 
اما همچنان شاهد هســتیم که برتعداد مستمری بگیران 
افزوده می شــوند و این بدان معناســت که در زمینه فقر 

زدایی توفیقی چندانی نداشتیم. 
نکتــه مهم تــر کمیته امداد اســتان گاهــا در پرداخت 
مستمری ها و حمایت ها بعضا با مشکل مواجه می شود، 
اما همچنان رویکرد پرداخت مســتمری بر توانمندسازی 

مقدم تر است .
بدیهی اســت آن چیزی که نهادهــای حمایتی به زنان 
سرپرســت خانوار می ده.د، کفاف زندگی  آنها  نمی  کند؛  
البته انتظاری هــم نمی رود که بیشــتر از اینها به آن ها 
کمک شــود، بلکه حمایت زمانی  تأثیرگذار می شــود که 

فرصت و شرایط مستقل شدن را برایشان فراهم کرد. 
از این رو آموزش مهارت شــغلی برای جوانان و توانمند 
ســازی و ایجاد مشــاغل خانگی برای بانوان سرپرست 
خانوار  نه در آمارهای پرداخت وام بلکه به شــکل واقعی 
مــی تواند یکی از قدم های مثبت در جهت ریشــه کنی 

فقر دانست .

ندای هرمزگان – گروه اقتصادی
نماینده ســازمان تجارت خارجی ژاپن )جترو( در تاشکند 
روز شــنبه ۲۰ آبان در راس یک هیات تجاری سه نفره 

از ظرفیت های کانتینری بندر شهید رجایی بازدید کرد. 
به گزارش ندای هرمزگان، تاکاهاشــی، نماینده سازمان 
تجــارت خارجی ژاپــن )جترو( در تاشــکند که با هدف 
بررسی ظرفیت های شبکه حمل و نقل ترکیبی و ترانزیت 
بین المللی اســتان در مسیر کریدور شــمال - جنوب به 
بندرعباس سفر کرده اســت، از بندر شهید رجایی بازدید 
و با ظرفیت ها و تشریفات گمرکی و بندری در این منطقه 

ویژه اقتصادی آشنا شد.
مدیــرکل بنادر و دریانــوردی هرمزگان در نشســتی با 
تاکاهاشی به بیان ظرفیت ها و توانمندی های بندر شهید 
رجایی پرداخت و افزود: این بندر در حال حاضر دارای ۴۵ 

اسکله است که از این تعداد پنج اسکله آن نفتی است.
حسین عباس نژاد، ظرفیت ســالانه بندر شهید رجایی را 
1۴۰ میلیون تن و ظرفیــت کانتینری آن را ۶.۵ ملییون 
TEU اعلام کــرد و گفت: در حال حاضــر ترانزیت از 
آســیای میانه به بنــادر جنوبی خلیج فــارس به صورت 

غیرمنظم درحال انجام است.
نماینده سازمان تجارت خارجی ژاپن)جترو( در تاشکند نیز 
در تشریح فعالیت های سازمان تجارت خارجی ژاپن)جترو( 
گفت: تمرکز اصلی این سازمان برگسترش سرمایه گذاری 
مســتقیم خارجی در ژاپن و کمک به شرکت های کوچک 
و متوســط برای به حداکثر رساندن توان صادرات جهانی 

آنها است.  
تاکاهاشــی با بیان اینکه درحال حاضر جترو با ۵۵ کشور 
فعالیت تجاری دارد، از بندرعباس به عنوان یک ظرفیت 
مهم تجاری برای تعاملات اقتصادی با این این ســازمان 

دانست.
 وی از بندرعباس به عنوان نزدیک ترین و کم هزینه ترین 
مســیر برای فعالیت های تجاری برای ســازمان تجارت 
خارجی ژاپن)جترو( در تاشکند نام برد و خاطرنشان کرد: 
با توجه به اینکه شرایط برای سرمایه گذاری شرکت ها در 
ایران باز بوده، توجه ما به توسعه تجارت و سرمایه گذاری 

با بندر شهید رجایی بیشتر شده است.

  هرمزگان
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آمارها حکایت دیگری دارند 
در نشست کارگروه اقتصاد دریامحور هرمزگان مطرح شد؛
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   یادداشت 

    

بازدید نماینده سازمان تجارت خارجی 
ژاپن در تاشکند از بندر شهید رجایی

اقتصادی
    

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هرمزگان:

همه ارگان ها با هم افزایی تلاش کنند تا 
به اهداف توسعه دریا محور دست یابیم

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
عبدالجلیل نوابی که ســابقه بســیار طولانی در امر کمک 
و مشارکت ســاخت فضاهای درمانی در شهرستان جاسک  
دارد از برخی از مســئولین این شهرستان بخصوص بخش 
لیردف انتقاد کرده و از عدم همکاری آنها  گلایه مند است.

به گزارش ندای هرمزگان، نماینده خیرین گفت: در ســال 
جاری قرارداد ســاخت ۳۰ مدرســه در شهرستان جاسک و 
ســاخت و تجهیز ده ها مرکز بهداشــتی را در برنامه داریم، 
اما متأســفانه مورد بی مهری قرار گرفته ایم و اگر این امر 
تداوم یابد بودجه این طرح ها در استان دیگری صرف امور 

خیریه می شود .
نوابی در این مورد به خبرنگار ندای هرمزگان گفت: از ادامه 
اجرای طرح ساخت درمانگاه روستای زیگدف بخش لیردف 
شهرستان جاسک منصرف و اعتبار آن را صرف ساخت یک 
درمانگاه روستایی در شهرســتان کنارک استان سیستان و 

بلوچستان خواهد کرد. 
شــاید باور کردنی نباشــد اما دلیل این اقــدام که باعث پر 
گشــودن میلیاردها تومان اعتبار از یک منطقه محروم است 
بــی مهری مســئولان دولتی و عدم همــکاری با نماینده 

خیرین عنوان شده است. 
چند روز قبل در گــزارش کوتاهی در ندای هرمزگان نوابی 
نماینده خیرین شهرستان جاســک که تا کنون طرح های 
آموزشی و بهداشتی زیادی را در نواحی ساحلی شرق جاسک 
و سیســتان و بلوچســتان به اجرا در آورده و هم اکنون هم 
تفاهم نامه ایجاد ۳۰ مدرســه بــرای بخش لیردف در چنته 
دارد با گلایه از بی مهری مســئولان بخصوص بخشــدار 
لیــردف و فرماندار جاســک از اینکه برای تهیه ســوخت 
اضطراری خودروهای حاضر در طرح ســاخت و ساز خیریه 

باید مدام خواهش و تمنا کند و جوابی نگیرد بشــدت از این 
دو مسئول دولتی گلایه کرد .

ظاهراً این موضوع ختم به خیر نشــده و مســئولان هنری 
به خرج ندادند تا دل این ســرمایه گــذار بزرگ امور خیر را 

بدست آوردند. 
نوابــی هم در جواب ایــن بی محلی و بــی مهری  طرح 
احداث درمانگاه روســتای زیگذف بخــش لیردف با بودجه 
حــدود 1۵ میلیارد تومانی را معلق کرده و قرار اســت این 
 اعتبار در اســتان همســایه صرف ســاخت یک درمانگاه 

شود .
نوابی گفت: برای امیدواری جامعه به نظام مقدس جمهوری 
اســلامی که خواسته رهبر معظم انقلاب است مدام در حال 
تلاش تکاپو هســتم تا از خیرین بودجــه دریافت و صرف 
عمــران و آبادی کشــورم کنم اما اگر در جایی شــاهد بی 
احترامی باشم و احســاس کنم عزت نفسم خدشه دار شده 
درنــگ نمی کنم و همان اعتبــار را در جایی دیگر از ایران 
عزیز که مسئولانش برایم احترام و عزت قائل هستند خرج 

می کنم. 

وی گفت: این که در محروم ترین مناطق جاســک مدام در 
حوزه ســاخت مدرسه ،درمانگاه و خانه بهداشت تلاش کنم 
و ســاعت ها منتطر جواب یک مسئول بمانم و مدام به فکر 
چند لیتر بنزین برای خودروهای خدمات رسان  باشم اصلا 
زیبنده نیســت خیلی تلخ است برایم که بگویم ضرر این بی 
مهری متوجه این  منطقه  محروم می شــود اما اصلا مایل 
نیســتم بعد از این همه تلاش شاهد بی محلی و بی مهری 

باشم .
نماینــده خیرین جاســک گفــت: تعداد زیــادی طرح در 
شــهرهای مختلف اســتان سیستان و بلوچســتان در حال 
اجــرا داریم  وقتی برای سرکشــی به این طــرح می روم 
تازه معنی احترام گذاشــتن را متوجه می شــوم و به عینه 
می بینم مســئولان این شهرســتان ها بابت جذب خیرین 
و اجــرای طرح ها چه عزت و احترامی مــی گذارند از این 
رو اگر شــرایط بــه همین نحو پیش بــرود اعلام می کنم 
همه طرح های خبرســاز شامل ساخت ۳۰ مدرسه می شود 
بخاطر بی احترامی که دیده ام در شرق جاسک معلق کرده 
 و آن در نوار ســاحلی استان سیستان بلوچستان اجرا خواهم

کرد .
قابل ذکر اســت که به خواهش خبرنــگار ندای هرمزگان 
نماینده خیرین جاسک قبول کرده تا ورود استاندار هرمزگان 
به موضــوع از اجرای این طرح انتقال ســرمایه گذاری به 

استان همسایه خودداری کند. 
حال باید دید آیا در اســتان هرمزگان مسئولی به پیشگیری 
از این خســارت عظیم  در پیش رو آن هم در محروم ترین 
نقطه اســتان توجه و ابتکاری به خرج داد یا در سایه باری 
به هر جهت بودن خیل عظیمی از ســرمایه خیرین در جای 

دیگری مصرف می شود.

مسئولان جاخالی دادند، خَیر پا پس کشید

خرید اســناد : برای خرید اســناد مبلغ ۲۰.۰۰۰.۰۰۰ریال )بیست میلیون ریال( به شماره 
حساب ۶1۰۶۸۵ با شماره شبا IR ۳۰۰1۶۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۶1۰۶۸۵ به نام شرکت آب 

و برق و تأسیسات قشم نزد بانک کشاورزی شعبه مرکزی قشم واریز گردد.
مبلــغ و نوع تضمین شــرکت در مزایده : متقاضیان شــرکت در مزایــده موظفند مبلغ 
۴۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال )چهل میلیارد ریال( را تحت عنوان تضمین شــرکت در مزایده به 

یکي از طرق ذیل تهیه و در پاکت تضمین )الف( قرار دهند.
1- ضمانتنامــه بانکــي )مطابــق فــرم هــای منــدرج در اســناد مزایــده( بــه مبلغ 
۴۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال )چهل میلیارد ریال( به مدت اعتباري حداقل۹۰ روز از تاریخ پایان 
مهلت تســلیم پیشنهادات و قابل تمدید، صادره از یا تایید شده توسط یکي از بانک هاي 
دولتي یا خصوصي کشــور )داراي مجوز از بانک مرکزي جمهوري اسلامي ایران( به نام 
شرکت آب و برق و تأسیسات قشم با شماره ثبت: ۶۸۵ و شناسه ملی: 1۰۸۶1۵۰۲۳۲۶ و 

کد اقتصادی: ۴111۴۶۳۳۸۴۳۷ .
۲- رســید پرداخت به مبلغ ۴۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال )چهل میلیارد ریال( به عنوان سپرده 
نقدي به حساب شماره ۶1۰۶۸۵ با شماره شبا IR۳۰۰1۶۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۶1۰۶۸۵ به 

نام شرکت آب و برق و تأسیسات قشم نزد بانک کشاورزی شعبه مرکزی قشم. 
مهلت دریافت اســناد مزایده : متقاضیان مــی توانند از تاریخ 1۴۰۲/۰۸/۲۲ تا پایان وقت 
اداری روز چهارشنبه 1۴۰۲/۰۹/۰1 جهت دریافت اسناد به نشانی: قشم، میدان گلها، بلوار 
۲۲ بهمن، خیابان بوستان شمالی، ســایت آب شیرین کن– دفتر امور قراردادها  مراجعه 

نمایند. 
مهلت تحویل اســناد مزایده : مهلت تحویل اســناد مزایده از تاریخ 1۴۰۲/۰۹/۰۴ لغایت 
1۴۰۲/۰۹/1۴ می باشد )آخرین مهلت تحویل پاکت ها، پایان ساعت اداری روز سه شنبه 

1۴۰۲/۰۹/1۴ می باشد(. 
خیابــان  بهمــن،   ۲۲ بلــوار  گلهــا،  میــدان  قشــم،   : اســناد  تحویــل  محــل 
قراردادهــا امــور  دفتــر   – کــن  شــیرین  آب  ســایت  شــمالی،   بوســتان 

تلفن : ۵-۰۷۶۳۵۲۴۰۸۸1- فکس: ۰۷۶۳۵۲۴۰۸۹۰
زمان و محل تشــکیل کمیســیون و بازگشــایی پاکت ها : رأس ســاعت 1۰ صبح روز 
چهارشــنبه مورخ 1۴۰۲/۰۹/1۵ در محل کمیســیون معاملات شرکت برگزار می گردد. 
)حضور یک نفر نماینده از طرف هر یک از پیشــنهاد دهنــدگان با معرفی نامه معتبر در 

جلسه بازگشایی پاکت ها بلامانع می باشد(.
سایر توضیحات : 

1( به پیشــنهادات فاقد امضاء، مخدوش و پیشــنهاداتی که پس از انقضاء مدت مقرر در 
آگهی، واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

۲( برنده مزایده می بایست، ظرف مدت یک هفته از تاریخ بازگشایی پاکات مزایده نسبت 
به عقد قــرارداد اقدام نماید. در غیر اینصورت مطابق مقررات و قوانین موضوعه، تضمین 
شــرکت در مزایده به نفع مزایده گزار ضبط و کارســازی می گردد و با نفر دوم مزایده، 
قــرارداد منعقد می گردد. در این خصوص برنده مزایده )نفــر اول( حق هیچگونه ادعا و 

اعتراضی نخواهد داشت.
۳( پیشنهاد دهنده می بایست در زمان تحویل پاکت ها، دارای توان مالی به میزان حداقل 
نیمی از مبلغ پیشنهادی خود باشد. لذا به منظور احراز استطاعت پرداخت مبلغ مورد مزایده 
در صورت برنده شــدن، ارائه گواهی بانک مبنی بر  تمکن مالی پیشــنهاد دهنده الزامی 

است. 
۴( مزایده گزار در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات مختار است.

 ۵( هزینه های انتشــار آگهی مزایده وکارشناســی مورد مزایده، بر عهــده برنده مزایده
می باشد.

۶( بازدید از موضوع مزایده با هماهنگی قبلی، در روزهای ســه شــنبه و چهارشنبه مورخ 
1۴۰۲/۰۸/۳۰ و 1۴۰۲/۰۹/۰1 بلامانع می باشد. 

۷( سایر اطلاعات و جزییات مربوطه، در اسناد مزایده مندرج است.

قیمت کل )ریال(وزن )کیلوگرم(قیمت واحد )ریال( پایه کارشناسینوع ضایعاتردیف

135.000195.00026.325.000.000آهن آلات1

330.0002000660.000.000چدن2

3.000.000120.000360.000.000.000کاپرنیکل و مس3

750.00050003.750.000.000آلومینیوم4

100.0001000100.000.000پلاستیک و پلی اتیلن5

1.500.00015002.250.000.000تیتانیوم6

1.100.00020002.200.000.000استنلس استیل7

شرکت آب و برق و تأسیسات قشم در نظر دارد اقلام ضایعاتی ذیل را از طریق مزایده عمومی به فروش برساند.

ندای هرمزگان – گروه اجتماعی 
دادستان مرکز اســتان هرمزگان به منظور 
نظارت بر ضابطین از کلانتری های ســطح 

شهر بندرعباس بازدید کرد.
به گزارش ندای هرمــزگان، عارف اکبری 
دادســتان عمومی و انقلاب مرکز اســتان 
در راستای مســئولیت های خود به منظور 
ریاســت و نظارت بر ضابطین به صورت از 
پیش اعلام نشده از تعدادی از کلانتری های 

بندرعباس بازدید کرد.
وی در حاشــیه ایــن بازدید گفــت: این 
بازدید ها در راســتای برنامه های مســتمر 
دادســرای مرکز اســتان هرمزگان جهت 
بر عملکــرد ضابطین در خصوص  نظارت 
حســن اجرای قوانین، رعایت حقوق عامه 
و حفظ حقوق شــهروندی، خدمت رسانی 
مطلــوب، پاســخگویی به اربــاب رجوع و 
تسریع درانجام امورات مراجعین انجام شد.

عــارف اکبری همچنیــن با بیــان اینکه 
امنیت  خوشــبختانه در اســتان هرمزگان 
خوب و پایداری برقرار است، گفت: پلیس و 
دستگاه قضایی برای ایجاد امنیت در جامعه 

تلاش می کنند.
وی در ادامــه ضمن بررســی دفتر نظارتی 
ماده ۳۳، دفتر ثبت وقایع و ســامانه ارتباط 
سیســتمی و الکترونیــک کلانتری هــا با 
دادســرای بندرعباس از وضعیت رسیدگی 

به درخواســت های مراجعان و روند انجام 
تحقیقات توســط ضابطین مطلع شد و بر 
لزوم تســریع در روند رســیدگی و رعایت 
 مفاد قانــون در انجام امــور محوله تأکید

کرد.

دادستان مرکز استان هرمزگان:

پلیس و دستگاه قضایی برای ایجاد امنیت در جامعه تلاش می کنند



فرهنگ

مقام وزارت کشــاورزی گفت: » کاهش مصرف گوشت 
می تواند با جایگزینی محصولاتی مانند نخود و عدس در 

سبد غذایی افراد جامعه جبران شود.«
جایگزینی »نخود و عدس«  به جای گوشــت قرمز، طرح 
جامع و ارزشــمندی اســت که مقام محترم کشاورزی در 
سایه مطالعات وسیع و تجربه گرانبهای خود در این حوزه 
و در راســتای کمک به امت جان بر کف ما و صرفاً برای 
کمک به ســامتی و طول عمر با عزت انان مطرح نموده 
اســت، زیرا این مقام گرانقدر خود بــا تمام وجود مبارک 
شان ارزانی، وفور و فراوانی گوشت قرمز را دیده اند، لمس 
کرده انــد و نوش جان هم فرموده انــد و در نتیجه حق 
دارند که دغدغه شــان در این باب دو چندان شــود، زیرا 
به خوبی واقف هستند که فراوانی این ماده سمی، انهم با 
این ارزانی مسلماً موجب استفاده بی رویه امت همیشه در 
صحنه شده و سامتی انان را در اینده به خطر می اندازد...

خوب درایت و دوراندیشی و به فکر مردم 
و کشور بودن که دیگر شاخ و دم ندارد که خیلی ها ان را 

نمی بینند و درک نمی کنند.
شما کدام مقام و مسئول سرزمینی را سراغ دارید که شب 
و روز بنشــیند و خــواب و خوراک را بر خــود حرام کند، 
خون دل بخــورد و تمام فکر و ذکر و دغدغه اش زندگی 
و سامتی مردم باشد و اخر الامر موفق به کشف طرحی 
شود که با جایگزینی نخود و عدس به جای گوشت قرمز 
هم موجب طول عمر امت در این دنیا و هم باعث تضمین 

رستگاری شان در ان دنیا شود...
فکر نکنید پیدا کردن یک راه  حل اصولی و منطقی برای 

جایگزینی گوشت قرمز به همین سادگی باشد...
کل کشورهایی که تصمیم به کاهش گوشت قرمز گرفته 
انــد، الان با چالش بزرگی مواجه شــده انــد و همه این 
ممالک برای رفع مشــکل شان دست التماس را به سوی 
مسئولان والامقام ما دراز نموده اند و از انها طلب استمداد 

می کنند.
اگر ما قدر این فرهیختگان وطنی مان را که از هر انگشت 
شــان صد تا هنر می بارد، نمی دانیم، جهانیان که مثل ما 
احمق و بی چشــم و رو و قدر ندان نیســتند، که خدمات 
بــزرگان را ارج ننهند و قــدر ندانند...انها خوب می دانند 
با چه دانشــمندان گرانمایه ای طرف هســتد و زندگی و 
بهروزی خود را همیشه مدیون انها می دانند.......والسام 

نامه تمام
                     » فضول محله«

دفتر توســعه کتاب و کتابخوانی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسامی در اطاعیه ای اعام کرد: »سامانه نظارت مردمی 
بر آثار منتشره« برای نخستین بار در دسترس عموم مردم 

قرار می گیرد.
به گــزارش ایرنا از مرکز روابط عمومی و اطاع رســانی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسامی، »سامانه نظارت مردمی 
بر آثار منتشره« با اهدافی مانند ارتقا و توسعه سطح نظارت 
پســینی بر آثار منتشره و نقش آفرینی بیشتر مخاطبان در 
پالایش و سالم سازی فضای محتوایی کشور در دسترس 

عموم مردم کشور قرار می گیرد.
متــن اطاعیــه دفتــر توســعه کتــاب و کتابخوانــی 
وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســامی دربــاره راه اندازی 
 »ســامانه نظارت مردمی بر آثار منتشــره« بدین شــرح

است:
»دفتر توســعه کتاب و کتابخوانی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســامی »ســامانه نظارت مردمی بر آثار منتشره« را به 
نشــانی https://ketab.samandehi.ir/ با اهداف 
زیر در دســترس جامعه دغدغه مند و کتاب دوســت ایران 

قرار می دهد:
۱. ارتقا و توسعه سطح نظارت پسینی بر آثار منتشره؛

۲. نقش آفرینی بیشــتر مخاطبان در پالایش و سالم سازی 
فضای محتوایی کشور؛

۳. کمک به شناسایی آثار حاوی مصادیق مندرج در ماده 
چهار مصوبه اصاحی اهداف، سیاست ها و ضوابط نشر؛

۴. رصد، شناسایی و برخورد با متخلفان در حوزه نشر؛
۵. ارتقای کیفی سطح بررسی آثار منتشره؛

۶. کمک به ســرعت دفتر توسعۀ کتاب و کتاب خوانی در 
امر نظارت پسینی.

دفتر توســعه کتاب و کتاب خوانــی از عموم اهالی کتاب، 
پژوهشــگران، کتاب فروشــان، کتاب خوانــان، والدین و 
گروه هــای ترویجی کتاب دعوت می کند تا ضمن مطالعه 
دقیق ماده چهار مصوبه اصاحی »اهداف، سیاســت ها و 
ضوابط نشــر کتاب« مصوب جلسه ۶۶۰ مورخ ۲۴/۱/۸۹ 
شــورای عالی انقاب فرهنگی به عنوان سند بالادستی 
در کارشناسی کتاب های بزرگســال و کودک و نوجوان، 
موارد مغایــر با ضوابط نشــر را برای بررســی دقیق تر، 
 برخــورد و جبــران در ســامانه نظارت مردمــی گزارش

کنند.
دفتر توســعه کتاب و کتاب خوانی همــراه با گزارش های 
دوره ای بررســی های گزارش هــای رصــدی مردمــی 
و اعــام نتیجــه، به  نحــوی مطلــوب از تهیه کنندگان 
خواهــد  قدردانــی  و  تقدیــر  صحیــح   گزارش هــای 

کرد.

گسترش مبادلات تجاری در کشورهای شرق و غرب آسیا 
خود مدیون امنیت و قدرت سیاســی کورها می باشــد به 
نحوی که ثبات سیاســی بیشتر رونق اقتصادی بیشتری را 
نیز در پی داشته است در این میان ایران و نیز خلیج فارس 
در شــاهراه ارتباطی تجارت دریایــی و نیز وجود قدرتهای 
متمرکــز و صاحب نفوذ در ایران باعث رونق این تجارت و 

نیز استحکام پایه های قدرت این حکومتها می شد.
 در ایــن میان بعضی از حکومتها با روی کار آمدن در دوره 
ای خاص که تجارت دریایی با افول مواجه شــده بود روی 
کار آمدنــد و در احیــای این تجارت و نیز گســترش نفوذ 
دولتشان در سایر بنادر شــرق و غرب تاثیر و نقش بالایی 
داشــتند  که از این نوع حکومتها می توان به آل بویه اشاره 
کرد که خود بانب احیای تجــارت دریایی بعد از یک دوره 
افول می باشــند و عاوه بر این از طریق ســود حاصله از 
این تجارت رونق نسبی در حکومت و سرزمین تحت تسلط 

خودشان بوجود آوردند.
بویــه یا بوییان یا بویگان، )۳۲۰-۴۴۷ ق / ۹۳۲-۱۰۵۵ م( 
از دودمان های دیلمی شــیعی مذهب ایرانی پس از اسام 
اســت که در بخش مرکزی و غربی و جنوبی ایران و عراق 
فرمانروایی می کردند، و از دیلم در لاهیجان گیان برخاسته 

بودند.
بویه  دودمانــی از دیلمیان بودند و به زبانی ایرانی صحبت 

می کردند. سرزمین بوییان دیلمستان بود.
در باختر و مرکز ایران دو دودمان از دیلمیان به نام آل زیار 
)۳۲۰ ه. ق.( و آل بویه که هر دو از ســرزمین های شمالی 
برخاســته اند مرکزی مرکزی و باختری ایران و فارس را از 
دســت خلفا آزاد کردند.دیلمیان سخت نیرو گرفتند و مدت 
۱۲۷ سال حکومت راندند و چون خلفا در برابر آن ها چاره ای 
جز تسلیم ندیدند حکومت بغداد را به آنها واگذاشتند و خود 

بعنوان خلیفگی و احترامات ظاهری بسنده کردند.
این سلسله در سال ۴۴۷ ه. ق. بدست سلجوقیان و به خاطر 
اختاف همیشگی که با آل زیار و دیگر امیران محلی ایرانی 

داشتند، از میان رفتند.
بنیانگــذار این سلســله علی بــن بویه دیلمــی ملقب به 
عمادالدوله و برادر زاده اش فنا خســرو بن حسن معروف به 
عضدالدوله، با وجود محدود بودن قلمرو خویش و با آن که 
در زمان آنها فرصتی هم برای زنده ساختن فرهنگ باستانی 
در قلمروشان پیدا نشــد، باز استعداد خود را برای بازسازی 
وحدت و یکپارچگی از دست رفته قرنهای دور نشان دادند.

طی چندین دهه فرمانروایی آنها، قدرت خلفای عباسی، که 
پیش از آن نقش فعالی را در تعیین سرنوشــت مردم ایران 
داشت، ناتوان ساخت و بدینگونه عناصر تازه ای از نژادها و 
اقوام گوناگون مردم ایران بار دیگر آنچه را ایران با پیمودن 
ســالها به اعراب و ترکان اهل سُــنت واگذاشته بودند، این 
بار همراه آیین شــیعه، دیگر بار، و گرچه برای مدتی کوتاه، 
به دست آوردند. دولت شــیعی آل بویه در بخش مهمی از 

سرزمین ایران حضور داشت.
علی بن بویه پس از به دست آوردن خوزستان، راهی فارس 
شــد و احمد نیز به کرمان روی آورد و به فتح آن سرزمین 
دست یافت )۳۳۴ه. ق(. سپس، به بغداد رفت و المستکفی 
بالله – خلیفه عباسی – را مطیع خود ساخت. خافت بغداد 
که پیشــرفتهای برادران بویه را با چشــم خود می دید، به 
خاطــر دیدگاه برخی از وزیران خود، از جمله »ابن مقله« با 
آنان از در ســازش در آمد و لقب ویژه برای آنان فرستاد که 
علی را »عمادالدوله« و حســن را »رکن الدوله« و احمد را 

»معزالدوله« نامید.
همان معزالدوله بود که در بغداد دســتور داد سب آل علی 
موقوف شــود و مراسم عزاداری ماه محرم را برپاداشت. به 
خصوص، در ایام عاشورای سال ۳۵۲ ه. ق. که جمع کثیری 
در بغداد گرد آمدند و بازارها بســته شــد، مردم آن روز آب 
ننوشــیدند و در بازارها خیمه پر پــا کردند و بر آن خیمه ها 
پاس آویختند و زنان بر سر وروی خود می کوفتند. از این 
زمان رسم زیارت قبور ائمه ی علیهم اسام – رایج گردید 
و بغداد به دو قسمت مهم شیعه نشین )کرخ( و سنی نشین 
تقسیم شد )۳۶۳ ه. ق.(. همچنین، مقام نقابت علویان هم 
در زمان آل بویه تأســیس شد. در زمان رکن الدوله بود که 

مذهب شیعه رسمیت کامل یافت.
امرای حمدانــی که به حمایت خلیفه به بغــداد تاختند، از 
معزالدوله شکســت خوردند. معزالدوله در سال ۳۳۶ ه. ق. 
بصره را تصرف کرد. همچنین در سال ۳۳۷ ه. ق. به موصل 

تاخت و ناصر الدوله حمدانی را فراری ساخت.
آل بویه با اینکه احتمالًا در آغاز شیعه زیدی بودند، هنگامی 
که به حکومت رسیدند به شیعه دوازده امامی گرایش یافتند.

به هر ترتیب آنان بطور مســتمری مذهب شــیعه را تبلیغ 
نموده و مراسمی مانند محرم و عید غدیر را پاس می داشتند.

گســترش تدریجی حاکمیت بویه در نواحی پس کرانه ای 
خلیج فارس، شرایط مناسبی را  برای استقرار حاکمیت آنها 
در عمان به وجود آورد. با روی کار آمدن عضد الدوله امنیت 
این نواحی افزایش یافت. بویه کمربند اقتدار خود را در خلیج 
فــارس محکم کردند و به موقعیتی مناســب برای کنترل 
تجارت دریایی دســت یافتند که روابــط تجاری دوکانون 

سیراف و  صحار، بازگو کننده ی این مهم است. 
بــاور برخی از محققین به تأثیر از دســت رفتن درآمدهای 
تجارت دریایــی بویهیان در خلیج  فارس بر ســقوط این 
سلســله ی  قدرتمند، اهمیت بررســی اوضاع تجاری این 
منطقه را آشکار می  سازد. بنابراین هدف اصلی این نوشتار 
دستیابی به پاســخی برای این پرسش اســت که اوضاع  

تجاری خلیج فارس در دوران آل بویه چگونه بوده است.
اســتقرار حاکمیــت آل بویه در ســواحل خلیــج فارس و 
یکپارچگی سیاســی پس کرانه های آن، مهاجرت تجار و 
بازرگانان به بخش های میانی خلیج فارس در بندر سیراف، 

تأمین امنیت 
منطقه توســط امرای بویه، یکدســتی نسبی دینی در پس 
کرانه های شــمالی و جنوبی خلیج  فارس و نیز رواج کامل 
زبان فارســی در مراکز تجاری حاکی از آن است که بنادر 

و جزایر  
خلیــج فــارس در دوران حاکمیت بویهیان یکــی از ادوار 

درخشان اقتصادی خود را تجربه کرده  است.

tچالش نسلی
اصغر فرهادی باز هم جایزه ی اســکار را از 
آن خود کرد. او در فروشنده، پیرمردی را به 
تصویر می کشد که جوانی اش را گم کرده 
و در تکاپوی تدارک آن است اما بی تدبیری 

اش او را رسوای خاص و عام می کند.

چنان که در فیلم جدایی، طبقه ی ضعیفی 
را به رخ می کشد که در کلنجار با خواسته 
های فروخفته ی خود اســت ولی راه حل 
حقوقی را نمی داند. پیش از آن نیز »در باره 
ی الی« ســخن گفت که طبقه ی متوسط 
جامعــه می خواهد خود را به طبقه ی مرفه 

برســاند ولی با چالش های حقوقی مواجه 
می شود.

فرهادی در هر ســه فیلم بــا اینکه چالش 
نسلی را بیان نموده و به مشکات حقوقی و 
اخاقی آنها می پردازد اما مانند موروکامی 

از ورود پلیس و قاضی به پرونده خودداری 
می کند و قهرمان را به یک اندیشــگی و 
داوری درونی فرامی خواند. تا خود راه چاره 
را جستجو کند. و به قوانین برآمده از جامعه 

دل نبندد.

  تاریخ نگار
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?گردآوری: کاظم گلخنی 

نکته های نیکو

   خبر

»سامانه نظارت مردمی بر آثار 
منتشره« در دسترس عموم مردم قرار 

می گیرد

پیشین  استاد  علی اکبر شهرســتانی،  »شاه 
دانشــگاه کابل، پژوهشــگر حوزه ادبیات، 
تاریــخ و فرهنــگ، و از چهره هــای بنام 

اکادمیک افغانستان درگذشت.«
به گزارش ایســنا، انتشــارات آمو - ناشر 
افغانســتانی فعال در ایران - با اعام این 
خبر در صفحه این نشــر نوشــته اســت: 
»پرفســور شاه علی اکبر شهرســتانی، روز 
یکشــنبه چهاردهــم آبان/عقــرب ۱۴۰۲ 
خورشــیدی، برابر با پنجــم نوامبر ۲۰۲۳ 
میادی در ســن ۹۴ سالگی در بیمارستانی 

در لندن جامه تهی کرد.
استاد شهرستانی در سال ۱۳۰۸ خورشیدی 
در قریه باغ شهرســتان/ ولسوالی میرامور، 

اســتان ولایت دایکندی متولد شــد. دوره 
مکتبــش را در کابــل، در مکتــب نظامی 
خواند. گواهینامه کارشناسی اش را در رشته 
ادبیات و فلســفه آن زمان، از دانشگاه کابل 
و گواهینامه کارشناســی ارشد و دکترایش 

را در رشته های فلســفه و جامعه شناسی از 
دانشــگاه سوربن فرانســته به دست آورد. 
پرفسور شهرســتانی مدتی در وزارت مالیه 
افغانستان انجام وظیفه می کرد. در دهه های 
۱۳۶۰ - ۱۳۴۰ خورشیدی در دانشگاه کابل 
اســتاد ادبیات بود. مدتی آمریت دیپارتمنت 
زبان و ادبیات فرانســوی دانشکده ادبیات 
دانشــگاه کابل را به عهده داشت و از سال 
۱۳۵۹ تا ۱۳۶۶ ریاســت دانشــکده ادبیات 
دانشــگاه کابل را عهده دار بود. رتبه علمی 
و دانشگاهی شهرســتانی در دانشگاه کابل 
»پوهاند« بود که بلندترین رتبه دانشگاهی 
است در افغانستان. همچنین در سال ۱۳۶۶ 

به حیث سناتور نیز انتخاب شد.

شهرســتانی به زبان های فارســی، پشتو، 
عربی، فرانســوی و انگلیسی مسلط بود و 
تدریس می کرد. مدتی مدیر مسئول »مجله 
ادب« بود که از ســوی دانشــکده ادبیات 
دانشگاه کابل منتشر می شد. از او ده ها مقاله 
علمی در حوزه های ادبیات، تاریخ،فرهنگ، 
مردم شناسی و فرهنگ نگاری یا لغت نویسی 
در مجله های علمی و پژوهشــی آن زمان 

افغانستان منتشر شده اند.
آثــار زیــادی از او به یــادگار مانده اند که 
می تــوان از »تأثیــر ادب دری بــر ادبیات 
فرانســه«، »هجو در ادبیــات زبان دری«، 
باید کرد؟«، »تاریخ هزاره  »چگونه ترجمه 
)دو جلد(«، »قاموس لهجه دری هزاره گی«، 
»تاریخ  مقالات(،  )مجموعه  »یادداشت ها« 
 مالیــه دولــت در چهــل ســال« و... یاد 

کرد.«

شاه علی اکبر شهرستانی درگذشت

فیلم ســینمایی »شهربانو« ســاخته مریم 
بحرالعلومــی برنــده جایزه بهتریــن فیلم 
جشنواره بین المللی TIFFS هندوستان شد.

به گزارش ایرنا، فیلم ســینمایی شــهربانو 
بــه کارگردانــی مریم بحرالعلومــی که در 

به  خــود،  تازه تریــن حضور جشــنواره ای 
عنــوان تنها نماینده ســینمای ایــران در 
 The( بخش مسابقه جشــنواره بین المللی
 international film festival of
رقابت  Srinagar )TIFFS هندوســتان 
داشــت، موفق به کسب جایزه بهترین فیلم 

این رویداد بالیوودی شد.
مراســم اختتامیه این جشــنواره، ۲۶ اکتبر 
۲۰۲۳ در تــالار بــزرگ Tagore ایالت 
کشمیر هندوستان برگزار شد و اعام جایزه 
بهترین فیلم جشــنواره برای »شهربانو« با 
 »Lady of the City« عنوان انگلیسی

به معنای بانوی شهر، مورد تشویق چشمگیر 
سینماگران و میهمانان حاضر قرار گرفت.

فرشــته صدرعرفایی، بهناز جعفری، گاره 
ولی زادگان،  عباسی، سامان صفاری، محمد 
علی کیان ارثــی، ترنم کاظمــی و بهرنگ 
علوی، با حضور یوســف تیمــوری، صدای 

مه لقا باقری، بازیگران »شهربانو« هستند .
دیگر عوامل ســازنده این فیلم ســینمایی 
عبارتنــد از کارگردان: مریــم بحرالعلومی، 
نویسنده: پژمان تیمورتاش، مدیر فیلمبرداری: 
مسعود امینی تیرانی، مدیر صدابرداری: علی 
کیان ارثی، طراحــی و ترکیب صدا: محمود 

طراح  گنجوی،  ســینا  تدوین:  موسوی نژاد، 
لباس:  طراح  کریمی طــاری،  بابک  صحنه: 
فرحناز نــادری، طراح گریــم: امید گلزاده، 
آهنگســاز: امیریل ارجمنــد، اصاح رنگ: 
ســامان وفایی، برنامه ریــز: حبیب قلی زاده، 
دســتیار اول کارگردان: مجید مافی، منشی 
پویان  عــکاس:  فرشــته حجازی،  صحنه: 
بحق، پشــت صحنه: علی یعقوبی، مشــاور 
تدارکات:  مدیر  قربانی نیا،  مریم  رســانه ای: 
روح اله  تولید:  مدیر  میرزامحمدی،  حســین 
احمدی، سرمایه  پگاه  تهیه کننده:  مهاجری، 
گذاران: مریم بحرالعلومی و بنیاد ســینمایی 
فارابی، پخش بین الملــل: بحرفیلم، مجری 

طرح: مریم بحرالعلومی.

»شهربانو« بهترین فیلم جشنواره بالیوودی شد

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
رییــس مرکز توســعه، بهســازی و ارتقای 
انسانی دانشگاه فرهنگیان  توانمندی سرمایه 
گفت: در آزمون اســتخدامی امسال و جذب 
دانشــجویان به دانشگاه فرهنگیان با تشکیل 
کمیتــه ارزیابی دقیق، گزینــش همکاران با 
نهایت دقت انجام شــده اســت و کسانی به 
حوزه تعلیم و تربیت ورود پیدا کرده اند که در 

تمام حوزه ها سرآمد هستند.
بــه گزارش نــدای هرمزگان، عبــاس نجار 
در آییــن اســتقبال از نومعلمــان مــاده ۲۸ 
افزود:  جدیدالاستخدام در اســتان هرمزگان 
معلمان رسالت خطیر و ارزشمندی را برعهده 
دارند و باید در راستای تحقق بخشی به سند 
تحول بنیادین، دانش آموزانی را پرورش دهند 
که به تمام فضایل اخاقی همچون خاقیت، 
هوش بالا و شجاعت مجهز باشند و به عنوان 
نمونه ای کامل از انســان آراســته به کرامات 
 انســانی آینده کشور را به شکل مطلوبی رقم 

بزنند.
وی معلمان در راستای تحقق بخشی به سند 
تحول بنیادین باید دانــش آموزانی خاق و 
شــجاع را تربیت کنند، ادامــه داد: در آزمون 
اســتخدامی امســال و جذب دانشجویان به 
دانشــگاه فرهنگیان با تشکیل کمیته ارزیابی 

دقیق، گزینش همکاران با نهایت دقت انجام 
شده است و کســانی به حوزه تعلیم و تربیت 
ورود پیدا کرده اند که در تمام حوزه ها سرآمد 
هستند؛ زیرا معلم برای پرورش نسلی آکاه ابتدا 
باید خود دارای ویژگی های همچون خاقیت، 
بصیربودن و آگاه بودن باشد تا بتواند به نحوی 

شایسته عمل کند.
الگــوی رفتاری تربیتی  معلمان بهترین 

برای دانش آموزان هستند
معاون سیاســی امنیتی و اجتماعی استانداری 
هرمزگان گفت: معلمان بهترین الگوی رفتاری 

تربیتی برای دانش آموزان هستند. 
احســان کامرانی بیان کرد: مهم ترین وظیفه 
تعلیم و تربیت نســل آینده، بر عهده معلمان 
اســت، معلمان باید بتوانند امانت هایی که در 
دستشان است را خوب پرورش دهند تا نسلی 

متعهد و موفق داشته باشیم.
وی، معلمی را شــغل انبیا دانســت که کاری 
بسیار ارزشمند است که سعادت خدمت در این 

عرصه، نصیب هرکسی نخواهد شد.
معاون اســتاندار هرمزگان اظهار کرد: اولویت 
اصلی اســتاندار هرمزگان، توسعه آموزش و 
پرورش اســتان اســت که به همت مدیرکل 
آموزش و پرورش در حوزه هنرستان های جوار 
صنایع در کشــور جایگاه نخست را تصاحب 

کرده ایم.
معلمان از اثرگذارترین گروه های مرجع 

در جامعه هستند
مدیرکل اموزش و پــرورش هرمزگان نیز در 
این آییــن گفت: فرهنگیان باید به کســوت 
معلمی خــود افتخار کنند؛ چــرا که یکی از 
اثرگذارترین گروه ها در میان اقشــار مختلف 
هســتند که هر چقدر جایگاهشــان والاتر و 
نهادمندتر باشد، جامعه هدف و سایر بخش ها، 

فرهیختگی خودش را از آنان خواهد گرفت.
محمــد قویدل ادامه داد: در دولت ســیزدهم 
اتفاقات خوبی در زمینه جذب معلمان صورت 
گرفته اســت و اســتان هرمزگان در مقایسه 
با ســال گذشــت در پذیرش دانشجویان در 
دانشگاه فرهنگیان، رشد صد درصدی داشته 

است.
وی بیان کرد: همچنین در زمینه اســتخدام 
ماده ۲۸ معلمان نیز رشــد چشمگیری داشته 
است که در طی ســال های اخیر بی سابقه و 

درخشان بوده است.
در این آیین از خانواده شــهید حسن طالبی و 
نومعلمانی که در مسابقات علمی، فرهنگی و 
قرآنی حایز رتبه های برتر بودند با اهدای لوح 
تجلیل شد و در پایان معلمان به صورت دسته 

جمععی، سوگندنامه معلمان را قرائت کردند.
بر اساس نتیجه آزمون اســتخدام آموزگاری 
که در شــهریورماه اعام شــد، ۲۹۶ آموزگار 
آموزش ابتدایی و استثنایی در استان هرمزگان 
پذیرفته شــدند و باتوجه به کمبود معلم، ۱۷۵ 
نفر نیز در مرحله تکمیل ظرفیت پذیرش و در 

کاس های درس حضور دارند.
از طریق آزمون دبیری و هنرآموزی نیز بیش 
از ۲۰۰ نفر معلم جذب شدند و نزدیک به ۱۵۰ 
نفر نیــز در مرحله تکمیــل ظرفیت پذیرش 
خواهند شد و به مدارس استان راه پیدا خواهند 

کرد.
همچنین ۷۰۰ نفر از فارغ التحصیان دانشگاه 
فرهنگیــان نیــز در حال حاضــر در مدارس 

مشغول آموزش هستند.
در ســال تحصیلــی جدیــد ۴۳۰ دانــش 
آمــوز هرمزگانــی در ۲۳ منطقه آموزشــی 
راهــی کاس درس شــدند کــه ۲۸ هزار 
 معلم تدریــس دانــش آمــوزان را برعهده

دارند.

رییس مرکز توسعه، بهسازی و ارتقای توانمندی سرمایه انسانی دانشگاه فرهنگیان:

نهایت دقت در آزمون استخدامی و جذب دانشجو به دانشگاه فرهنگیان انجام شده است

 ۱۳۱SE به موجب پرونده اجرائی کاســه ۹۹۰۰۹۸۲ یک دستگاه خودرو سواری پراید
شرکت ســازنده: سایپا مدل رنگ اصلی: ســفید و رنگ فرعی: سفید نوع رنگ: روغنی 
NAS۴۱۱۱۰۰H به شــماره انتظامی ایــران ۸۴-۷۹۸ ص ۹۶ به شــماره شاســی 

۱۲۹۹۷۵۴ شماره موتور M۱۳۵۸۰۳۶۴۵ IRPC۹۶۱V۲AU۲۹۹۷۵۴ :VIN متعلق 
بــه : مهدی مرتضی پورحاجی آبادی فرزند: قربانعلی که به موجب ســند نکاحیه ۸۴۰ ، 
تاریخ ســند : ۱۳۸۳/۱۱/۲۰ ، دفترخانه صادر کننده : دفترخانه ازدواج شماره ۲۳ و طاق 
شماره ۱۵ شــهر حاجی آباد اســتان هرمزگان منجر به صدور اجرائیه و تشکیل پرونده 
اجرایی کاســه ۹۹۰۰۹۸۲ در این اداره گردیده اســت که حســب درخواست بستانکار 
پرونده اجرایی، خودرو فوق توســط راهنمایی و رانندگی توقیف سیستمی و در پارکینگ 
گامبرون بازداشــت گردیده و توسط کارشناس رســمی دادگستری بازدید به عمل آمده 
 و نتیجه کارشناســی به شــرح ذیل می باشد: خودرو سواری به شــماره انتظامی ایران

۸۴-۷۹۸ ص ۹۶ ، نــوع پاک: شــخصی تعداد ســیلندر: ۴ نوع ســوخت: بنزین تعداد 
چــرخ: ۴ وضعیت موتور: خاموش وضعیت اتاق : ســالم بدنه: پوســیدگی و ضربه دارد 
وضعیت گیربکس: نامشخص داخلی اتاق : سالم وضعیت دیفرانسیل: نامشخص وضعیت 
لاســتیکها: دارای ۵۰ % آج درصد استهاک خودرو:  ۲۰% و با توجه به وضعیت ظاهری 
و فنی ، سال ساخت و قیمت روز به مبلغ ۱/۸۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )یک میلیارد و هشتصد 

میلیون ریال ( ارزیابی و قطعی گردیده، پس از جری تشریفات قانونی از ساعت ۹ الی ۱۲ 
در روز سه شــنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۰۷ در اداره اجرای اسناد رسمی بندرعباس از طریق 
مزایده به فروش میرســد. مزایده از مبلغ فوق شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً 
فروخته می شود، شرکت در جلسه مزایده برای عموم آزاد است و فروش کا نقدی است، 
شــرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد مبلغ پایه مزایده به حساب سپرده ثبت و 
حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است و برنده مزایده مکلف است مابه 
التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع 
نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حســاب ســپرده ثبت واریز 
ننمائید مبلغ مذکور قابل اســترداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد ، کلیه هزینه 
های قانونی اعم از انتقال ســند به عهده برنده مزایده است، ضمناً مزایده حضوری است 
و در صورتی که مال مورد مزایده در جلســه مزایده خریدار پیدا نکند مال با دریافت حق 
الاجرا و حق مزایده به قیمتی که مزایده از آن شــروع می شــود  به بستانکار واگذار می 

شود. ۱۴۰۲/۲۹۵ م الف
تاریخ انتشار: ۱۴۰۲/۰۸/۲۲  

مریم چمنی - رئیس اداره اجرای اسناد رسمی بندرعباس 
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اقتصادی شماره 4279
دو شنبه 
22 آبان   1402 4

تعیین سود بازرگانی صفر 
درصدی برای واردات 
گوشت تازه و منجمد

دستاوردهای ۹ گانه 
راه اندازی بازار شمش طلا 

در بورس کالا

بهره مندی ۱۹میلیون خانوار 
از یارانه تشویقی ۱۲۰ هزار 

تومانی

عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق با بیان اینکه بریکس ۲۸ درصد قدرت 
اقتصادی جهــان را در اختیار دارد، گفت: فعال کردن ظرفیت تجاری با 
کشــورهای عضو گروه بریکس و اســتفاده از فرصت عضویت در این 

پیمان سبب توسعه و بهبود اقتصاد ایران خواهد شد.
به گزارش ایرنا، ســید حمید حسینی اظهار داشت: اهمیت گروه بریکس 
به این دلیل است که ایران با غرب آسیا کمترین توافقنامه های تجاری 

دو جانبه و چند جانبه را دارد.
وی بــا تاکید بر اینکه لازمه حیــات امروز حضور در پیمان های جمعی 
اســت، تصریح کرد: در ســال های اخیر برای ایجاد توسعه اقتصادی و 
خنثی سازی اثر تحریم ها، ایران تلاش کرده با عضویت در پیمان هایی 
مانند شــانگهای و بریکس و امضای توافق ترجیحی و آزاد با اوراســیا 

ظرفیت لازم برای توسعه روابط اقتصادی را فراهم کند.
این فعال اقتصادی بــا تاکید بر اینکه حضور در پیمان های بین المللی 
اقدام خوبی است، خاطرنشان کرد: عضویت در این سازمان ها به تنهایی 
امتیازی برای کشور ندارد اما فعال کردن ظرفیت تجاری آنها راهکاری 

است که به توسعه روابط با کشورهای عضو می انجامد.
وی با بیان ایکه گروه بریکس از سال ۲۰۰۱ با چهار کشور روسیه، چین، 
هند و برزیل آغاز شد و بعد آفریقای جنوبی به آن پیوست، تصریح کرد: 
اعضای بریکس کشــورهایی بودند که که پیش بینی می شد تبدیل به 
قدرت های نوظهور جهان و بزرگترین اقتصادها تبدیل شوند که اکنون 
نیز چین و هند در زمینه تولید ناخالص ملی مقام های دوم و سوم جهان 

را به نام خود کرده اند.

وی افزود: اگر روســیه نیز درگیر جنگ نشده بود می توانست به یکی از 
این کشورها تبدیل شود و برزیل در حال توسعه نیز پیش بینی می شود 

و در آینده از کشورهای قدرتمند جهان باشد.
حســینی گفت: گروه بریکس ۲۸ درصد قــدرت اقتصادی جهان را در 
اختیــار دارد و بیــش از ۵۰ درصد جمعیت جهــان از اعضای بریکس 
محسوب می شوند و این شاخصه ها از پایه های قدرت بریکس هستند.

وی بــا بیــان اینکه گروه بریکس از ســال ۲۰۱۶ ســاختاری را برای 
کشورهای عضو ایجاد کردند، تاکید کرد: راه اندازی بانک توسعه با ۵۰ 
میلیارد دلار ســرمایه که هر عضــوی ۱۰ میلیارد دلار از آن را پرداخت 
کرده اســت توانستند برای پروژه های بســیاری تامین مالی کنند و از 
ســوی دیگر یک قرارداد اندوخته احتیاطی دارند که پشــتوانه ای برای 
تقویت ارزش پول این کشورها است و رقیبی برای صندوق بین المللی 

پول محسوب می شود.

عضو اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق اظهار داشــت: راه اندازی 
نظام پرداخت برای جایگزینی با سیســتم سوییفت و تسهیل انتقال وجه 
با کشــورهای عضو در دســتور کار قرار دارد که برای کشورهایی مانند 
روسیه، ایران و چین مناســب است تا در دراز مدت مشکلات در زمینه 
تحریم ها رفع شود و از سوی دیگر به دنبال تعیین ارز اختصاصی برای 

اعضای نیز هستند.
وی با تاکید بر اینکه این ابزار با عضویت در گروه بریکس برای اقتصاد 
کشور راهگشاست، تصریح کرد: با عضویت جدید ایران، امارات متحده 
عربی، عربســتان و آرژانتین ظرفیت بریکس گسترش پیدا می کند اگر 
بتوانــد ارزی را جایگزین ارزهای رایــج دلار و یورو کند می تواند آینده 
بســیار خوبی داشــته باشــد و ما باید از این ظرفیت حداکثر استفاده را 

داشته باشیم.
حســینی با بیان اینکه بخشــی از این ظرفیت در توافقنامه هایی مانند 
بریکس و شــانگهای مربوط به فعالان اقتصادی می شود، تاکید کرد: 
اتاق های بازرگانی از بخش هایی اســت که می تواند ظرفیت عضویت 

ایران در پیمان های بین المللی را فعال کند.
عضو اتاق بازرگانی ایران خاطرنشــان کرد: در گام نخست باید بتوانیم 
ظرفیت تجاری با این پیمان ها را فعال کنیم و بعد با استفاده از ظرفیت 
های ســرمایه گذاری و همکاری در پروژه های مشترک سطح روابط را 

افزایش دهیم.
وی افزود: با امضــای قراردادهای ترجیحی با اعضا، با وجود پراکندگی 

های اعضا، فعالیت تجاری با یکدیگر توجیه اقتصادی داشته باشد.

عضو اتاق بازرگانی:

استفاده از ظرفیت بریکس سبب توسعه روابط اقتصادی ایران می شود 
 

مدیــر هماهنگــی افزایش ظرفیت و تعمیرات اساســی 
پالایشگاه حمص ســوریه، در خصوص پروژه پالایشگاه 
»الِ پالیتو« ونزوئلا، گفت: این پروژه به حدود ۸۵ درصد 
پیشرفت رسیده و بیش از ۸۵ تا ۹۰ درصد کالاهای مورد 
نیاز توسط شرکت های ایرانی تحویل شده و آماده  انجام 

تعمیرات اساسی آن هستیم.
علی شــاهوردی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا، 
درخصوص پالایشــگاه های فراســرزمینی، اظهار کرد: 
آرزوی ۴۴ ســاله مردم ایران و مقــام معظم رهبری بود 
که به موضوع پالایشــگاه های فراسرزمینی ورود کنیم و 
در زمینه ســاخت و تعمیرات اساسی پالایشگاه های نیمه 
فعال کشورها، فعالیت کنیم و آنها را در سرویس عملیاتی 

قرار دهیم.
وی از کشــور»ونزوئلا« به عنوان اولین کشــور و »الِ 
 پالیتو« به عنوان پالایشــگاه پایلوت برای این پروژه نام 
برد و افزود: تیمی از جمهوری اســلامی برای انجام این 
پروژه به ونزوئلا اعزام شده اند و بحث قطعات و کالاهای 
مورد نیاز برای این پالایشــگاه را فهرســت کرده اند که 
در نهایــت به انعقاد قرارداد با شــرکت نفــت و نزوئلا 

)PDVSA( منجر شد.
شاهوردی درباره تأمین قطعات یدکی لازم برای افزایش 
ظرفیت اولیه و انجام تعمیرات اساســی این پالایشگاه تا 
رساندن آن به ظرفیت عملیاتی ۱۴۰ هزار بشکه در روز، 
توضیح داد: فهرســت قطعات یدکی با پشتیبانی دو ساله 
را برای آنها تهیه کردیم. این فهرســت شامل حدود دو 
و نیــم میلیون قلم کالا بود کــه برای تهیه آن از ۱۹۰۰ 
شــرکت داخلی دعوت به عمل آمــد و در نهایت ۲۵۴ 
شرکت از میان آنها انتخاب شــد. این شرکت ها کالاها 
را در داخل کشــور ســاختند و برخی از قطعات یدکی را 
هم از کشورهای ژاپن، کره و اتحادیه اروپا تأمین کردند.

مدیــر هماهنگــی افزایش ظرفیت و تعمیرات اساســی 
پالایشــگاه حمص ســوریه در خصوص پیشرفت پروژه 
پالایشگاه الِ پالیتو، گفت: حدود ۸۵ درصد در این پروژه 
پیشرفت داشته ایم. بالای ۸۵ تا ۹۰ درصد کالاها تحویل 
داده شــده و الان آماده ایم که کار تعمیرات اساســی را 

انجام دهیم.
وی در خصوص زمان شــروع تعمیرات اساســی، اظهار 
کرد: منتظریم شــرکت نفت ونزوئلا بر اســاس برنامه  
خود اجازه دهد پالایشــگاه را ببندیم و تعمیرات اساسی 
را شــروع کنیم تا ظرفیت را بالا ببریم و از محل فروش 
محصولات و نفت خام پالایش شــده، شــاهد برگشت 

هزینه ها باشیم.
شاهوردی، هدف از انجام این پروژه را همکاری بین ایران 
و ونزوئلا در زمینه انرژی و دستیابی به راهکارهایی برای 
غلبــه بر تحریم های یکجانبه تحمیلــی از جانب آمریکا 
و متحدانــش ذکر کرد و افزود: پــس از انجام تعمیرات 

اساسی، نفت خام ایران در آنجا پالایش می شود.
مدیــر هماهنگــی افزایش ظرفیت و تعمیرات اساســی 
پالایشگاه حمص ســوریه اعتمادســازی بین المللی در 
صنعت نفت، صدور دانــش و خدمات تخصصی صنعت 
نفت ایران جهت نوسازی پالایشگاه های همسو، استفاده 
از تجهیزات و کالاهای ســاخت داخل در پالایشگاه های 
برون مــرزی، پالایش نفت خام ایــران و در نهایت غلبه 
بر تحریم هــای نفتی آمریکا و متحدانــش را از اهداف 

»پالایشگاه داری فراسرزمینی« ذکر کرد.
وی بیان کرد: شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران اولین شــرکت در وزارت نفت اســت که به 
پالایشگاه داری فراسرزمینی ورود کرده و این کار را انجام 
می دهد. بعد از ما شرکت های دیگر هم در این زمینه وارد 

شدند و در حال انعقاد قرارداد با سایر بخش ها هستند.
شــاهوردی با بیان اینکه در ســایر کشورها هم در حال 
مذاکره یا انعقاد تفاهم نامه یا قرارداد هستیم، اظهار کرد: 
پالایشــگاه بعدی، پالایشگاه حمص سوریه است که در 
حال مذاکره در خصوص قرارداد و نهایی ســازی لیست 
لوازم یدکی آن هســتیم و پس از انعقاد قرارداد شروع به 

کار خواهیم کرد.

بانــک مرکزی بنابر ثبت ســفارش ها و اعلام اولویت ها 
توســط ســازمان غذا و دارو، از یک فروردین تا نوزدهم 
آبان امســال مبلغ ۹۸ میلیون و ۲۰ هزار دلار فقط برای 
واردات شیرخشک و ماده اولیه آن با ارز ترجیحی تامین 
کرده که این رقم حاکی از رشــد ۷۷ درصدی نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته است.
به گزارش ایســنا، بانک مرکزی اعلام کرد که تامین ارز 
از ســوی این بانک برای واردات شیرخشک و ماده اولیه 
آن از ابتدای فروردیــن تا نوزدهم آبان ۱۴۰۱ حدود ۴۹ 
میلیون و ۷۵ هزار دلار بود که این رقم در مدت مشــابه 
سال جاری به ۹۸ میلیون و ۲۰ هزار دلار افزایش یافته و 
حاکی از رشد ۷۷ درصدی تامین ارز در این بخش است.

گفتنی است؛ بانک مرکزی تاکنون ارز تمامی سفارشات 
ثبت شــده با اولویت در حوزه دارو و شیرخشک از سوی 
وزارت بهداشــت و ســازمان غــذا و دارو را بلافاصله 

تخصیص داده و تامین کرده است.

آغاز پالایشگاه داری فراسرزمینی در دولت سیزدهم

 پیشرفت ۸۵ درصدی پالایشگاه 
اِل پالیتو 200 اتوبوس

 بین شهری برای زائران 
اربعین وارد شد

100هزار میلیارد 
تومان

 خرید تضمینی گندم 

16هزار و ۸00 
واحد املاک در کشور 

محوز ندارند

۵0درصد
 قاچاق پوشاک در کشور 

کاهش یافت 

100درصد 
ترخیص کالاهای 

اساسی بخش غیردولتی 
ابلاغ شد

27 درصد 
معاملات بیت کوین 

کاهش یافت 

1041 بنگاه
 املاک غیرمجاز 

درکشور طی دوماه 
پلمب شد

2 تا۵میلیون تومان
 افزایش قیمت 

خودروهای پرطرفدار 
در بازار 

9 خودروی 
جدید داخلی در راه بازار

۸0 درصد 
تاثیر کاهش مالیات 
روی بورس بررسی 

می شود  

300 دستگاه 
خودروی النترا عرضه 

می شود

بانک مرکزی اعلام کرد:

تامین ارز برای واردات شیرخشک از 
9۸ میلیون دلار گذشت 

با توجه به حاشــیه ســود پایین شــرکت های قیرساز 
در چارچــوب حکم قانونی موســوم به قیــر تهاتری، 
شــرکت های قیرســاز با توجه به غیراقتصادی شدن 
دریافت وکیوم باتوم از پالایشــگاه و تبدیل آن به قیر، 
ناچار به ارائه قیری به دستگاه های اجرایی می شوند که 
وکیوم باتوم آن از پالایشــگاه های کشور تأمین نشده و 

از کیفیت لازم برخوردار نمی باشد. 
به گزارش ایرنا، از ســال ۱۳۹۶ موضوع قیر رایگان در 
قوانین بودجه سنواتی برای توسعه آزادراه ها، بزرگراه ها 
و راه هــای اصلی، فرعی و روســتایی گنجانده شــد. 
ایــن نوع قانون گذاری موجب افزایش قاچاق قیر شــد 
و عمــلًا رانتی قانونی بــرای قاچاقچیان فراهم کرد تا 
ایده قانون گــذاران به هدف اصلی خود اصابت نکند به 
طوری که درنهایت از سال ۱۳۹۹ سامانه ای برای ثبت 
تبادلات قیر دستگاه ها طراحی شد که به کاهش قاچاق 

قیر تا حدودی کمک کرد.
دولت ســیزدهم برای حذف کامل قاچــاق قیر و این 
رانت بزرگ در لایحه بودجه امســال از درج قیمت قیر 
خودداری کرد تا قیمت قیر در بورس کالا تعیین شــود 
اما نمایندگان در مصوبه نهایی قانون بودجه قیمت هر 
تــن قیر را ۷.۵ میلیون تومان تعیین کردند که با قیمت 
قیر در بورس کالا تفاوت فاحشــی دارد و بار دیگر راه 

رانت، قاچاق و سوء استفاده را باز می کند.
دولــت مجدداً با ارائه لایحــه دوفوریتی اصلاح قانون 
بودجه خواهان حذف رقم مندرج در قانون بودجه ۱۴۰۲ 
و تبدیل آن به قیمت بورس کالا شد اما وکلای ملت در 
جلسه علنی ۲۲ مرداد با دو فوریت و یک فوریت بررسی 
این لایحه مخالفت کردند و عملًا این لایحه از دستور 

کار صحن علنی مجلس خارج شد.
یک هفته پــس از رأی منفی نماینــدگان مجلس به 
لایحــه اصلاح قانــون بودجه برای حــذف رانت قیر 
رایگان، وکلای ملت از طرح خود برای بســتن دست 

سازمان برنامه در نظارت بر توزیع قیر رونمایی کردند و 
آن را به سرعت به تصویب رساندند.

امــا این مصوبه جدید مجلس بــا مخالفت هیات عالی 
نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام مواجه شــد. 
طبق اعــلام این هیات، مغایرت این مصوبه با بندهای 
۱۳ سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی )شفاف سازی 
اقتصاد( ۲۳ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی )شفاف 
و روان ســازی نظــام توزیــع و قیمت گــذاری( و ۲۱ 
سیاست های کلی تولید ملی )کارآمد کردن نظام توزیع 
کالاها(، حمایت از کار و سرمایه ایرانی مشخص است.

در صورت تأییــد نهایی این طرح، ســازمان برنامه و 
وزارت نفت از نظارت بر توزیع قیر رایگان حذف شده و 
دستگاه های اجرایی با رایزنی هایی که در مجلس دارند، 
می توانند مســتقیماً از شرکت های قیر ساز، سهمیه قیر 

رایگان خود را دریافت کنند.
ارســال مصوبه قیر تهاتری به مجمع تشخیص 

مصلحت نظام
در جلســه علنی روز یکشــنبه )۱۴ آبان ماه( مجلس 
شورای اســلامی گزارش کمیســیون عمران در مورد 
طــرح دوفوریتی اصلاح بند »ک« تبصــره )۱( قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۲ که اعاده شــده از شورای نگهبان 

است در دستور کار قرار گرفت.
نمایندگان پس از سه بار رفت وآمد این طرح به شورای 
نگهبــان بر مصوبه خود بــا ۱۸۶ رأی موافق، ۱۲ رأی 
مخالــف و ۵ رأی ممتنع بر مصوبــه قبلی خود اصرار 
کردنــد اصرار کردنــد و طرح قیر رایــگان برای رفع 
اختلاف نظــر مجلس و شــورای نگهبــان به مجمع 

تشخیص مصلحت نظام ارسال شد.
اصرار نمایندگان بر فروش وکیوم باتوم به قیمت 

هر تن ۷.۵ میلیون تومان
بر اســاس طرح دوفوریتی اصلاح بنــد )ک( تبصره ۱ 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ که کلیات و جزییات آن در 

صحن علنــی مجلس به تصویب نمایندگان رســیده، 
وزارت نفت مکلف اســت مابه التفاوت قیمت هر تن ۷ 
میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان با میانگیــن وزنی ماهانه 
قیمت های معامــلات وکیوم باتــوم در بورس کالا را 
با تعدیل قیمت ماهانه خوراک از طریق شــرکت ملی 
پخــش و پالایش فرآورده های نفتــی جبران و اعمال 

حساب کند.
نــرخ هر تن ۷.۵ میلیون تومان برای خرید وکیوم باتوم 

از پالایشگاه ها در قانون بودجه امسال هم آمده بود.
از دیگر تغییراتــی که در طرح اصلاح این بند از قانون 
بودجه امســال علاوه بر تأکید بــر فروش وکیوم باتوم 
پالایشــگاه ها به قیمت هر تن ۷.۵ میلیون تومان دیده 
می شود، اضافه شــدن عبارت »به دستگاه های اجرایی 
اجازه داده می شــود پس از ابلاغ این قانون رأساً نسبت 
به تأمین قیر موردنیاز خود در سقف سهمیه تعیین شده 
از طریق شــرکت های قیرساز اقدام و پس از تخصیص 
وزارت نفت با شــرکت های قیرساز تسویه کنند« است 
که بر این اساس دستگاه های مشمول این قانون رأساً 
و بدون نیاز به وساطت سازمان برنامه و بودجه یا وزارت 
نفت به شرکت های قیرساز مراجعه کرده و قیر موردنیاز 

را تهیه کنند.
بار مالی ۶ هزار میلیارد تومانی مجلس برای دولت

طی ماه مرداد امسال قیمت ماده اولیه تولید قیر )وکیوم 
باتوم( در ۴ نرخ کشــف قیمت شد که شامل ۸ میلیون 
و ۴۴۰ هــزار تومان، ۸ میلیــون و ۸۶۰ هزار تومان، ۹ 
میلیــون و ۲۵۰ هزار تومــان و ۹ میلیون و ۷۱۰ هزار 
تومان می شود. لذا متوسط قیمت یک ماهه مرداد هر تن 
وکیوم باتوم در بورس کالا ۹ میلیون و ۶۵ هزار تومان 
است که با نرخ اعلامی در قانون بودجه، کمی بیش از 

۱.۵ میلیون تومان در هر تن فاصله دارد.
بر اساس آمارها، نیاز سالانه کشور به قیر ۴ میلیون تن 
اســت که درنتیجه مصوبه نمایندگان مجلس، بار مالی 
بیش از ۶ هزار میلیارد تومانی برای دولت ایجاد می کند.

این رقم، غیر از هزار میلیارد تومانی اســت که مجلس 
به سقف رقم قیر رایگان در قانون بودجه ۱۴۰۲ اضافه 

کرد.
لایحه ای که دولت برای بودجه امسال به مجلس 

داد و آنچه نمایندگان تصویب کردند
در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ که آذرماه سال گذشته به 

مجلس تقدیم شد، دولت سیزدهم آورده بود:
»به وزارت نفت اجازه داده می شود در سال ۱۴۰۲ نسب 
به فروش مواد اولیه قیر )وکیوم باتوم( از محل تحویل 
نفت خام مازاد به پالایشگاه ها تا سقف ۱۹ هزار میلیارد 
تومان اقــدام کند. منابع حاصله در حــدود درآمدهای 
وصولی، به منظور آســفالت راه های فرعی و روستایی، 
شــبکه راه های اصلی، فرعی و طرح های مسکن مهر 
و مســکن ملی، آسفالت معابر و بهســازی روستاها و 
شهرها، پروژه های تنش آبی روستاها، مدارس روستایی 
و عشایری توسط ســازمان برنامه و بودجه کشور پس 
از مبادله موافقت نامه به دســتگاه های اجرایی ذی ربط 
تخصیص می یابد. آیین نامه اجرایــی این بند از قانون 
بودجه توسط سازمان برنامه و بودجه کشور با همکاری 
وزارت نفت و سایر دستگاه های ذی ربط پیشنهاد شده و 

به تصویب هیأت وزیران می رسد.«
ســپس این لایحه در کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲ و 
صحن علنی مجلس تغییر کرد و اســامی دستگاه های 

ذی ربط و همچنین سهم هر کدام مشخص شد.

توزیع رانت و قاچاق با نام تامین قیر رایگان برای پروژه ها 

گزارش جدید مرکز پژوهش های مجلس نشان می دهد 
»امنیت ســرمایه گذاری« در بهار امســال به بهترین 
وضعیت خود از زمستان ۹۶ به این سو رسیده که یکی 
از مهمترین دلایل آن، »ثبات نرخ ارز« است؛ موضوعی 
که رئیس کل بانک مرکزی پیشــتر بدان اشاره کرده و 
بر همین اســاس، اجرای سیاســت تثبیت را در دستور 

کار قرار داد.
به گــزارش ایرنا، مرکز پژوهش های مجلس به تازگی، 
گزارش وضعیت »امنیت سرمایه گذاری« در کشور طی 
فصل بهار ۱۴۰۲ را منتشر کرده است. گزارش یاد شده، 
بیســت  و دومین سنجش پی در پی و فصلی »شاخص 
امنیت ســرمایه گذاری در ایران« است. این گزارش، با 
استفاده از آمارهای رسمی منتشر شده و در دسترس و 
نیز ارزیابی ۵۶۲۲ فعال اقتصادی نمونه از میان فعالان 

اقتصادی همه استان های کشور بوده است که وضعیت 
امنیت سرمایه گذاری در بهار سال ۱۴۰۲ را با ۳۸ مؤلفه، 
هفت نماگر به تفکیک ۳۱ استان و ۹ حوزه کسب وکار 

نشان می دهد.
طبق این گزارش، وضعیت امنیت ســرمایه گذاری در 
بهار ۱۴۰۲ به بهترین وضعیت خود از زمان اندازه گیری 
شاخص امنیت ســرمایه گذاری )زمستان ۹۶( تا کنون 
رســیده اســت. در این گزارش آمده است که شاخص 
کل امنیت ســرمایه گذاری در ایران که با اســتفاده از 
دو مجموعه داده های پیمایشــی و آماری تهیه می شود 
در بهار ۱۴۰۲ کمّیــت ۵.۷۳ از ۱۰ )۱۰ بدترین حالت( 
سنجیده شده است. مقدار عددی این شاخص در مطالعه 
فصــل قبل )زمســتان ۱۴۰۱( ۶.۱۰ و در هر دو فصل 
قبلی )پاییز ۱۴۰۱(، ۶.۸۲ بوده که نشان می دهد کمّیت 

عددی امنیت ســرمایه گذاری در بهار ۱۴۰۲ نسبت به 
فصل قبل از آن، بــا توجه به ارزیابی فعالان اقتصادی 
مشــارکت کننده در فصل بهار به مقــدار قابل توجهی 

مناسب تر ارزیابی شده است.
نگاهی بــه جزئیات عوامــل موثر بر امنیت ســرمایه 
گذاری در گــزارش مرکز پژوهش هــا، به وضوح رد 
پای سیاســت تثبیت اقتصادی بانک مرکزی در بهبود 
امنیت سرمایه گذاری را نشان می دهد. در گزارش مرکز 
پژوهش ها، »ثبات نرخ ارز« که در زمستان ۱۴۰۱ نمره 
بســیار ضعیف ۶.۳ را کســب کرده بود، در بهار ۱۴۰۲ 
نمره بســیار خوب ۲ را بدست آورده است. کاهش ۴.۳ 
واحدی شاخص »ثبات نرخ ارز« به وضوح نتیجه بخش 
بودن سیاست تثبیت را نشان می دهد. البته تاثیر برخی 
گشایش های سیاســی هم در ثبات نرخ ارز کاملا موثر 

بوده که بخشــی از آن، نتیجه دیپلماسی دولت به ویژه 
رویکرد منطقه گرایی است.

رئیس کل بانک مرکزی خرداد ماه امسال و در سی امین 
همایش سیاست های پولی و ارزی، با اشاره به بی ثباتی 
بازار ارز و تاثیر چشــمگیر آن بر بی ثباتی اقتصاد کشور، 
بر لزوم اجرای سیاست تثبیت برای دستیابی همزمان به 

دو هدف مهار تورم و رشد تولید تاکید کرد.
محمدرضا فرزین گفت: برای اجرای یک سیاست باید 
آن را در چارچوب یک نظریه علمی انجام دهیم. نظریه 
ما تثبیت اقتصادی اســت. نرخ ارز در اقتصاد ما عامل 
اصلی بی ثباتی اقتصاد و تثبیت اقتصادی در این زمینه 

ضروری است.
وی تاکیــد کــرد: نمی توان کنار نشســت تــا اقتصاد 
به ثبات برســد، بــرای ایجاد ثبات بایــد دخالت کرد. 
مجموعه سیاســت هایی را که در بانک مرکزی و سایر 
دستگاه های اقتصادی انجام می دهند به عنوان سیاست 

تثبیت می شناسیم.

تاثیر چشمگیر سیاست تثبیت در بهبود امنیت سرمایه گذاری

کارشــناس دفتر برنامه ریــزی کلان منابع آب و تلفیق 
بودجه شرکت مدیریت منابع آب ایران گفت: باتوجه به 
نقش منطقه مکران در توســعه اقتصادی ایران و تاکید 
اسناد بالادستی، در نقشــه راه آب کشور به این منطقه 

توجه ویژه ای شده است.
به گزارش ایرنا از شــرکت مدیریــت منابع آب ایران، 
»مریم آردم« افزود: مقادیر متنابهی آب در نقشه راه  آب 
کشور، برای توسعه شرب و صنعت منطقه مکران و نوار 

ساحلی لحاظ شده است.
وی ادامــه  داد: برآوردهای لازم برای تخمین آب مورد 

نیاز این منطقه باتوجه به سناریوسازی های انجام شده بر 
اســاس نرخ رشدهای مختلف، انجام و به عنوان بخشی 
از توســعه استان های سیستان و بلوچستان و هرمزگان 

در نظر گرفته شده است.
کارشــناس دفتر برنامه ریــزی کلان منابع آب و تلفیق 
بودجــه مدیریــت منابع آب ایران گفــت: به طور مثال 
در افق نقشــه راه آب کشــور، تامین نیازهای اســتان 
 هرمزگان از دریا به میزان ســه برابــر افزایش خواهد 

یافت.
آردم خاطرنشــان کرد: باتوجه به اینکه در سیاست های 

توســعه اقتصاد دریــا محور که به تازگی توســط رهبر 
معظم انقلاب به سران قوا و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام ابلاغ شــد نیز ســواحل، جزایــر، پس کرانه ها و 
منطقه مکــران مورد توجــه ویژه قرار گرفته، نقشــه 
راه آب کشــور قابلیــت انطباق و ســازگاری با اهداف 
 مورد نظر در سیاســت های توسعه اقتصاد دریا محور را 

دارد.
به گزارش ایرنا، در جلســه شــورای عالی آب که ششم 
آبان برگزار شــد، به  موجب مصوبه شورای عالی امنیت 
ملــی و تأکیــدات رئیس جمهور در ســند تحول دولت 

مردمی، »نقشه راه آب کشــور« که در دولت سیزدهم 
طراحی و تدوین شده، رونمایی شد و به تصویب رسید.

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی 
در اجــرای بند یک اصل یکصد و دهم قانون اساســی 
و پس از مشــورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
سیاســت های کلی توســعه دریا محور را بــرای اقدام 
به روســای قوای ســه گانه و رئیس مجمع تشخیص 

مصلحت نظام ابلاغ کردند.
براســاس این ابلاغیه قوه مجریه موظف است با کمک 
مجلس شــورای اســلامی و قوه قضائیه و با بســیج 
دستگاه های مسوول، برنامه جامع تحقق این سیاست ها 
شامل تقدیم لوایح، تصویب مقررات و اقدامات اجرایی 

لازم در مهلت ۶ ماهه ارائه کند.

3 برابر شدن تامین نیازهای هرمزگان در نقشه راه  آب کشور



اجتماعی

پیش بینی  کارشناسان هواشناســی حاکی از وضعیت بهتر 
بارش ها در کشــور نسبت به سال گذشته است اما در سال 
آبی جدید بارش ها متمرکز بر نوار شــمالی کشــور است و 

سایر نواحی کشور وضعیت مناسبی ندارند.
همشــهری آنلاین: پیش بینی بارش فراتر از نرمال برای 
پاییز امســال از سال پر بارشــی حکایت دارد. بارش هایی 
که به ســبب تاثیر پدیده جوی ال نینو ایران را تحت تاثیر 
قرار داده، به گفته کارشناسان هواشناسی  بیشترین بارش را 
در اواخر آبان و آذرماه برای شــهرهای ایران به دنبال دارد. 
اما آیــا بارش های فراتر از نرمال می تواند ایران را از خطر 

خشکسالی نجات دهد؟
آنطور که کارشناســان می گویند،  بارش های امســال تنها 
بخشــی از مشــکلات را بر طرف می کند و یک ســال پر 
بارش نمی تواند کمک چندانی به ذخایر آب های زیرزمینی 
بکند. ضمن اینکه بارش های پاییز امسال بیشتر نوار شمالی 
کشور را سیراب کرده است و نواحی دیگر کشور هنوز هم با 

کمبود آب پشت سدها و خشکسالی مواجه هستند.
به گفته محمدرضا جاویدی، کارشناس مستقل هواشناسی، 
بارش های پاییزی امســال که نیمه دوم پاییز و نیمه اول 
زمستان شــدت می گیرد،  در بهترین حالت باعث آبگیری 
برخی سدها به ویژه در نوار شمالی کشور می شود و بخشی 
از آب برخــی تالاب ها را هم بهبود می بخشــد. اما برای 
نجات همه نواحی کشــور،  تداوم چنین بارش هایی در چند 
سال ضروری اســت. طول عمر سیستم های بارشی باعث 
می شــود حجم بالایی از آب وارد سدها و دریاچه ها شود؛ 
برهمین اســاس امیدوار هســتیم براثر این بارش ها، اکثر 
ســدها، دریاچه ها و تالاب ها آبگیری شــوند. حتی ممکن 
اســت برای برخی ســدها اخطار هم صادر شود اما این به 

معنای رهایی از خشکسالی نیست.«
احــد وظیفه رئیس مرکــز ملی اقلیــم و مدیریت بحران 
خشکســالی سازمان هواشناسی کشــور هم به همشهری 
آنلاین می گوید: »امســال شرایط دور پیوند نوسان جنوبی 
موســوم به »انسو« خاص اســت و بر خلاف گذشته، این 
شــاخص پس از پایان فــاز لانینا، وارد فاز خنثی نشــد و 
مســتقیم وارد فاز »ال نینو« شده است. براین اساس، پاییز 
و زمســتان امسال با احتمال بسیار زیاد با رویداد »ال نینو« 
متوســط مواجه خواهیم بود که در صورت همراهی ســایر 
عوامل مؤثر، انتظــار می رود بارش تجمعی مناطق مختلف 
کشــور در پاییز و نیمه اول زمستان امسال، به خصوص در 

نیمه غربی به مقدار نرمال و بیشتر از نرمال برسد.«
وضعیت بارندگی در ابتدای ســال آبی جدید نشان می دهد 
که شــاید وضعیت امسال بهتر از ســال های گذشته باشد؛ 
اما باید در نظر داشــت که همه این موارد احتمالات است 
و هیچ چیزی قطعی نیســت. با اینکه پیش بینی ها نشــان 
می دهد وضعیت نسبت به سال پیش بهتر است اما در این 
پیش بینی ها، باید نکات زیــادی را در نظر گرفت. با وجود 
پیش بینی های فرانرمال برای کشور و بارندگی نسبتا خوب، 
همچنان مشکل کم آبی پابرجاست. آنطور که از اطلاعات 
منتشر شده از ســوی دفتر اطلاعات و داده های آب کشور 
پیداست، در بیش از ۴۰ سد در ۱۶ استان کشور، بین منفی 
۲۵ تا مثبت ۲۵ درصد از مخزن ســدها پر شده و این آمار 
در قیاس با زمان مشابه در سال قبل حتی وضعیت بدتری 

را هم نشان می دهد.
نگاهی به این اعداد و ارقام نشــان می دهد که بســیاری 
از مناطق کشــور بــه لحاظ بارندگی و پرشــدگی مخازن 
ســدها از وضعیت خوبی برخوردار نیســتند. از این گذشته 
نمی تــوان گفت که حتی با وجــود بارندگی های فرانرمال، 
سایه خشکسالی از کشور رخت می بندد؛ چرا که دشت های 
کشــور با فرونشســت جدی روبــرو هســتند و اگر همه 
بارندگی ها و نزولات جوی حتی بدون استفاده راهی منابع 
آب زیرزمینی بشــوند، بازهم خشکسالی در ایران همچنان 
وجود دارد و بارندگی هایی از این نوع تنها مسکن های برای 
اقلیم ایران به حســاب می آیند. نمی توان انتظار داشت که 
مشکلات آب و خشکسالی از کشور رخت ببندد و بر همین 
اســاس کشــورمان همچنان نیازمند مدیریت منابع آبی بر 

مبنای الگوی توسعه پایدار است.

جانشــین فرمانده انتظامی استان سمنان از دستگیری تیم 
پنج نفره شکارچیان غیر مجاز در منطقه حفاظت شده پرور 
که در رویارویی با پلیس قصد متواری شــدن داشتند، خبر 

داد.
سرهنگ ســید علی میراحمدی شــامگاه گذشته نوزدهم 
آبان بااعلام این خبر اظهار کرد: مأموران پاســگاه انتظامی 
فولادمحله شهرســتان مهدیشــهر با انجام کار اطلاعاتی 
مبنی بر این که یک گروه شکارچی در منطقه پرور اقدام به 
شــکار غیر مجاز کرده و قصد دارند از مسیر های فرعی از 
حوزه استحفاظی استان خارج شوند ، پیگیری موضوع را به 

صورت ویژه در دستور کار قراردادند.
وی افــزود: مامــوران در این رابطه ضمــن هماهنگی با 
اداره محیــط زیســت با تشــکیل تیمی به محــل اعزام 
و پــس از چنــد ســاعت تعقیــب و مراقبت هــای لازم 
ســرانجام شــکارچیان را با دو دســتگاه خودروی سواری 
 پژو ۲۰۶ و ســمند مشــاهده و به رانندگان دســتور توقف

دادند.
ســرهنگ میراحمدی بیان کرد: در بازرســی از خودروی 
متهمان، ســه لاشــه قوچ و کل کوهی، یک قبضه اسلحه 
شــکاری گلوله زنی ۵ تیر، یک دســتگاه دوربین چشمی ، 
۳ کیلوگرم ســاچمه و مقادیری تجهیزات شــکار کشف و 

ضبط شد. 

مدیــرکل قرآن، عترت و نماز آموزش و پرورش جزئیات 
برگزاری دوره آمــوزش و توانمندســازی ائمه جماعت 
روحانی و مدیران مدارس را تشــریح کرد و گفت: دوره 
آموزش توانمندســازی ائمه جماعــت روحانی و مدیران 

مدارس با حضور ۱۰۰۰ نفر برگزار می شود.
بــه گزارش ایرنا از معاونت پرورشــی و فرهنگی وزارت 
آموزش و پــرورش، میکائیل باقــری پیرامون جزئیات 
برگزاری دوره آمــوزش و توانمندســازی ائمه جماعت 
روحانــی و مدیران مــدارس تحت عنــوان طرح مبین 
)مدیریت برنامه های یاوران نمــاز( اظهار کرد: با توجه 
به ضرورت آموزش و توانمندســازی روحانیون و مدیران 
مدارس جدیدالانتصاب در حوزه اقامه نماز و روش های 
جذب دانش آموزان به نماز، این دوره با مشــارکت ستاد 
اقامه نماز کشور و پشــتیبانی شرکت پالایش نفت امام 
خمینی)ره( شــازند همچنین با تلاش همــکاران اداره 
کل آموزش و پرورش اســتان مرکــزی در اردوگاه امام 

خمینی)ره( شهرستان خمین برگزار می شود.
مدیرکل قرآن، عترت و نماز آموزش و پرورش ادامه داد: 
در این دوره، بخش تامین محتوا و اســاتید برعهده ستاد 
اقامه نماز اســت که اساتید تخصصی نماز کشور انتخاب 

شدند همچنین این دوره در ۴ مرحله برگزار می شود.
به گــزارش ایرنا، مدیرکل قرآن، عتــرت و نماز وزارت 
آموزش و پــرورش اول آبــان اعلام کرده بــود: دوره 
توانمندسازی برای یکهزار نفر از کارشناسان قرآن، عترت 
و نماز آموزش وپرورش سراسر کشور از دوم تا پنجم آبان 
ماه برگزار می شــود. این دوره به صورت ۲سالانه برگزار 
می شود و اهمیت این دوره از دوره های قبل به این دلیل 
است که پس از چهار سال به صورت حضوری و با حضور 
یکهزار نفر از کارشناســان سراسر کشور از دوم تا پنجم 
آبان ماه برگزار خواهد شــد، آخرین دوره حضوری آن در 
آبان ماه سال ۱۳۹۸ در اردوگاه میرزاکوچک خان رامسر 
و یک دوره هم به صورت غیرحضوری در اواخر مهرماه 

سال ۱۴۰۰ در حرم مطهر امام خمینی )ره( برگزار شد.
وی افزود: از آنجا که طی این چند سال به واسطه شیوع 
کرونا و تجربــه فعالیت در فضای مجــازی که موجب 
تغییر ذائقه دانش آمــوزان و همچنین تغییر عوامل موثر 
در تربیت ناچاریم در روش هــای برگزاری، اجرا و حتی 
ماهیت فعالیت هــا تغییراتی اعمال کنیم تــا بتوانیم به 

اهداف والای تربیتی خود بیش از پیش دست یابیم.
باقری اظهارداشت: سال گذشته تغییراتی در فعالیت های 
این اداره کل در ســطح مدارس، مناطق و اســتان ها و 
کشور به صورت آزمایشی انجام شد و با برگزاری جلسات 
متعدد به تحلیل و بررســی شــیوه آزمایشی پرداختیم و 
پس از جمع بندی، تغییــرات موثری در فعالیت ها ایجاد 
و به صورت رســمی به تمام استان ها ابلاغ شد بنابراین 
ضرورت دارد تا همکاران ما که در صف و مناطق آموزش 
و پرورش فعالیــت می کنند با شــیوه های نوین اجرای 

فعالیت ها در مدارس و مناطق آشنا شوند.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا از شناسایی و انسداد 
۴۰ تار نمای توزیــع کالای قاچاق خبر داد و گفت: این 

تارنماها دارای چند ۱۰هزار نفر دنبال کننده بودند.
به گزارش ایرنا از پلیس، ســردار حسین رحیمی با تاکید 
بر اینکه پلیس امنیت اقتصادی در فضای سایبری هم با 
قاطعیت با مجرمان و مفســدان اقتصادی برخورد خواهد 
کرد و این فضا برای مجرمان و مفسدان اقتصادی امان 
نخواهد بود، افزود: مطابق بررسی های مرکز رصد پایش 
پلیس امنیــت اقتصادی، ۴۰ تارنما بــا چند ۱۰هزار نفر 

دنبال کننده، شناسایی و مسدود شدند.
وی با اشاره به اینکه خرید کالای قاچاق و عرضه کالای 
قاچاق ضربه زدن به اقتصاد و معیشت مردم است، گفت: 
این صفحه ها به فــروش کالای قاچاق ممنوع از جمله 
فروش سلاح، داروی سقط جنین، مشروبات و جعل اسناد 

و مدارک شناسایی اقدام می کردند.
رئیس پلیــس امنیت اقتصادی فراجا با اشــاره به اینکه 
در میان این تارنماهای مســدود شــده در حوزه قمار و 
پولشــویی یک مورد شناســایی و مسدود شــد، افزود: 
پلیس امنیت اقتصادی در حوزه ســایبری با تاســیس و 
راه اندازی مرکز سایبری و با بکارگیری کارآگاهان زبده 
اجازه نخواهد داد برخی سود جویان با اعمال مجرمانه و 

مفسدانه خود سوء استفاده کنند.
رحیمی با اشاره به راه اندازی سامانه دریافت خبری پلیس 
امنیــت اقتصادی تصریح کرد: پلیــس امنیت اقتصادی 
در راســتای دفاع از امنیت اقتصــادی هموطنان با همه 
تــوان و اعتقاد به میدان آمده اســت و نیازمند همراهی 
مردم شریف اســت؛ از اینرو هموطنان می توانند اخبار و 
اطلاعــات خود در زمینه جرایم و مفاســد اقتصادی را با 

سامانه ۰۹۶۳۰۰ در میان بگذارند.

مدیرکل دفتر خدمات تخصصی سازمان بیمه سلامت ایران 
جزییات خدمات ناباروری تحت پوشــش بیمه ســلامت را 

تشریح کرد.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی سازمان بیمه سلامت محمد 
اسماعیل کاملی در پاسخ به این سوال که کدام خدمات برای 
زوجین نابارور تحت پوشــش بیمه سلامت است، گفت: ۲۸ 
قلم تجهیزات پزشــکی، ۵۶ کد خدمت آزمایشــگاهی، ۶۳ 
قلــم داروی تخصصی، ۲۰ خدمت جراحــی، ۴ خدمت فوق 
تخصصی ناباروری و ۷ خدمت تصویربرداری پزشــکی تحت 

پوشش بیمه سلامت است.
مدیــرکل دفتر خدمات تخصصی ســازمان بیمه ســلامت 
ایران، دربــاره میزان پوشــش بیمه ای خدمــات ناباروری 

افزود: ۹۰ درصد تعرفه دولتــی در مراکز دولتی و ۹۰ درصد 
تعرفه عمومی غیردولتی در ســایر مراکــز اعم از خصوصی، 

 خیریــه و عمومی غیردولتی تحت پوشــش بیمه ســلامت 
است.

وی در خصوص بیمه شــدگان مشــمول خدمــات بیمه ای 
نابــاروری تصریــح کرد: زوجیــن ناباروری که در ســامانه 
 بیمه ســلامت نشــان دار شده باشند مشــمول این خدمات

هستند.
سازمان بیمه ســلامت نزدیک به ۴۵ میلیون نفر از جمعیت 
کشور را تحت پوشش دارد و بهره مندی ۱۲ میلیون ایرانی از 
بیمه ســلامت به صورت رایگان از مهمترین تحولاتی است 
که در دولت ســیزدهم برای نخستین بار رقم خورد تا دغدغه 
پرداخت هزینه های هنگفت درمانی توسط پنج دهک جامعه 

برای همیشه برطرف شود.

    خبر
  

شناسایی و انسداد ۴۰ تارنمای 
توزیع کالای قاچاق

ال  نینو به خشکسالی ایران پایان 
می دهد؟ 
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مدیرکل قرآن، عترت و نماز آموزش و پرورش 

خبر داد:

برگزاری دوره آموزش 
توانمندسازی ائمه جماعت و مدیران 

مدارس

کشف سه لاشه کل و قوچ از گروه پنج نفره 
شکارچیان »پرور«

انجمن هماتولوژی  رئیس کنگره سراسری 
و آنکولوژی ایران گفت: ایران در زمینه دارو 
و درمان انواع سرطان در مجامع بین المللی 
جایــگاه خوبی دارد و در واقع در پزشــکی 

حرف اول را می زند.
به گــزارش ایرنا، اردشــیر قــوام زاده در 
افتتاحیــه کنگــره ۲ روز هماتولــوژی و 
آنکولوژی در هتل المپیــک افزود: امروزه 
بسیاری از ســرطانها توسط داروها شناخته 
و پیوندها و ســلول درمانی درمان شده و با 

آمریکا و اروپا برابری می کنیم.
وی اظهار داشــت: با توجه به اینکه درمان 
سرطان در کشــور بدرستی انجام می شود 
اما سبک زندگی مردم نادرست است، مردم 
باید از خوراکی ها و امکانات طبیعی استفاده 
کرده و وزارتخانه های جهاد کشــاورزی و 
بهداشــت نیز باید استفاده از مواد شیمیایی 

برای مواد خوراکی را کنترل کنند.
قــوام زاده تصریــح کرد: در حــال حاضر 
شــرکت های دارویی موفقیت های خوبی 
در زمینه تولید داروهای سرطان دارند و در 
مجلس تصویب شــده دارویی که در کشور 
تولید می شــود از خارج وارد نشــود اما باید 
مســئولان روی بهبود کیفیت محصولات 

نظارت داشته باشند.
وی ادامــه داد: همچنین بایــد اجازه داده 
شــود تا هر کس می خواهــد از خارج دارو 
خریــداری کند تا برای درمــان مجبور به 
سفر به کشورهای خارجی نشود و همچنین 
ضرورت ندارد داروهای بی کیفیت تولید و 

به بازار عرضه شود.
به گفته قوام زاده، مردم باید برای پیشگیری 
از ســرطان از مصرف مــواد دخانی، الکل، 
فست و فودها، هوای آلوده و غیره خودداری 
کنند و انجام مستمر فعالیت های ورزشی از 
جمله پیــاده روی و ورزش های همگانی، 
کنترل وزن بدن که برای پیشگیری از ابتلا 

به سرطان است پیروی کنند.
موفقیت ۲ شــرکت دارویــی در تولید 

داروی سرطان سینه
محمد واعظــی انکولوژیســت و دبیر این 
کنگره نیز گفت: ۲ شرکت دارویی در کشور 
داروی سرطان سینه را تولید کردند که این 

موفقیت بزرگی است.
وی اظهار داشــت: درمان ســرطان شامل 
جراحی، شیمی درمانی و رادیو تراپی است 
اکنون به سمت درمان های نوین رفتیم که 
بعضی درمانها هدفمند هستند، درمان های 
جدید بر اساس مهندسی ژنتیک ساخته می 

شوند.
واعظــی تصریح کرد: بعضــی از داروهای 
شیمی درمانی را در کشور تولید می کنیم و 
در مورد داروهای هدفمند نیز شرکت های 
تولیدی ورود کردنــد و در واقع این داروها 
آنتی بادی را با شــیمی درمانی به ســلول 

سرطان می رسانند.
افزایش شمار مبتلایان به سرطان سینه

سحر توکلی شــیراجی استاد دانشگاه علوم 
پزشــکی تهران نیزدر حاشــیه این کنگره 
گفت: دانشــمندان در حال تلاش هســتند 

بصورت خودجوش زیر ساخت های درمان 
نوین ســرطان را ایجاد کنند، دسترسی به 
منابع و داروهای کمیاب و نایاب وجود دارد 
ولی درمان های نوین هنوز بصورت بالینی 
نیســت و ساختار داروها در حال تغییر است 
که به ســمت واکســن و ژن درمانی پیش 

می رود.
وی بــا اشــاره به اینکه ســرطان ســینه 
شــایعترین ســرطان در زنان ایرانی است، 
ادامــه داد: با توجــه به اهمیــت بیماری، 
ضرورت دارد افرادی که در خانواده خود از 
جملــه مادر، خواهر، عمــه و خاله مبتلا به 
سرطان سینه دارند حتما ماموگرافی سالانه 

را انجام دهند.
توکلــی تاکید کــرد: با توجه بــه افزایش 
آگاهی زنان در مورد ســرطان سینه، شمار 
مبتلایان بــه این بیمــاری رو به افزایش 
است، ضرورت دارد زنان از سن ۴۰ سالگی 
 به بالا ســالانه یکبــار ماموگرافی را انجام

دهند.
این آنکولوژیســت تاکید کرد: غربالگری به 
معنای اســتفاده از آزمایش هــا و معاینات 
پزشکی جهت تشخیص زودهنگام بیماری 

هــا پیش از بروز علائم آنهاســت. چرا که 
بروز علائم برخی بیماری ها و ســرطان ها 
هنگامی صورت می گیــرد که درمان آنها 
دیگر پاسخ نمی دهد یا صرف هزینه مالی 

بیشتری را می طلبد.
وی گفت: به همین جهت غربالگری یکی 
از روش هــای رایج شناســایی زودهنگام 
بیماری ها در دنیا اســت کــه انجام آن به 
معنــای بیمار بودن فرد مبتلا به ســرطان 
سینه نیست و در واقع در جهت پیشگیری و 

تشخیص زودهنگام بیماری است.
ابتلای ۱۸۰ فرد مبتلا به ســرطان به 
ازای هر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت در کشور

محمد اســلامی جویبــاری رئیس انجمن 
هماتولوژی و آنکولوژی ایران نیز در حاشیه 
این کنگره گفت: بر اســاس آمار رســمی 
وزارت بهداشــت، بــه ازاری هر ۱۰۰ هزار 
نفر جمعیت حــدود ۱۸۰ نفر به ســرطان 
مبتلا هستند این رقم نسبت به کشورهای 

اروپایی و آمریکایی کمتر است.
وی با بیان اینکه سرطان سینه، پروستات و 
روده از سرطان های شایع در کشور هستند، 
اظهار داشــت: با برخی اقدامات ساده مانند 
ورزش کــردن روزانه به مــدت ۳۰ دقیقه، 
مصرف زیاد میوه و ســبزیجات ، اســتفاده 
کمتر از گوشــت قرمز و غیره خطر ابتلا به 
سرطان را کاهش می دهد و تشخیص زود 
هنــگام بیماری نیز باعث افزایش شــانس 

بهبودی می شود.
اسلامی تاکید کرد: داروهای سرطان طیف 
گســترده ای دارند، و بخــش عمده ای از 
آنها تحت پوشــش بیمه هستند اما درمان 
ســرطان همواره در دنیا هزینه بر اســت و 
اهمیت تشــخیص زودتــر و پیگیری را دو 

چندان می کند.

رئیس کنگره سراسری انجمن هماتولوژی و آنکولوژی ایران :

ایران در پزشکی حرف اول را می زند 

وزیر دادگســتری گفت: زندانیان ایرانی که 
محکومیت آنها قطعی شــده مراحل نهایی 
انتقال آنان نیز نهایی شده است و به زودی 

به کشور باز می گردند.
به گــزارش ایرنــا، امین حســین رحیمی 
در دیــدرا بــا کنســتانتین چوچینکو وزیر 
دادگستری فدراســیون روسیه که در محل 
برگزار شد،  کشــورمان  دادگستری  وزارت 
افزود: ۲ نفر از ایرانیان زندانی در روســیه 
با توافق به عمل آمده بــه زودی به ایران 

باز می گردند.
رحیمی به مفاد تفاهم نامه مشترک میان ۲ 
ایران و روسیه اشاره  وزارتخانه دادگستری 
کرد و گفت: روابــط حقوقی قضایی ایران 
با فدراسیون روســیه در سطح بالایی قرار 
دارد و امضای هر چهار توافق نامه معاضدت 
مجرمان  استرداد  حقوقی،  معاضدت  مدنی، 
و انتقال محکومان در ســال های گذشته بر 

همین اساس انجام گرفته است.
وی با اشــاره به اقدامات رژیم صهیونیستی 
در غــزه اظهار داشــت: آنچــه در غزه رخ 
می دهد، نقض آشــکار قواعــد بین المللی 
اســت و رژیم صهیونیســتی بــا اقدامات 
ددمنشانه خود ثابت کرده است که به هیچ 

قاعده بین المللی پایبند نیست.
وزیر دادگستری تصریح کرد: بی تردید رژیم 
غاصب اسرائیل این نقض  حقوق بشر را به 

پشــتوانه آمریکایی ها انجــام می دهد و از 
نسل کشی  منظر حقوقی ضمن محکومیت 
و جنایت علیه بشــریت، توقف سریع نقض 
قواعد و حقوق بین المللی در غزه را خواستار 

هستیم.
وی با اشاره به تحریم های ظالمانه آمریکا 
علیه ملت ایران خاطرنشــان کرد: به دلیل 
تحریم هــای یک جانبــه و ظالمانه آمریکا 
علیه جمهوری اسلامی و برخی از کشورها 
دیگر، بیمــاران نمی توانند دارو تهیه کنند و 
این موضوع نیز به عنوان یکی از مصادیق 
جنایت های بزرگ دولــت آمریکا در تاریخ 

ثبت خواهد شد.
رحیمی ادامــه داد: ما تــلاش می کنیم با 
رایزنی در سطح بین المللی از منظر حقوقی، 
تحریم های یک جانبه بــه عنوان مصداق 

نقض جدی حقوق بشر شناخته شود.
وزیر دادگستری با اشــاره به توسعه روابط 
حقوقی قضایی ایران و روسیه اظهار داشت: 

تفاهم نامه مشــترک به امضا رســیده، در 
قالب برنامه ۲ ســالانه همکاری، یادداشت 
همکاری در زمینه سازمان های غیرانتفاعی 
مردم نهاد، یادداشــت همکاری ســازمان 
تعزیــرات و ضابطیــن قضایــی روســیه، 
تفاهم نامه کانون های وکلای ۲ کشــور و 
تفاهمنامــه همکاری میان دانشــگاه علوم 
قضایی و خدمات اداری جمهوری اسلامی 
ایران با دانشــگاه علوم قضایی روسیه که 
وابسته به وزارت دادگستری است را شامل 

می شود.
رحیمی اضافه کرد: ایجاد کمیته مشــترک 
حقوقی میان ۲ کشور و پیش بینی جلسات 
نوبتــی ســالانه آن در ۲ کشــور یکی از 
دســتاوردهای امضای این موافقتنامه است 
که در برنامه ۲ ســالانه به امضای وزارت 

دادگستری طرفین رسید.
وزیــر دادگســتری ایران گفــت: ترتیبات 
اجرایــی برای انتقــال زندانیــان محکوم 
ایرانی در روســیه مراحل پایانی خود را طی 
می کند و به زودی شاهد انتقال محکومان 
ایرانی خواهیم بود کــه تمایل دارند دوران 

محکومیت خود را در ایران سپری کنند.
وزیر دادگستری فدراســیون روسیه نیز در 
این دیدار اظهارداشــت: بدون شک طرفدار 
و خواستار برقراری هرچه سریعتر آتش بس 
و ایجاد کریدورهای انسان دوستانه هستیم.

کنســتانتین چوچینکو گفــت: روابط ایران 
و روســیه در همــه حوزه های سیاســی و 
فرهنگی به طور منظم برقرار است و حوزه 

دادگستری نیز در این زمینه استثنا نیست.
وی اضافه کــرد: موافقتنامه هایی که امروز 
امضا کردیم اسناد مهمی برای تامین منافع 
حقوقی شهروندان هر ۲ کشور است و البته 
ارتباط حقوقدانــان و فضاهای علمی هر ۲ 

کشور نیز فراهم می شود.
وزیــر دادگســتری فدراســیون روســیه، 
ایــن تفاهم نامه ها را فرصتی بــرای ادامه 
همکاری های ۲ کشــور در سال های آتی 
دانست و این توافقنامه ها را ادامه همکاری 
های متقابل شکل گرفته از گذشته برشمرد.

چوچینکــو با اشــاره به تفاهم ۲ کشــور 
بــرای انتقال محکومان گفت: ۲ شــهروند 
ایرانی که در زندان روســیه به سر می برند 
 در آینــده نــه چنــدان دور به ایــران باز 

می گردند.
وی ادامــه داد: بــرای مقابله با چالش های 
خارجی و ایجــاد نهادهای قانونی که همه 
مردم در مقابــل جنایتکاران در فضای امن 
قرار گیرند همکاری ۲ کشــور را می طلبد و 
اطمینان داریم کــه وزارتخانه ها صلاحیت 
لازم برای انجــام وظایف قانونی از فعالیت 

کانون ها تا برقراری نظم در جامعه
را دارند.

پیرو تفاهم  میان ایران و روسیه؛

وزیر دادگستری: ایرانیان زندانی در روسیه به وطن باز می گردند

وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی؛ افزیش 
بهره وری و رشد تولید را سیاست کلان دوره 
جدید شــرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی 

»شستا« عنوان کرد. 
به گزارش ایسنا، سید صولت مرتضوی در آئین 
معارفه سرپرست شرکت سرمایه گذاری تأمین 
اجتماعی، اظهار کرد: حوزه رفاه اجتماعی یکی 
از سرفصل های مهم حقوق عمومی در نظام 

اسلامی است.
 مرتضــوی صندوق تأمیــن اجتماعی را بین 
نســلی و با شمولیت همگانی دانست و اضافه 

کرد: یکــی از عناصر اصلــی تضمین کننده 
عدالت اجتماعی، صندوق های بازنشســتگی 

است.
 وزیــر کار تأکید کرد: وظیفــه اصلی فعالیت 
صندوق تأمیــن اجتماعی، تضمیــن آتیه و 

نیازهای اولیه مردم است.
 وی دو عامل تضمین کننده آینده و آتیه مردم 
را افزایش ضریب پشتیبانی و سرمایه گذاری در 
صندوق های بازنشستگی برشمرد و تأکید کرد: 
افزایش نرخ بهره وری و بازدهی در دستور کار 

شستا قرار گیرد.

 به گزارش مرکز روابط عمومی و امور بین الملل 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وی، بسط 
و اجرای عدالت اجتماعی را سیاستی مهم در 
دولت مردمی ســیزدهم عنوان کرد و گفت: 
برای تحقق آرمان عدالت اجتماعی، در حوزه 
قبل و بعد از بازنشســتگی، ســاز و کارهای 
مهمی بــرای بهبود وضعیــت صندوق های 

بازنشستگی تعریف شده است.
 مرتضوی اضافه کرد: خوشــبختانه پرداخت 
مطالبات تأمین اجتماعی در دولت ســیزدهم 

روند خوبی داشته است.

وزیر رفاه گفت: یکــی از راهکارهای افزایش 
ضریب پشــتیبانی، ایجاد اشتغال پایدار برای 

مردم و افزایش بیمه اجباری ست.
 وی تأکیــد کــرد: اگــر ضریب پشــتیانی 
صندوق های بازنشســتگی به هفت برســد، 

پایداری صندوق ها، تأمین و تضمین می شود.
 مرتضوی گفت: در دولت مردمی ســیزدهم 
در دو ســال گذشته اقدامات مطلوبی در حوزه 
افزایش سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال صورت 
گرفته است.  وی افزود: با تحقق هدف گذاری 
هــا و با همراهی بخــش خصوصی به هدف 
ایجاد سالانه یک میلیون فرصت شغلی دست 

یافته ایم.

سیاست کلان شستا در دوره جدید؛ افزیش بهره وری و رشد تولید



سیاسی

ســیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور روز چهارشنبه به دعوت 
همتای تاجیکستانی خود، عازم این کشور خواهد شد و در 
دومین مقصد خارجی خود، به منظور شرکت در شانزدهمین 
اجلاس سران ســازمان همکاری های اقتصادی »اکو« به 

ازبکستان می رود.
همشهری آنلاین - گروه  سیاسی: یازدهمین سفر خارجی 
رئیســی در ســال ۱۴۰۲ در شــرایطی رقم می خورد که 
این ســفر با دســتورکارهای متنوعی همراه خواهد بود؛ از 
رایزنی های منطقــه ای و بین المللی، به ویژه درباره جنایات 
رژیم صهیونیستی در سرزمین های اشغالی گرفته تا پیگیری 
توافق های گذشــته و امضای اســناد جدید همکاری ها، 
از محوری تریــن برنامه هــای حضــور رئیس جمهور در 

تاجیکستان خواهد بود.
پنجمین دیدار با امامعلی رحمان

سفر رئیس جمهور به دوشنبه در شرایطی انجام می شود که 
ایران و تاجیکستان طی بیش از ۲ سال گذشته رفت وآمدها 
و رایزنی های دیپلماتیک مســتمری داشته اند و دیدار روز 
چهارشنبه رئیسی با امامعلی رحمان، پنجمین گفت وگوی 
روسای جمهور ۲ کشــور از زمان آغاز به کار دولت سیزدهم 
به حســاب می آیــد؛ این درحالی اســت که تاجیکســتان، 
نخستین مقصد سفر خارجی رئیسی نیز بود؛ سفری که در 
بیست وششمین روز شهریورماه ۱۴۰۰ و به منظور شرکت در 
بیست ویکمین اجلاس سران سازمان همکاری  شانگهای 

انجام شد و دوطرف ۸ سند همکاری امضا کردند.
درجریــان ســفر خردادمــاه سال گذشــته رئیس جمهور 
تاجیکســتان به تهران هم دوطرف ۱۷ سند همکاری در 
حوزه های مختلف به امضا رساندند؛ اسنادی که نویددهنده 

آغاز فصل نوینی در روابط دوجانبه بود.
 دومین سفر به ازبکستان

رئیس جمهــور ایران پس از دیــدار و گفت وگو با مقام های 
تاجیکستان، در دومین مقصد خود، راهی ازبکستان خواهد 
شــد؛ سفری که با یک دســتور کار محوری همراه است؛ 
شرکت در شانزدهمین اجلاس سران سازمان همکاری های 
اقتصادی »اکو«. این ســفر در شرایطی انجام می شود که 
ایران و ازبکســتان نیز طی بیش از ۲ سال گذشــته نشان 
داده اند از عزم لازم برای ورود به عصر نوینی از مناســبات 
دوجانبه برخوردارند. دومین ســفر رئیسی به ازبکستان در 
شــرایطی انجام می شــود که رئیس جمهــور پیش از این 
در بیست وســومین روز شــهریورماه ۱۴۰۱ نیز به منظور 
شرکت در بیست ودومین اجلاس سران سازمان همکاری 

شانگهای، به سمرقند سفر کرده بود.
دوطرف درجریان آن ســفر ۱۷ سند همکاری و یادداشت 
 تفاهــم در حوزه های مختلف امضا کردند. ازســوی دیگر، 
شــوکت میرضیایــف، رئیس جمهــور ازبکســتان نیز در 
بیست وهشــتمین روز خردادماه ۱۴۰۲ بــه تهران آمد و با 
مقام های ارشــد ایرانی، ازجمله رهبرمعظم انقلاب دیدار و 
گفت وگو کرد. در جریان آن سفر یک بیانیه مشترک و ۱۰ 
ســند همکاری تا امضای حدود ۲۸ سند همکاری، رهاورد 
رایزنی های دیپلماتیک دوطرف طی بیش از ۲ سال گذشته 

است.
دستورکار اجلاس شانزدهم اکو

ســفر رئیس جمهور ایران به تاجیکســتان و ازبکســتان 
درحالی انجام می شــود که حضور در شانزدهمین اجلاس 
ســران ســازمان همکاری اقتصادی اکو در تاشــکند، از 
مهم ترین دستورکارهای سفر رئیســی خواهد بود. در این 
اجلاس که گفته می شــود طی روزهای ۱۸ و ۱۹ آبان در 
پایتخت ازبکستان برگزار می شود، سران کشورهای ایران، 
تاجیکستان،  پاکستان،  قرقیزســتان،  جمهوری آذربایجان، 
ترکمنســتان، ترکیه و ازبکســتان حضور دارند؛ اجلاسی 
که ریاست آن برعهده شــوکت میرضیایف، رئیس جمهور 
ازبکســتان خواهد بود. براساس برنامه اعلام شده، رایزنی 
درباره تقویت هرچه بیشتر همکاری های اعضا در حوزه های 
تجاری، اقتصادی، سرمایه گذاری، حمل ونقل، ارتباطات و 
همکاری های بشردوستانه در داخل اکو و بهبود فعالیت های 
این ســاختار چندجانبه، از محوری ترین دستورکارهای این 

اجلاس خواهد بود.

عضو دموکرات مجلــس نمایندگان امریکا در اظهارنظری 
پیرامون جنگ اخیر اســرائیل در غزه و احتمال گســترش 
درگیری های نظامی در منطقه، تأکید کرد که وقتی درباره 
خاورمیانــه صحبت می کنیم، بویژه وقتی قرار اســت پای 

ایران در میان باشد، باید بسیار محتاط باشیم.
به گزارش همشهری آنلاین، جیم هایمز، نماینده دموکرات 
مجلس امریکا در پاسخ به سؤالی درباره چرایی مخالفت با 
قطعنامه ای که علیه ایران بود، گفت: من همیشــه مخالف 
هسته ای شدن ایران بودم، اما در این قطعنامه آمده بود که 
با هر وســیله ای باید جلوی هسته ای شدن ایران را گرفت 

و این یعنی جنگ.
وی با بیان اینکه، امریکا نه می داند و نه معتقد اســت که 
ایران مســتقیماً در حمله ۷ اکتبر حماس به اسرائیل دست 
داشته اســت، اضافه کرد: درست است که ایران سال های 
ســال از حماس حمایت کرده اســت، اما وقتی از جنگ و 
صلح در خاورمیانه صحبت می کنید، باید در گفتارتان بسیار 
مراقب و محتاط باشید، زیرا منطقه خاورمیانه مانند بشکه 

باروت است.
جیم هایمز ادامه داد: لذا بایــد درباره آنچه حرف می زنیم 
محتاط باشــیم، زیرا بایــد ایــران را از درگیری در جنگ 

اسرائیل و حماس دور نگه داریم.
گفتنی اســت هراس از گســترش درگیری ها در منطقه یا 
مداخله ایران، یکی از دل نگرانی های ثابت امریکا و غرب 

از ابتدای جنگ اخیر در غزه بوده است. 

  سیاست خارجی
   

شماره 4279
دو شنبه 
22 آبان   1402

جزئیات سفر رئیسی به تاجیکستان و 
ازبکستان 

6

موافقت با این قطعنامه  ضدایرانی 
یعنی آغاز جنگ 

  سیاست داخلی
    

محســن پیرهادی، نایب رییس کمیسیون تلفیق برنامه هفتم 
توســعه در بــاره مصوبه اصلاح قانون نظــام وظیفه عمومی 

توضیحات ارایه کرد.
 به گزارش همشــهری آنلاین، این نماینده مجلس در فضای 
مجــازی در این باره نوشــت: اصلاح قانون نظــام وظیفه و 
حرفه ای شــدن سربازی مطالبه عمومی و از مسائل الویت دار 

مجلس است.
 اخیرا کمیسیون  ت.ب.هفتم در اینباره مصوبه ای داشت که تا 

قانون شدن و اجرا بایدفرآیندها و روال مشخصی را طی کند.
 برخی عجولانه موضوع را تکذیب کردند.

اطلاعیه مهم سازمان وظیفه عمومی درباره تغییر مدت خدمت 
سربازی

 چند نکته درباره اصلاح قانون نظام وظیفه…
۱-کار، نشــد ندارد؛ همانطور که با پیگیــری مدام و بی وقفه 
نمایندگان، حقوق ســربازی بیش از ۱۰ برابر طی ۳سال رشد 

کرد.
۲- ایستادگی و پیگیری نمایندگان بر سر اصلاح قانون نظام 
وظیفه در تصمیم اخیر نیروهای مســلح برای کاهش ۳ماهه 
زمان خدمت ســربازی اثرگذار بود چرا که اســتمرار در طرح 
مطالبــات واقعی جامعه حتما منجر به کمرنگ شــدن و رفع 

برخی موانع می شود.
۳- به ســرانجام رســاندن مطالبه اصلاح قانون نظام وظیفه 
ازجمله موضوعاتی است که اگر به دلیل موانع موجود، صدها 
بار هم با مانع مواجه شــود، پیگیــری آن بر دوش نمایندگان 
است و بن بست و ســکوت درقبال این مطالبه معطل مانده و 

بحق جامعه معنایی ندارد.
۴- برخــی با توجه به پروســه زمانبر این دســت موضوعات، 
ورود بــه آنها را کاری بیهــوده می دانند و بــا این تفکر که 
اصلاح شــدنی نیســت، مردم را از ایجاد اصلاحــات و تغییر 
 در امور، دلســرد و نســبت بــه تحقق مطالباتشــان مأیوس

می کنند.
۵- بروز این دست نگاه مأیوسانه همواره در پیگیری مطالبات 
مردمی دیده می شــود؛ همچنان که در پیگیری بحث واردات 
خــودرو، افزایش تعطیلات آخر هفته و طرح شــفافیت و… 

هم دیده شد.
۶- اگرچه مســیر به ثمررســاندن این موضوعــات، اقدامی 
خلق الساعه نیســت اما پیگیری مســتمر این موارد از سوی 
مجلس، آنهــا را به اصول و واجباتــی غیرقابل اغماض بدل 
کرده که مانع تراشــی درقبال آنها بشــدت ازســوی جامعه 
مذمت می شــود و نظارت مردمی، مخالفــان این مطالبات را 

لحظه به لحظه ضعیفتر می کند.
۷- برچســب عوام گرایی و پوپولیســم زدن بر این امور مهم، 
مانعی اســت که از سوی ذینعفان شــرایط موجود یا ناامیدان 
مطرح می شــود و کوتــاه آمدن در قبال آن دســتاوردی جز 
خدشه دار کردن رسالت نمایندگی و القای حس یأس و انسداد 

به جامعه دستاوردی نخواهد داشت.

 ۸۸ نفر از داوطلبین ششــمین دوره انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری ثبت نام کردند.

به گزارش ایســنا،  ۶۹ درصد داوطلبان ســابقه نمایندگی در 
مجلــس خبرگان دارند. ۳۰ نفر عضــو مجلس فعلی خبرگان 
هســتند و ۵۹ درصد ســابقه ایثارگری دارند. حدود ۲۵ درصد 
داوطلبین بین ۴۰ تا ۵۰ ســال، ۲۸ درصد بین ۵۰ تا ۶۰ سال، 
۲۹ درصد بین ۶۰ تا ۷۰ درصد و ۱۷ درصد بیش از ۷۰ ســال 
سن دارند. بیشترین ثبت نام ها در استان های ایلام، زنجان، 
سمنان، قم، کردستان، کرمانشاه، تهران، اصفهان، مازندران و 

آذربایجان غربی انجام شده است. 
تاکنون برخی شخصیت های سیاسی و اجرایی از جمله آیت الله 
موحدی کرمانی، ســید محمود علــوی، رمضانی گیلانی از 
اعضای فعلی مجلس خبرگان رهبری و علیرضا ادیانی رییس 
ســازمان عقیدتی سیاسی فراجا و حمید شــهریاری دبیرکل 
مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی و آیت الله احمد خاتمی 

با حضور در وزارت کشور در این انتخابات ثبت نام کرده اند. 
امــروز و در چهارمیــن روز انتخابات ششــمین دوره مجلس 

خبرگان رهبری نیز افراد دیگری برای ثبت نام اقدام کردند.
یکی از شــخصیت های روحانی که از نمایندگان مجلسِ قبل 
بود، بعد از نام نویســی از حــوزه انتخابیه تهران،  بدون اعلام 
دلایــل این کارش از خبرنگاران خواســت خبر ثبت نامش را 

علنی نکنند.
همچنین امروز آیت الله علیرضا تقوایی از اساتید اخلاق ، آیت 
الله سید احمد حسینی خراسانی ، ایضا، حجت الاسلام علیرضا 
سلیمی نماینده ســابق محلات در مجلس و حجت الاسلام 
حســن نوروزی برای ثبت نام در محل ثبت نام وزارت کشور 

حضور یافته و ثبت نام کردند.
یکی دیگر از نــکات قابل توجه ثبت نام هــای امروز حضور 
نماینده برخی نمایندگان فعلی مجلس شــورای اسلامی  در 

ستاد وزارت کشور بود.
نماینــده شــورای نگهبــان هم با حضــور در دفتــر هیات 
نظارت بــر انتخابات بر رونــد مراحل ثبت نــام کاندیداهای 
 ششــمین دوره انتخابــات مجلس خبــرگان رهبری نظارت

داشت.
بر اســاس اعلام ستاد انتخابات وزارت کشور تعداد نمایندگان 
ثبــت نام کننده در ششــمین دوره انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری که عصر روز گذشته ۸۸ نفر بود تا ساعت ۱۳ امروز به 
۱۲۶ افزایش یافت.ثبت نام  انتخابات ششــمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری که از ۱۴ آبان آغاز شده تا ۲۰ آبان  در محل 
ستاد وزارت کشور در جریان است. انتخابات این دوره همزمان 
با دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در تاریخ ۱۱ اسفند 

۱۴۰۲ برگزار می شود.

صالح اســکندری نوشــت: قوه قضائیه جمهوری اســلامی 
مستقل است و تحت فشــار هیچ شخص و جریانی نبوده و 
نیســت. دکتر ولایتی نیز هیچ تماس یا نامه و یا پیگیری از 

مراجع قضایی درباره پرونده شهید عجمیان نداشته است .
به گــزارش همشــهری آنلاین، صالح اســکندری یکی از 
نزدیکان رسانه ای و مشاورین دفتر علی اکبر ولایتی مشاور 
بین الملل رهبر معظم انقلاب اســلامی طی یادداشتی برای 
خبرگــزاری فارس، ضمن بیان اطلاعات جدیدی از ماجرای 
وســاطت در پرونده عجمیان به برخی انتقادات پاســخ داد. 

مشروح این یادداشت در ذیل از نظرتان می گذرد؛
در ماجرای شــهید عجمیان و مصاحبــه تلویزیونی اخیر پدر 

شهید چند نکته حائز اهمیت است؛
۱- پدر شــهید عجمیان مثل تمام خانواده های شهدا مایه 
فخر و مباهات ملت ایران هستند و تا دنیا دنیاست ما به این 

خانواده ها مدیون هستیم.
۲- شــهدای امنیت و نیروهای بســیجی، انتظامی و ... که 
ســال گذشــته در اغتشاشــات ضد انقلاب به درجه رفیع 
شهادت رسیدند به خصوص شهدای دهه شصتی، هفتادی و 
هشتادی از جایگاه ویژه ای در بین شهدای انقلاب اسلامی 
برخوردارنــد و آن اینکــه در زمانه فتنه ها و شــرارت ها و 
در هنگامه آمیخته شــدن حق به باطــل و کتمان حقایق با 
پیروی از خط روشــن ولایت توانستند در این آزمون دشوار 
پیروز شوند.«وَلَا تَلبْسُِــوا الحَْقَّ باِلبَْاطِلِ وَتَکْتُمُوا الحَْقَّ وَأنَتُْمْ 

تَعْلمَُونَ« بقره آیه ۴۲

۳- دکتر ولایتی نیز یکی از با ســابقه ترین و مجرب ترین 
مدیران جمهوری اسلامی است که مورد اعتماد امام راحل و 
رهبر معظم انقلاب اسلامی طی ۴۲ سال گذشته بوده است.
۴- در ماجرای وســاطت دکتر ولایتی برای یک پزشک که 
یکی از محکومین پرونده قتل شــهید عجمیان است پس از 
درخواســت ۱۰۲ تن از روسای نظام پزشکی سراسر کشور و 
و طومار بیش از ۶ هزار پزشک مبنی بر بی گناهی وی و نیز 
پیام های مکرر از محافل پزشکی بین المللی مبنی بر تشدید 
تحریم ها در حوزه پزشکی و تماس های مکرر انجمن های 
پزشکی با ایشان طی نامه ای به یکی از مسئولان عالی رتبه 
نظام صرفا درخواست بررسی بیشتر کرده است و هیچ مکاتبه 

ای با قوه قضائیه در کار نبوده است.
۵- دکتر ولایتی به عنوان یک پزشک قدیمی معتمد جامعه 
پزشــکی کشور اســت از این منظر صرفا حامل پیام بخش 

موثری از جامعه پزشکی سراسر کشور بوده است.
۶- شــواهد بســیاری وجود دارد که منتقدین وساطت دکتر 
ولایتــی در این ماجرا، برای هم صنفی های خود نامه های 
مشــابهی را به قوه قضائیه نوشــته اند و درخواست بررسی 

بیشتر کرده اند.
۷- قوه قضاییه جمهوری اسلامی مستقل است و تحت فشار 
هیچ شخص و جریانی نبوده و نیست. دکتر ولایتی نیز هیچ 
تماس یا نامه و یا پیگیــری از مراجع قضایی درباره پرونده 

شهید عجمیان نداشته است .
۸- پدر شــهید عجمیان داغدار اســت و بــه خاطر این داغ 
ســنگین و اطلاعات غلطی که به ایشان توسط برخی افراد 
مغرض داده شــده در برنامه تلوزیونــی نکاتی را بیان کرده 

است.
۹- دکتر ولایتی در موضوع این گزارش به یقین رســیده اند 
و یقین پایه حجت شــرعی است. ولایتی اهل سیاست بازی 
نبوده و نیست که جهت خوشــایند یک جریان سیاسی و یا 

علیه جریان سیاسی دیگر موضعی اتخاذ کند.
۱۰- برخــی از واکنش های رســانه ای قابل پذیرش بود و 
ناشــی از تعصب و غیرت جامعه انقلابی ایران روی خانواده 
شــهدا به عنوان نور چشــمهای ملت ایران بود. اما برخی از 
واکنش ها حکایت از نوعی تســویه حساب سیاسی با آقای 
ولایتی، خانواده شــهدا و انقلاب داشــت که از هر دو طرف 
غائله می شد اینها را فهمید و انگیزه های سیاسی پنهان آنها 

را مورد تحلیل قرار داد.

نماینده مجلس:جزئیات ماجرای وساطت ولایتی در پرونده شهید عجمیان 
برخی عجولانه مصوبه اصلاح قانون 

سربازی را تکذیب کردند!

نماینده مردم آزادشــهر و رامیان در مجلس 
شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه مسلماً 
ســرزمین قدس شــریف به دست صاحبان 
اصلی آن می افتد، گفت: قطعاً حضور سران 
کشــورهای غاصب و کمک کننده به رژیم 
صهیونیســتی کمکی به این رژیم نمی کند 
و ان شاءالله شاهد پیروزی مردم فلسطین در 

سرزمین های قدس شریف باشیم.
غلام علی کوهســاری در گفت وگو با ایسنا 
ضمن محکومیت جنایات رژیم صهیونیستی 
در غــزه گفت: همانطور کــه رهبر انقلاب 
اسلامی طی هفته های گذشته تاکید کردند، 

رژیم آمریکا در جنایات رژیم صهیونیســتی 
علیه مردم فلسطین شریک جرم است و اگر 
حمایت های آمریکا نبود، تا به حال این رژیم 

منحوس از روی کره زمین محو شده بود.
وی با ابراز امیدواری نسبت به محو و ساقط 
شدن رژیم صهیونیستی از روی زمین، تاکید 
کــرد: با توجه به وعده قطعی خداوند درباره 
برداشته شدن شر فاسدان از زمین و پیروزی 
مســتضعفان، امیدواریــم ســرزمین قدس 
شــریف به دســت صاحبان اصلی آن یعنی 
مردم خوب و عزیز فلســطین برسد؛ مسلماً 
ایــن اتفاق خواهد افتــاد؛ اگرچه در این راه 

مردم فلســطین و جهان اسلام سختی های 
بســیاری را باید تحمل کننــد اما پیروزی 
قطعــی را برای مــردم مظلوم فلســطین 

می بینیم.
ایــن نماینده مجلــس همچنین با اشــاره 
سفر ســران برخی کشورهای مدعی حقوق 
بشر به ســرزمین های اشــغالی و دیدار با 
مقامــات رژیم صهیونیســتی اظهــار کرد: 
حضور سران کشــورهای شرور در سرزمین 
اشــغالی فلســطین هیچ کمکی بــه رژیم 
جنایتکار صهیونیستی نخواهد کرد و مسلماً 
اتفاقی که باید، می افتد؛ قطعاً حضور ســران 

کشــورهای غاصب و کمک کننده به رژیم 
اســرائیل کمکی به این رژیم نمی کند و ان 
شــاءالله شــاهد پیروزی مردم فلسطین در 

سرزمین های قدس شریف باشیم.

کوهساری: مسلماً سرزمین قدس شریف به دست صاحبان اصلی آن می افتد

در حاشیه چهارمین روز از ثبت نام ها در ستاد انتخابات

»من« ثبت نام می کنم »شما« علنی 
نگویید!

 

معاون پارلمانی رئیس جمهور با اعلام خبر 
ارسال لایحه قانون مالیات های مستقیم به 
مجلس شــورای اســلامی گفت: از ابتدای 
استقرار دولت سیزدهم اصلاح قانون مالیات 
های مستقیم به عنوان شاکله نظام مالیاتی 
کشور در دستور کار دولت قرار گرفته است.

به گزارش ایسنا، سید محمد حسینی معاون 

رئیس جمهــور درخصوص  امور مجلــس 
ضرورت تقدیم این لایحه اظهار داشــت: با 
توجه به گســتردگی فعالیت های اقتصادی 
بخش غیررسمی و سوداگری های اختلال 
زا و چالش های نظام مالیاتی کشور، از جمله 
ناکارآمدی از حیث باز توزیع درآمد و محدود 
بودن پایه مالیاتــی، تحول در نظام مالیاتی 
کشــور بیش از پیش ضــروری به نظر می 
رســید. لذا از ابتدای استقرار دولت سیزدهم 
اصلاح قانون مالیاتهای مســتقیم به عنوان 
شــاکله نظام مالیاتی کشــور در دستور کار 
دولــت قرار گرفت و در نهایت دولت لایحه 
اصلاح قانون مالیات های مستقیم را نهایی 

و تقدیم مجلس شورای اسلامی کرد.
معــاون امور مجلس رئیــس جمهور افزود: 
از مهمتریــن اصلاحات مــورد نظر دولت 
در لایحه مذکور می تــوان به تغییر روش 

مالیات ستانی از نظام منبع محور به مالیات 
مجموع درآمد، همسوســازی ابزار مالیات با 
سیاســت های جمعیتی، ساماندهی معافیت 
ها و مشــوق های مالیاتی از جمله پذیرش 
هزینه های معیشــتی به عنوان هزینه های 
قابل کســر از درآمد، حرکت از سمت نظام 
مالیاتی ممیز محور به ســمت نظام مالیاتی 
هوشــمند داده محور، کاهش بار مالیات بر 
تولیــد و ایجاد ارتباط مؤثر و ســازنده میان 
نظام مالیاتی کشور و نظام حمایتی دولت و 
پیاده ســازی وضع مالیات بر مجموع درآمد 

اشخاص حقیقی را برشمرد.
حسینی افزود: یکی از راهبردها در نظامهای 
مالیاتی توســعه یافته در راســتای تقویت 
ســرمایه گذاری کاهش مالیــات بر درآمد 
اشخاص حقوقی همزمان با وضع مالیات بر 
سود تقسیم شده اســت که در این رویکرد 

مالیات بر شــرکتها به دو بخش مالیات بر 
درآمد شــرکت و مالیات بر ســود تقســیم 
شــده تفکیک می شود و سود تقسیم نشده 
اشــخاص مذکور که سرمایه گذاری شود از 
پرداخت مالیات معاف مــی گردد لذا بدین 
ترتیب اشــخاص حقوقی انگیزه بیشــتری 
برای ســرمایه گذاری از محل منابع داخلی 

)سود
تقسیم نشــده( خواهند داشت این در حالی 
اســت که به موجــب قانون فعلی ســود 
اشــخاص حقوقی فــارغ از اینکه تقســیم 
شود و یا نشود مشــمول مالیات با نرخ ۲۵ 
در صد است. بر همین اساس در اصلاحات 
بر درآمد اشخاص  پیشنهادی دولت مالیات 
حقوقی ایرانــی انتفاعی از ۲۵ درصد به ۱۵ 
درصد کاهش یافته و همزمان ســود تقسیم 

شده مشمول مالیات شده است.

حسینی خبر داد:
لایحه اصلاح قانون مالیات های مستقیم به مجلس ارسال شد

مشاور فرمانده کل قوا گفت: به داشتن یک 
برنامه مدون برای اســتفاده از ظرفیت های 
علمی و انسانی کشور نیازمندیم تا جایی که 
با توجه بــه این ارزش های طبیعی، مردم از 
نظر معیشتی به سمت زندگی بهینه حرکت 

کنند.
به گزارش ایسنا، سرلشــکر یحیی صفوی 
در حاشــیه نخســتین روز »همایــش ملی 
فرصت هــا و تهدیدهای نوپدید دریایی« در 
جمــع خبرنگاران اظهار کرد: برای برگزاری 
این همایش یک ســال کار پژوهشی انجام 
شــد و حدود ۳۰۰ مقاله از نهادهای مختلف 
آموزشی به دســت ما رسید. فرصت بزرگی 
در اختیار ملت ما قرار گرفته که با داشــتن 
رهبری خردمند، روز گذشــته شــاهد ابلاغ 

سیاست های توسعه دریامحور باشیم.
وی افــزود: مــا ۲۷۰۰ کیلومتر در جنوب و 
شمال کشور ســاحل و ۲۰ جزیره داریم که 
هــردو فرصت بزرگی فراهــم می کند تا از 
آن ها برای توســعه اقتصادی کشور، اقتصاد 
دریامحور، رفــع تنگناهای اقتصادی مردم، 
حل مشــکلات مربوط به بحــران آب در 
ایران و تولید انرژی های مختلف تجدیدپذیر 

استفاده کنیم.
مشاور فرمانده کل قوا با بیان اینکه سواحل 
جنوب به ویــژه در مکران و نیز ســواحل 
شمالی کشور می تواند مثل نقش کشف نفت 
در ایران عمل کند، اظهار کرد: این سواحل 
اجتماعی، فرهنگی  اقتصادی،  پیشــران  در 
و حتــی تمدنی ایران موثر اســت و در این 

همایش هم بر چگونگی استفاده از بندرها و 
اقتصاد دریامحور و حضور در اقیانوس ها کار 

علمی انجام شده است.
صفــوی افــزود: امیــدوارم با ابــلاغ این 
سیاســت ها در یک برنامه ۱۰ تا ۲۰ ســاله 
یعنی چهار برنامه پنج ســاله از جمله همین 
برنامه هفتم توسعه، توجه بخش خصوصی، 

عمــوم ســرمایه گذاران داخلی و سیاســت 
خارجــی ما برای جذب ســرمایه گذاری در 
ایران و داشــتن یک برنامه مــدون برای 
اســتفاده از ظرفیت های علمی و انســانی 
کشور تا جایی که با توجه به این ارزش های 
طبیعی، مردم از نظر معیشــتی به ســمت 

زندگی بهینه حرکت کنند.
وی یــادآور شــد: در برنامه هــای آمایش 
سرزمینی هم باید بتوانیم مثلًا از کریدورهای 
ترانزیتی شــرق به غرب و شمال به جنوب 
حداکثر استفاده را داشــته باشیم. همچنین 
با تولیــد انرژی هــای تجدیدپذیر آب های 
شیرین را از ســواحل دریای عمان و خلیج 
 فارس و حتی خــزر به فلات مرکزی ایران

برسانیم.

سرلشکر صفوی: سواحل ایران می توانند نقش »کشف نفت« را تکرار کنند

اعضــای شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
دستور رئیس جمهور برای توسعه ماموریت 
شــورای عالی جوانان را کــه در دیدار روز 
سه شنبه ۹ آبان با جمعی از نوجوانان مطرح 
شد، مورد بررسی و تصویب قرار دادند، تا از 
این پس این شــورای عالی مسائل جوانان و 

نوجوانان را توأمان پیگیری کند.
به گــزارش ایســنا، شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی در جلسه ای که به ریاست حجت 
الاســلام سید ابراهیم رئیســی برگزار شد، 
دستور رئیس جمهور برای توسعه ماموریت 

شــورای عالی جوانان را کــه در دیدار روز 
سه شنبه ۹ آبان با جمعی از نوجوانان مطرح 

شد، مورد بررسی و تصویب قرار داد.
بر این اســاس، اساســنامه شــورای عالی 
جوانــان مطابــق با مصوبــه جدید اصلاح 
و بــرای تصویب به شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی ارائه خواهد شــد تا از این پس این 
شورای عالی مســائل جوانان و نوجوانان را 

توأمان پیگیری کند.
در ادامه پیشــنهاد رئیس فرهنگستان علوم 
درباره ریاست این مجموعه بر هیئت حمایت 

از کرسی های نظریه پردازی، نقد و مناظره، 
طرح و اعضــا با توجه به تغییــرات اخیر و 
رشــد کمی و کیفی مطلــوب فعالیت های 
فرهنگســتان علوم، با ریاست فرهنگستان 

علوم بر این هیئت موافقت کردند.
ارائه گزارش رئیس دانشــگاه آزاد اسلامی 
درباره ســند تحــول جامع ایــن مجموعه 
بخش پایانی جلســه شــورا بود. بر اساس 
دانشــگاه  فعالیت های  از  تهرانچی  گزارش 
پژوهشی، فرهنگی،  آموزشی،  در حوزه های 
اقتصادی،  فعالیت هــای  و  مهارت آمــوزی 

دانشــگاه آزاد اسلامی رشــد و توسعه قابل 
مهارت آموزی  حوزه های  در  به ویژه  توجهی 
مطابق با ســند جامع تحول این دانشــگاه 

داشته است.

تصویب توسعه حوزه ماموریت شورای عالی جوانان به حوزه نوجوانان
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»تلســکوپ فضایی جیمــز وب« در کشــف جدید خود، 
اطلاعات جدیدی را در مورد روند شــکل گیری سیاره های 

منظومه شمسی از جمله زمین، به دست آورده است.
به گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، »تلسکوپ فضایی 
جیمز وب«، قرص های تشــکیل دهنده سیاره را یافته است 
که بخار سرد منتشــر می کنند. این کشف می تواند شواهد 
مهمی را در مورد یک نظریه پیشــرو برای توصیف کردن 

چگونگی تشکیل شدن سیارات ارائه دهد.
این بخار آب اضافی توسط تلسکوپ فضایی جیمز وب در دو 
قرص فشــرده از گاز و گرد و غبار اطراف ستاره های جوانی 
که فقط دو تا ســه میلیون سال ســن دارند، شناسایی شد. 
این ستاره ها در محدوده جدول زمانی جهان ما بسیار جوان 
هستند. قرص ها در ناحیه ستاره ساز »گاو«)Taurus( واقع 

شده اند که در فاصله ۴۳۰ سال نوری از ما قرار دارد.
ستاره شناســان معتقدند ســیارات از طریق فرآیندی شکل 
می گیرند که با آنچه انباشــت ســنگ ریزه نــام دارد، آغاز 
می شود و تکه های کوچک سنگ ســیلیکات را در بر دارد 
که اندازه آنها از یک ســانتی متر تا حدود یک متر اســت و 
در یخ پوشــانده شده اند. تصور می شــود آنها زندگی خود را 
در قســمت های بیرونی یخ زده یک قرص تشــکیل دهنده 
ســیاره که معمولا خانه دنباله دارها هســتند، آغاز می کنند 
و در نهایــت، اصطکاک را در قــرص تجربه می کنند. این 
اصطکاک احتمــالا انرژی مداری ســنگ ریزه ها را از بین 

می برد و باعث انتقال آنها به قلمرو درونی قرص می شود.
تصور بر این است که سنگ ریزه ها همان طور که در قلمرو 
داخلی جمع می شوند، برخورد به یکدیگر و چسبیدن به هم 
را آغاز می کنند و به آرامی در اجرام بزرگتر جمع می شــوند 
تــا در نهایت، به ســیاره های اولیه تبدیل شــوند. گرانش 
بســیار قوی تر این پیش ســیاره ها به آنها امکان می دهد تا 
سنگ ریزه ها را با سرعتی بیشتری جمع کنند و به رشد آنها 
سرعت بدهند. نظریه قدیمی شکل گیری سیاره ها این است.

بخــار آب شناسایی شــده توســط »دســتگاه فروســرخ 
میانی«)MIRI( جیمز وب، شــاهدی بر این فرآیند است 
و انتظار می رود این نوع آب از سنگ ریزه های یخی در حال 

انتقال به دست بیاید.
اعتقاد بر این اســت که همان طور که سنگ ریزه های یخی 
به سمت داخل حرکت می کنند، از مرزی به نام خط برف رد 
می شــوند. زمانی که سیاره ها در منظومه شمسی ما در حال 
شکل گیری بودند، خط برف دقیقا داخل مدار کنونی مشتری 
بــود. در این مرز، دمای داخل قــرص برای این که آب به 
صورت یخ وجود داشــته باشد، بســیار زیاد است. بنابراین، 
پوشــش یخی روی ســنگ ریزه ها تبخیر می شود و تزریق 

بخار آب سرد را به قسمت داخلی قرص به همراه دارد.
این همان چیزی است که دستگاه فروسرخ میانی می تواند 

تشخیص دهد.
»آندریــا بانزاتــی«)Andrea Banzatti( پژوهشــگر 
»دانشــگاه ایالتی تگزاس« و پژوهشــگر ارشد این پروژه 
گفت: جیمز وب ســرانجام ارتباط بین بخار آب را در قرص 
داخلی و انباشت سنگ ریزه های یخی قرص بیرونی آشکار 

کرد.
جیمز وب در مجموع چهار قرص تشــکیل دهنده ســیاره 
را مشــاهده کرد؛ دو قرص کاملا فشــرده و دو قرص که 
گسترش یافته اند و انتقال به داخل را تجربه نکرده اند. بخار 

آب فقط در دو قرص فشرده یافت شد.
هنوز پرسش های بدون پاسخ وجود دارند. برای مثال، به نظر 
می رسد که دو قرص گسترش یافته، متعلق به منظومه هایی 
به نام هــای CI Tau و IQ Tau هســتند و در تصاویر 
گرفته شــده توســط »آرایــه میلی متری/زیــر میلی متری 
آتاکاما«)ALMA(، حلقه هایی را نشــان می دهند. نحوه 
تشــکیل شــدن این حلقه ها هنوز مورد بحث قرار دارد اما 
یک نظریه این اســت که وقتی ســنگ ریزه های در حال 
انتقــال، با ناحیه ای دارای فشــار بالاتر روبه رو می شــوند، 
ســرعت انباشت کاهش می یابد. تصور بر این است که کند 
شــدن سرعت، سنگ ریزه های درون این نوع تله های فشار 
را مجبور می کند تا به صورت حلقه ها ظاهر شــوند. در هر 
حال، چگونگی تأثیر این حلقه ها بر شــکل گیری سیاره، از 
تجمع سنگ ریزه های درون آنها مشخص نیست. همچنین، 
جالب اســت که دو قرص فشرده به نام های GK Tau و 
HP Tau هیچ مدرکی را در مورد ســاختارهای حلقه مانند 

نشان نمی دهند.
یک پرســش بدون پاســخ دیگر در وهلــه اول به فرآیند 
انباشــت مربوط می شود. چه شــرایطی لازم است تا باعث 
شود سنگ ریزه ها هنگام برخورد به هم بچسبند و بدون این 

که از هم جدا شوند، به شکل اجرام بزرگتر درآیند؟
مشــاهدات جیمز وب که از انتقال ســنگ ریزه ها به داخل 
حمایت می کند، نشــان می دهد که پاســخ هایی برای این 
پرســش ها وجود دارد و دانشمندان باید آنها را بفهمند. آنها 
امیدوارند که جیمز وب کلید این پاســخ باشد. این تلسکوپ 
می توانــد به ایجاد تصویر جدیدتری از نحوه شــکل گیری 

سیاره ها کمک کند.
»کالج  پژوهشگر   )Colette Salyk(»ســالیک »کولت 
واســار« در نیویورک و پژوهشگر ارشــد این پروژه گفت: 
ما در گذشــته این تصویر بســیار ایســتا از شــکل گیری 
ســیاره ها را داشــتیم. اکنون ما شــواهدی داریم که نشان 
 می دهنــد این مناطــق می توانند با یکدیگر تعامل داشــته

باشند.
همچنین، سالیک خاطرنشان کرد که انباشت سنگ ریزه ها 
۴.۵ میلیارد سال پیش در منظومه شمسی ما رخ داده است. 
این بدان معناســت که مشاهدات جیمز وب نه تنها در مورد 
چگونگی شــکل گیری ســیاره های فراخورشیدی، بلکه در 

مورد چگونگی تولد سیاره زمین به ما می گویند.
 Astrophysical Journal Letters این پژوهش در

به چاپ رسید.

 

پژوهشــگران آلمانی نوعی کامپوزیت جدید ابداع کرده اند 
که می تواند استخوان های شکسته را ترمیم کند.

به گزارش ایســنا و به نقل از نیو اطلس، پزشکان هنگام 
درمان اســتخوان های به شدت شکسته می خواهند بافت 
اســتخوانی جدید با بیشترین ســرعت ممکن رشد کند و 
همچنین می خواهند محل زخم را از عفونی شــدن حفظ 
کنند. دانشــمندان یک ماده کامپوزیتی قابل کاشت ابداع 
کرده اند که طبق گزارش ها در هر دو مورد قابل کاشــت 

است.
ایــن مــاده از طریــق پــروژه تحقیقاتــی مشــترک 
»SCABAEGO«  توســط دولت آلمان ساخته شده 
است. گروه های شریک در این پروژه، بخش تروما و جراحی 
 Heidelberg(»ترمیمی »بیمارستان دانشگاه هایدلبرگ
University Hospital(، شرکت مهندسی پزشکی 
فناوری ساخت  و »موسســه   )BellaSeno(»بلاسنو«
 )Fraunhofer IFAM(»و مواد پیشــرفته فرانهوفر

هستند.
ایــده این اســت که وقتی یک شکســتگی اســتخوانی 
مشکل ســاز رخ می دهد، کادر پزشــکی کار خــود را با 
گرفتن سی تی اسکن از محل شکستگی شروع می کنند و 
براســاس آن اسکن، یک چارچوب سه بعدی از کامپوزیت 

جدید چاپ خواهد شد.
 آن چارچوب بــا جراحی روی محل شکســتگی اعمال 
می شــود، به طوری که ناحیه بافت استخوانی از بین رفته 
را پــر می کنــد. در نهایــت، چارچوب با مغز اســتخوان 
برداشته شــده از لگن بیمار یا استخوان بزرگ دیگری پر 

می شود.
کامپوزیت، ترکیبی از شیشــه زیســت فعال و یک پلیمر 
زیســت تخریب پذیر به نــام پلی کاپرولاکتون اســت که 
دومی، استحکام ســاختاری چارچوب را افزایش می دهد. 
به گفته موسســه فرانهوفر، شیشــه زیســت فعال پی اچ 
محل شکســتگی را تا سطح قلیایی بالا می برد که ممکن 
اســت رشــد باکتری را مهار کند. علاوه بر این، شیشــه 
پــس از تماس با مایعات بدن، به یک ترکیب شــیمیایی 

استخوان مانند به نام هیدروکسیل آپاتیت تبدیل می شود.
دکتر »توبیاس گروســنر«)Tobias Großner( جراح 
و رئیس جراحی تجربی در بیمارستان دانشگاه هایدلبرگ 
گفت: پس از شــش تا هفت سال، چارچوب به طور کامل 

تجزیه و به استخوان تبدیل می شود.
دانشمندان قبلا بررســی این فناوری را در آزمایش های 
بالینی آغاز کرده اند. همچنیــن، آنها فرمول کامپوزیت را 
تغییر می دهند تا محتوای شیشــه زیســت فعال آن را به 
حداکثــر برســانند و در عین حال، آن را بــه اندازه کافی 

قوی نگه دارند.
 

با اســتفاده از چاپگر سه بعدی خانه ای در آلمان در حال 
ساخت است که به عنوان مسکن اجتماعی و ارزان قیمت 

ارائه خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، ساختارهای 
چاپ سه بعدی همچنان در سراسر جهان محبوب تر می 
شوند. در همین راستا یک پروژه ساختمان سازی در آلمان 
در حال انجام است که در آن از فناوری چاپ سه بعدی و 

الوار استفاده و مسکن های ارزان قیمت فراهم می شود.
شــرکت COBOD که چاپگرهای ۳ بعدی می سازد، 
این پروژه بی نام را به عنوان اولین ســاختمان مســکونی 
اجتماعی آلمان با چاپ ســه بعدی توصیف کرده اســت. 
 Peri پروژه در شهر لونن توسط شرکت ساختمان سازی
۳D احداث می شــود. خانه مذکور شــامل ۳ طبقه است 
کــه هرکدام ۲ آپارتمان اجــاره ای را دربر دارد. در کل ۶ 
آپارتمان از ۶۱ تا ۸۱ مترمربع در مســاحت ۶۵۱ مترمربع 

ساخته می شود.
البته این ســازه اندکی پیچیده تر از ساختمان های چاپ 
۳ بعدی اســت که تاکنون احداث شــده انــد. دو طبقه 
نخســت آن با کمک پرینتر BOD۲ متعلق به شــرکت 
COBOD احداث می شــود. از همین مدل اخیرا برای 
ساخت یک ایستگاه پســت در هند و یک خانه ضدزلزله 

استفاده شده است.
ابزار مذکور فرایند ســاخت در محل را با مخلوطی شبیه 
سیمان انجام می دهد که از یک دماغه کنترل شده توسط 
ربات به طور لایه به لایه خارج می شــود. به این ترتیب 
پوسته ســاختاری دوطبقه اول ایجاد می شود. پیش بینی 
می شود کل فرایند چاپ حدود ۱۰۰ ساعت طول بکشد.

اما طبقه ســوم از الوار و به وسیله کارگران انسانی ساخته 
می شــود. نمای خارجی دو طبقه اول به شــکل سیمانی 
باقی می مانــد. اما طبقه بالایی نمایــی از چوب خواهد 
داشــت. کارگران انسانی علاوه بر ســاخت کف و سقف 
طبقه ســوم از چوب، در وپنجره این طبقه، ســیم کشی، 

لوله کشی و تمام کارهای مورد نیاز را انجام می دهند.
هنوز مشخص نیست چه زمان ساخت این آپارتمان چاپ 
ســه بعدی تکمیل می شود اما مراحل آن همچنان ادامه 

دارد.

  کهکشان تازه های علم

ابداع کامپوزیت جدیدی که 
می تواند استخوان های شکسته را 

ترمیم کند

ساخت خانه ارزان در آلمان با چاپگر 
۳ بعدی

»جیمز وب« داستان جدیدی را در 
یک شــبکه عصبی فیزیکی بــرای اولین بار با اســتفاده از مورد تولد زمین تعریف می کند

نانوسیم ســاخته شــد که می تواند با الهام از نحوه عملکرد 
نورون های مغز انسان، چیزی را به خاطر بسپارد.

به گزارش خبرگزاری مهر، برای اولین بار یک شبکه عصبی 
فیزیکی با استفاده از نانوسیم ساخته شد که می تواند با الهام 
از نحــوه عملکرد نورون های مغز انســان، چیزی را به خاطر 
بسپارد. نتایج این پروژه، مسیر را برای توسعه هوش مصنوعی 

کارآمد و کم مصرف باز می کند.
نتایــج این پــروژه محققان کــه ماحصل همــکاری میان 
دانشــمندان دانشگاه ســیدنی و دانشــگاه کالیفرنیا است در 
نشریه Nature Communications به چاپ رسیده 

است.
روومیــن زو، نویســنده اصلی این مقاله و محقق دانشــگاه 
ســیدنی می گوید: »این یافته ها نشــان می دهد که چگونه 
عملکردهــای یادگیــری و حافظه الهام گرفته شــده از مغز 
با اســتفاده از شــبکه های نانوســیم می تواند برای پردازش 

داده های پویا استفاده شود.«
شــبکه های نانوسیم از ســیم های ریزی تشکیل شده اند که 
قطری در مقیاس نانومتری دارند. سیم ها خود را به الگوهایی 

شــبیه بازی “Pick Up Sticks” کودکان شکل می دهند 
و از شــبکه های عصبی مانند آنچه در مغز ما اســت، تقلید 
می کنند. از این شــبکه ها می توان برای انجام وظایف خاصی 

مانند پردازش اطلاعات استفاده کرد.
وظایــف حافظــه و یادگیری بــا اســتفاده از الگوریتم های 
ساده ای انجام می شــود که به تغییرات مقاومت الکترونیکی 
در اتصالات پاسخ می دهند، اتصالاتی که در آن نانوسیم ها با 
هم همپوشانی دارند. این عملکرد که به عنوان »سوئیچینگ 
حافظه مقاومت« شناخته می شود، هنگامی ایجاد می شود که 
ورودی های الکتریکی با تغییر در هدایت روبرو شوند، مشابه 

آنچه در سیناپس مغز ما اتفاق می افتد.
در این مطالعه، محققان از این شــبکه برای تشــخیص و به 
یاد آوردن توالــی پالس های الکتریکی مربــوط به تصاویر، 
 بــا الهــام از نحوه پردازش اطلاعات مغز انســان اســتفاده 

کردند.
زدنکا کونســیس از محققان این پروژه می گوید: »تحقیقات 
قبلی ما توانایی شــبکه های نانوســیم را برای به یاد آوردن 
وظایف ســاده ایجاد کرده اســت. در این پروژه جدید نشان 
دادیم که با اســتفاده از داده های پویا که به صورت آنلاین در 
دسترس هستند می توان همین کار را کرد. این نتایج یک قدم 
مهم رو به جلو است زیرا دستیابی به توانایی یادگیری آنلاین 
هنگام برخورد با مقادیر زیادی از داده ها که می توانند به طور 
مداوم در حال تغییر باشند، چالش برانگیز است. یک رویکرد 
استاندارد، ذخیره داده ها در حافظه و سپس آموزش یک مدل 
یادگیری ماشین برای استفاده از اطلاعات ذخیره شده است. 
اما این امر می تواند انرژی زیادی را برای کاربردهای گسترده 
نیاز داشته باشــد. رویکرد جدید ما به شبکه عصبی نانوسیم 
اجــازه می دهد تا در حالت آنلاین یاد بگیرد و به یاد بیاورد در 

نتیجه از نظر هزینه کم مصرف تر است.«

چیزی شبیه به مغز با نانوسیم ساخته شد

مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان گفت: ما 
با توسعه یک محصول نانویی، مکمل خوراک 
دامــی ارائــه کرده ایم که هزینــه را کاهش 
داده و اثربخشــی و جذب بالاتری نسبت به 

مکمل های رایج دارد.
به گزارش خبرگزاری مهر، دکتر ســقطچی 
اظهار کرد: ما تولیدکننده نســل سوم مکمل 
معدنی خوراک دام هســتیم کــه با فناوری  
مکمل ها در حــال حاضر یک نیاز در صنعت نانو این محصول را ســاخته ایم. اســتفاده از 

اســت. پیش از این مکمل های نســل اول و 
دوم ارائه شــده بود. در نســل اول، ترکیبات 
معدنی از معادن اســتخراج می شــد و مورد 
اســتفاده قرار می گیرد. ایــن مکمل ها جذب 
کم و آلودگی زیادی داشــتند. در نسل دوم از 
کیلاته کننده ها استفاده شد که جذب افزایش 
یافــت اما تداخل جذبی و حساســیت به دما 
 و رطوبــت به عنوان عامل مشــکل زا وجود 

داشت.

وی افــزود: یک شــرکت آمریکایی هلندی، 
بعد از ده ســال تحقیق و توســعه نسل سوم 
مکمل ها را تولید کرده و به بیش از ۹۰ کشور 
صادر می کند. ما نیز موفق به توســعه نسل 
سوم مکمل های معدنی خوراک دام شده ایم. 
این نســل، مزیت های نسل های پیشین  در 
وجود داشــته، بدون این که مشکلات آنها را 
داشته باشد. حساســیت دمایی و رطوبتی در 

این محصول وجود ندارد.
مدیرعامل شــرکت دانش بنیان ایمن نانو فام 
گفت: با توجه به این که بیشــترین هزینه در 
کســب و کار دام و طیــور مربوط به خوراک 
اســت، با افزایش بهره وری و کاهش هزینه 
 می تــوان کمــک شــایانی به ایــن صنعت

کرد.

ناســا با چه چالش هایی دســت و پنجه نرم 
 )OIG(می کنــد؟ دفتر بازرســی کل ناســا
گزارش ســالانه خود را برای ســال ۲۰۲۳ 
منتشر و چالش های پیش روی آژانس فضایی 

ایالات متحده)ناسا( را اعلام کرده است.
به گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، این 
گزارش نوآوری های ناسا از زمان تأسیس آن 
در سال ۱۹۵۸ که آن را به یک رهبر جهانی 
علوم فضایی تبدیل کرده، گرامی داشته است. 
از این فعالیت ها می توان به برنامه هایی مانند 
آپولو، شــاتل فضایی، تلسکوپ فضایی جیمز 
وب)JWST( و فناوری هــای نوظهور برای 

هوانوردی پایدار اشاره کرد.
همچنیــن رشــد قابــل توجــه هزینه ها و 
تاخیرهای طولانی برنامه را به عنوان مسائلی 
کــه همچنان بــر برنامه های ناســا از پرواز 
فضایی گرفته تا برنامه های علمی و اکتشافی 

عمده تاثیر می گذارد، خاطرنشان کرد.
عامــل اصلی در گزارش دفتر بازرســی کل، 
بازگشــت برنامه ریزی شده انســان به ماه 
به عنوان بخشــی از برنامــه آرتمیس بود و 
همچنین به بازنشستگی ایستگاه فضایی بین 
المللی)ISS( در پایان دهه و چالشی که این 
موضوع برای ناسا ایجاد می کند که به دنبال 
حفظ حضور فعال انسان در مدار پایین زمین 

است، اشاره داشت.
 ،)Paul K. Martin(پل کــی. مارتیــن
بــازرس کل ناســا در این گزارش نوشــت، 
این گزارش به هفت چالش مختلف تقســیم 
می شود که دفتر بازرسی کل آنها را به عنوان 
»چالش های برتر« در رابطه با ماموریت کلی 

ناسا شناسایی کرده است.
 این هفــت چالش قابل توجه تنها مســائل 
مهمی نیستند که ناســا با آن مواجه است و 
در نظــر گرفتن برخــی موضوعات به عنوان 
چالش های اصلی، نشــان دهنده عدم توجه 
این آژانس فضایی به سایر موارد نیست. بلکه 
بیشــتر این مسائل چالش های طولانی مدت 
بوده و محور اصلی ماموریت های ناسا هستند 
که احتمالا تا ســال های آینــده چالش های 

اصلی باقی خواهند ماند.
چالش اول: بازگشت به ماه

برنامــه آرتمیس قصــد دارد اولین زن و فرد 
رنگین پوست را تا اواخر سال ۲۰۲۴ یا اوایل 
ســال ۲۰۲۵ در طول ماموریت آرتمیس ۳ به 
ماه بفرســتد. این هدف عنصر اصلی گزارش 
دفتر بازرســی کل اســت کــه هزینه های 
عملیاتی سیســتم پرتاب فضایی آرتمیس و 
کپسول سرنشینان موسوم به اوریون را مورد 

توجه قرار می دهد.
هزینــه هر پرتاب از آرتمیس ۱ تا آرتمیس ۴ 
حدود ۴.۲ میلیارد دلار برآورد شــده است و 
در محاســبه این رقم، ۴۲ میلیارد دلار هزینه 
برای رساندن این سیستم ها به سکوی پرتاب 
در نظر گرفته نشــده است. به این ترتیب، با 
توجه به ایــن هزینه های قابل توجه و برنامه 

بلندپروازانه آرتمیس، دفتر بازرسی کل هشدار 
داده کــه پایداری این برنامــه چالش مهمی 
برای اهداف اکتشــافی سرنشــینان ناسا در 

آینده ایجاد می کند.
پیشــرفت های ناســا در این زمینــه تاکنون 
شــامل جمع آوری داده های حاصل از پرتاب 
موفقیت آمیز موشک ســامانه پرتاب فضایی 
و پرواز کپســول اوریــون در طول ماموریت 
آرتمیس ۱ بوده اســت که در روز ۱۴ نوامبر 

سال ۲۰۲۲ پرتاب شد.
دفتر بازرســی کل همچنین به تلاش ناســا 
برای کاهش هزینه هــای پروازهای ماه پس 
از آرتمیس ۴، توســعه سیســتم های اساسی 
مانند لباس های فضایی که در اولین بازگشت 
بشــر به ماه پس از پنجاه سال مورد استفاده 
قــرار خواهند گرفت و بهبود مدیریت ناســا 
در ماموریت هــای آرتمیس بــه عنوان دیگر 
نمونه های پیشــرفت در ســال گذشته اشاره 

کرده است.
دفتر بازرســی کل می گوید که ناســا باید با 
مســائل فنی مانند فرسایش غیرمنتظره سپر 
حرارتی اوریون در طــول پرواز آرتمیس ۱ و 
آسیب پیش بینی نشده موشک سامانه پرتاب 
فضایی و زیرســاخت های زمینــی در حین 

پرتاب مقابله کند.
 این گــزارش می افزاید که ناســا همچنین 
باید راه های موثری را برای کاهش هزینه ها 
شناســایی و اجرا کنــد تا پایــداری مالی را 
انسانی شاخص  اکتشــافی  برای تلاش های 
خــود فراهم کند، زیرا کنگــره برای افزایش 
پرتاب های ســامانه پرتاب فضایی و اوریون 

تلاش می کند.
چالش دوم: تداوم حضور انســان ها در 
بازنشســتگی  از  پس  زمین  پایین  مدار 

ایستگاه فضایی بین المللی
به مدت ۲۲ ســال، بشــریت به لطف وجود 
ایســتگاه فضایی بین المللــی در مدار پایین 
زمیــن حضور داشــته اســت، بنابراین جای 
تعجب نیست که بازنشستگی ایستگاه فضایی 
در آغاز دهه ۲۰۳۰ نشــان دهنده یک تغییر 
بزرگ برای ناســا و سایر آژانس های فضایی 

باشد.
ایستگاه فضایی بین المللی جایی برای دانش 
انقلابی بوده اســت که در شرایط ریزگرانش 
انجام شــدند و درک ما را از سلامت انسان 
در فضا بســیار بهبود بخشــیدند. این دانش 
پیامدهایی بــرای اکتشــافات فضایی آینده 
خواهد داشــت. همه اینها باعث شده که ناسا 
حدود یک ســوم بودجه خود را برای ایستگاه 
فضایی هزینه کند که در ســال ۲۰۳۰ از رده 
خارج و در سال ۲۰۳۱ از مدار خارج می شود.

بــرای حفــظ حضــور انســان در ارتفاعات 
بیــن ۱۰۰ تــا ۶۰۰ مایلی از زمیــن پس از 
ناسا  بین المللی،  ایستگاه فضایی  بازنشستگی 
قصــد دارد به ایســتگاه های فضایی تجاری 
روی آورد. بر اســاس این گــزارش، چالش 

اصلی این امر، اجتناب از ایجاد شــکاف بین 
بازنشســتگی ایســتگاه فضایی بین المللی و 
ظهور ایستگاه های تجاری است. ناسا در حال 
حاضــر قصد دارد یک مــکان در مدار پایین 
زمین در سال ۲۰۲۸ در دسترس داشته باشد 
و یک همپوشانی دو ساله با ایستگاه فضایی 

بین المللی ایجاد کند.
حفظ این حضور مداوم بــه قابل اطمینان و 
مقرون به صرفه بــودن حمل و نقل به مدار 
پاییــن زمین نیز بســتگی دارد. بخش اعظم 
از این امر متکی به همکاری ناســا با شرکت 
خصوصی اسپیس ایکس است که تا ماه اوت 
ســال ۲۰۲۳ با موفقیت ۲۸ ماموریت ارسال 
محمولــه و ۱۱ ماموریت سرنشــین دار را به 
ایستگاه فضایی بین المللی پرتاب کرده است. 
شرکت اکســیوم اســپیس نیز دو ماموریت 
خصوصی به این ایســتگاه انجــام داده و در 

حال برنامه ریزی سومین ماموریت است.
در ماه ژوئیه سال ۲۰۲۲، ناسا همچنین توافق 
نامه ای برای ادامه همکاری با آژانس فضایی 
روسیه موســوم به روسکاسموس ایجاد کرد 
که به فضانوردان روسی اجازه می داد در ازای 
رســاندن فضانوردان آمریکایی با فضاپیمای 
ســایوز روســیه به ایســتگاه فضایی، سوار 

فضاپیمای ایالات متحده شوند.
یکی از توصیه هایی که دفتر بازرســی کل در 
رابطه با این جنبه از کار ناســا ارائه می کند، 
توســعه یک وســیله نقلیه دوربرد یدک کش 
فضایی برای تکمیل فرآیند بازگشت ایستگاه 
فضایی بین المللی به جو زمین و کاهش خطر 
برخــورد زباله های فضایــی در اطراف زمین 
است که ممکن است ایســتگاه های فضایی 

آینده را تهدید کند.
چالش سوم: رسیدگی به زیرساخت ها و 

امکانات قدیمی ناسا
ایســتگاه فضایــی بین المللــی تنهــا قطعه 
ســخت افزاری قدیمــی ناســا نیســت که 
ســازمان فضایی را با چالش مواجه می کند. 
این گزارش اشــاره می کند کــه نزدیک به 
۸۳ درصــد از امکانات ناســا از عمر طراحی 
اولیه خــود فراتر رفته اند. به اندازه دو ســوم 
زیرساخت های ناسا در امتداد خطوط ساحلی 
قرار دارد، به این معنی که افزایش سطح دریا 
به این زیرساخت ها آسیب می رساند. خسارات 
بالقــوه ای نیز توســط طوفان هــا، موج ها و 
پدیده های شدید آب و هوایی ایجاد می شود.

عــلاوه بــر ایــن، ناســا در حــال حاضر 
زیرساخت های بیشــتری از آنچه واقعا برای 
ماموریت های برنامه ریزی شــده نیاز دارد در 

دست دارد.
براســاس گزارش دفتر بازررسی کل، مسائل 

مربوط به زیرساخت ها ناشی از اجرای آهسته 
اقدامــات اصلاحی ناســا، اجــرای متناقض 
سیاســت های آژانــس، ملاحظــات ناکافی 
هزینه چرخه عمر، استراتژی های غیرمتمرکز 
هزینه های  گیــری،  تصمیم  فرآیندهــای  و 
مشــکوک و افزایش هزینه و تاخیر در برنامه 

به دلیل عملکرد ضعیف پیمانکار است.
دفتر بازرســی توصیه می کند کــه با ارتقای 
امکانات و زیرساخت های ناسا، از جمله موارد 
مورد نیاز برای ماموریت های حیاتی آرتمیس 
و بهبود تصمیم گیری برای اجرای تصمیمات 
مهم در مورد امکانات و تثبیت زیرساخت های 
غیــر ضروری و در عین حال ارتباط بهتر این 
انتخاب ها با ذینفعان به رفع این چالش کمک 

شود.
چالش چهــارم: پــرورش و حفاظت از 

نیروی کار متنوع و ماهر
از ماه آوریل ســال ۲۰۲۳، این گزارش بیان 
می کنــد که بیــش از ۱۸ هــزار کارمند در 
تاسیسات ناسا مشــغول به کار بوده اند. اکثر 
این افراد در زمینه های علمی و مهندسی کار 
می کنند و ناســا همچنان به دنبال راه هایی 
برای جذب، ارتقا و حفــظ نیروی کار متنوع 
اســت که دارای مهارت های فنی مورد نیاز 

برای عملیات های آن باشند.
دفتر بازرســی کل چالش هایی را در افزایش 
نمایندگــی زنــان و اقلیت هــا در رده های 
غیرنظامــی و رهبری و ایجاد مســیری بهتر 
برای زنان و اقلیت هــا در زمینه های علوم، 
 )STEM( فنــاوری، مهندســی و ریاضیات
شناسایی کرده است. در این گزارش آمده که 
علیرغم تلاش های ناســا، درصد کلی زنان و 
گروه های اقلیت در ناسا طی ۱۰ سال گذشته 

تغییری نکرده است.
ناسا همچنین برای استخدام و حفظ کارمندان 
مختلــف بخش علوم، فناوری، مهندســی و 
ریاضیات با مشکل مواجه شده زیرا با افزایش 
رقابت و گسترش صنعت فضایی تجاری این 

چالش عمیق تر شده است.
این گزارش اشــاره می کند که تشــدید این 
مسائل نشان از آن واقعیت دارد که نزدیک به 
۴۰ درصد از نیروی کار علمی و مهندسی ناسا 
در آستانه بازنشســتگی هستند. این می تواند 
بر آمادگی های ناســا برای ماموریت های آتی 

آرتمیس تأثیر بگذارد.
دفتر بازرســی کل توصیه می کند که ناســا 
بهتر اســت داده های مربوط به تنوع، برابری 
و دسترسی را جمع آوری کند و آن ها را تجزیه 
و تحلیــل کند تا تعیین کند چــه موانعی در 
اســتخدام، انتخاب، ارتقاء و حفظ گروه های 

کمتر مورد توجه،   وجود دارد.

یک مدیر دانش بنیان:
هزینه خوراک دام با فناوری  نانو کاهش یافت

سفر به ماه تنها برنامه ناسا نیست
مهم ترین چالش های ناسا چه هستند؟
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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گروه ورزش
تیم فوتسال پالایش نفت بندرعباس نیم فصل نخست لیگ 
برتر کشور را با برتری مقابل شهرداری ساوه به پایان رساند.

به گزارش خبر ورزشــی هرمزگان ،زرد پوشــان پالایش در 
هفته ســیزدهم و پایانی نیم فصل نخســت، در سالن فجر 
بندرعباس با نتیجه 3بر2 از سد تیم شهرداری ساوه گذشت.

شــایان گفتن است ، امیررضا خون جهان 2 بار و امین مراد 
احمدی یکبار برای پالایش نفت بندرعباس گلزنی کردند.

شــاگردان هادی بزوال با این برتری با کسب  21 امتیاز در 
جایگاه پنجم جدول رده بندی قرار گرفتند.

گفتنی اســت ، تیم فوتسال پالایش نفت بندرعباس در آغاز 
دور برگشــت این پیکارها میزبان تیم مس سونگون است ، 
ضمن این که لیگ برتر فوتسال باشگاه  های کشور با حضور 

14تیم برگزار می شود.

گروه ورزش
در هفته دوم رقابت های لیگ برتر بسکتبال با ویلچر کشور  
تیم فولاد هرمزگان موفق شد در بندرعباس با نتیجه 82 بر 

58 از سد هیئت جانبازان و معلولین یزد عبور کند.
تیم فــولاد هرمزگان که در بــازی اول خود مقابل نماینده 
خوزســتان شکســت خورده بود در بازی دوم در بندرعباس 

تیم هیات جانبازان و معلولین یزد را با شکست بدرقه کرد.
اعضای تیم بســکتبال با ویلچر باشــگاه فولاد هرمزگان را 
کامبیز محمودیان، داریوش انصاری، ابوذر سالاری، یوسف 
خانــی،  مصیب پیل افکن،  ابراهیم تقــی لو، علی مینابی، 
مهدی امانی، یوسف عبداللهی،  شاهین برخورداری، مهدی 
مانــدگاری، علیرضا فتحی، علی پی پی، علی طاوســیان و 
بهمن ســیفی به عنوان بازیکن و سرپرست عباس صالحی، 
سرمربی حســن کامجو، مربی مجتبی عباس زاده، آنالیزور 
مصطفی کامجو و پشــتیبانی رضا  شبتاری اعضای کادرفنی 

را تشکیل می دهند.

گروه ورزش
در هفته سوم رقابت های لیگ برتر فوتبال نونهالان کشور 
تیم فولاد هرمزگان موفق شد با نتیجه 1 بر صفر از سد مس 

کرمان عبور کند.
در ایــن دیدار علیرضا نیکخــواه از روی نقطه پنالتی موفق 
شد برای فولاد هرمزگان گلزنی کند و همچنین امیر عباس 

جهانگیری یک ضربه پنالتی تیم مس کرمان را مهار کند.
گفتنی است ، تیم فولاد هرمزگان با کسب ۷ امتیاز در صدر 
جدول گروه خود ایســتاد و در هفته چهــارم در بندرعباس 

میزبان تیم وصال شیراز است.

گروه ورزش
در پنجمین روز از مرحله مقدماتی مسابقات لیگ برتر فوتبال 
ســاحلی امیدهای کشور ، تیم فولاد هرمزگان با نتیجه 4 بر 

صفر از سد تیم موج گناوه عبور کرد.
امیرحسین دهقانی ســه گل و عبدالعظیم پزشک برای تیم 

فولاد هرمزگان موفق به گلزنی شدند.
گفتنی اســت ، تیم فولاد هرمزگان در پایان این مسابقات با 
9 امتیاز به عنوان صدرنشــین به مرحله نهایی صعود کرد و 
22 آبان ماه قرعه کشی مرحله نهایی با حضور 8 تیم برگزار 

می شود.

 گروه ورزش
نماینده ولی فقیه در هرمزگان و امام جمعه بندرعباس ازمدال 
آوران بازی های پاراآسیایی هانگژو ؛ در نمازجمعه بندرعباس 

تجلیل کرد.            
به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان هرمزگان ، 
حجت الاسلام و المسلمین »دکتر محمدعبادی زاده« نماینده 
ولــی فقیه در هرمزگان و امام جمعه بندرعباس باتفاق نماینده 

مردم استان در مجلس شورای اسلامی، سردار امیری جانشین 
ســپاه امام ســجاد»ع«؛ مظفرمهری خادمی نســب مدیرکل 
ورزش و جوانــان هرمزگان در محل نمــاز جمعه بندرعباس 
 vl2 از اســلام جاهدی دارنده مدال طلا رشــته کانو کلاس
قایقرانی،فرزانه حیدری دارنده مدال نقره رشته والیبال نشسته، 
امیدذاکــری دارنده مدال نقره رشــته شــطرنج دربازی های 

پاراآسیایی تجلیل و قدردانی نمود.

  توپ و تور
تجلیل نماینده ولی فقیه در هرمزگان از   

ورزشکاران مدال آور دربازیهای پاراآسیایی
پالایش نفت بندرعباس ششمین برد در 

خانه را تجربه کرد 

    خبر
    

 ندای هرمزگان - شهناز خوش
مسابقات دارت انتخابی لیگ برتر  هرمزگان مرحله سوم 
خود را به پایان برد و قهرمانان این دوره مشخص شدند.

رقابت های مســابقات انتخابی لیگ برتر آقایان در خانه 
دارت علوم پزشــکی  به صورت گروهی و حذفی برگزار 
شد و در پایان سید محمد مهدی طاهری عنوان نخست 
را کســب کرد.  باقر کارگر در مــکان دوم قرار گرفت و 
عنوان  ســوم مشترک راد حمید حقانی و سعید راهداری 

به خود اختصاص دادند.
شــایان گفتن است ، این مسابقات در چهار  دوره برگزار 
می شــود  و نفرات اول تا دوازدهم جواز حضور در لیگ 

برتر استان هرمزگان را کسب خواهند کرد.
   

گروه ورزش
مرحله ســوم مســابقات انتخابی لیگ برتر دارت بانوان  

هرمزگان  با شناخت نفرات برتر به پایان رسید.
مســابقات انتخابی لیگ برتر بانوان در خانه دارت علوم 
پزشکی به صورت گروهی و حذفی برگزار شد و در پایان  
مریم دیاب عنوان قهرمانــی را از آن خود کرد ، فاطمه 
کیانی در مکان دوم ایســتاد. عنوان سوم مشترک هم به  

فاطمه ماهرانی و محبوبه زارعی رسید.
این مســابقات در چهار  دوره انجام خواهد شد  و نفرات 
اول تا دوازدهم جواز حضور در لیگ برتر استان هرمزگان 

را کسب خواهند کرد.
 

گروه ورزش
مســابقات رنکینگ پاکت 
بیلیــارد رشــته ناین بال 
قهرمانی کشــور با عنوان  
نماینده  بــرای  ســومی  

هرمزگان به پایان رسید.
ســی و پنجمین دوره رنکینگ پاکت بیلیارد رشته ناین 
بال با عنوان ســومی دانیال دهقانی در دسته اول منهای 
32 به پایان رسید. این مســابقات در باشگاه آرش شهر 
یزد برگزار شــد و درپایان این رقابت ها   دانیال دهقانی 

نماینده استان هرمزگان به  مقام سومی دست یافت.
در این مســابقات 145 ورزشکار از استان های  گیلان، 
خوزستان، سیســتان و بلوچستان، لرســتان، کهگیلویه 
و بویراحمــد، چهارمحال و بختیــاری، کرمان، تهران، 
مازندران، خراسان رضوی شــمالی و جنوبی، آذربایجان 
شــرقی و غربی، یزد، بوشهر، کردســتان، ایلام، فارس، 
قزوین، البرز، اصفهان، گلستان، همدان، سمنان، مرکزی، 
اردبیل، هرمزگان و زنجان  به مدت ۷ روز با یکدیگر به 

رقابت پرداختند.

 گروه ورزش
امشــب در دیدار دوستانه فوتســال تیم فولاد هرمزگان 
موفق شد از ســد تیم لیگ یکی فولاد بوتیای کرمان با 

نتیجه 5 بر 2 عبور کند.
در این دیدار متین قادری، مهدی زاهدی دوبار، احســان 
سلیمانی و بهزاد میری زاده برای فولاد هرمزگان موفق 

به گلزنی شدند.
تیــم فولاد هرمزگان خود را زیر نظر علی امیری مهیای 
حضــور در رقابت های لیگ یک کشــور می کند و 22 
آبان ماه با قرعه کشی مســابقات تکلیف گروهبندی ها 

مشخص می شود.

قهرمانان  این دوره مسابقات دارت قهرمانان  این دوره مسابقات دارت 
انتخابی لیگ برتر  هرمزگان مشخص انتخابی لیگ برتر  هرمزگان مشخص 

شدندشدند

فولاد هرمزگان از سد حریف لیگ 
یکی خود گذشت

https://eitaa.com/nedahn

https://rubika.ir/Nedayhormozgan

پیروزی فولاد هرمزگان برابر نماینده یزدپیروزی فولاد هرمزگان برابر نماینده یزد

برد فولاد هرمزگان با تداوم برد فولاد هرمزگان با تداوم 
صدرنشینیصدرنشینی

صعود فولاد هرمزگان به دور نهاییصعود فولاد هرمزگان به دور نهایی

مرحله سوم مسابقات انتخابی لیگ برتر 
دارت بانوان هرمزگان برگزار شد

مسابقات رنکینگ پاکت بیلیارد رشته ناین 

بال قهرمانی کشور در یزد برگزار شد

ندای هرمزگان - محمد قره گز لو
کارن ادبی قهرمانی مسابقات شطرنج ریتد 

سریع  آبان قشم را به خود اختصاص داد.
مسابقات ریتد سریع  آبان ماه  با حضور 42 
شــطرنج باز در ۷ دور به روش سوئیسی در 
جزیزه قشم به ســرداوری داور بین المللی 
شــهرام ســالاری برگزار و در پایان  کارن 
ادبی از بندرعباس مقام نخست را از آن خود 

کرد ، رضا رستمی نژاد از قشم در جای دوم 
ایسناد ، محمد امین باوی از قشم سوم شد 
و  نورسته اژدری از بستک چهارم به عنوان 

چهارمی قناعت نمود.
شــایان گفتن است ، از ســوی کمیته فنی 
مســابقات ،  ابراهیم ذاکــری گورزانگی از 
میناب به عنوان بازیکن پیشکسوت ، اهورا 
حیدری از قشــم بازیکن برتر زیر 10 سال 

، هیرســا رضوانی رمچاهی از قشم بازیکن 
برتر زیر 14 ســال و سعید احراری از قشم 

بازیکن برتر زیر 1۶ سال شناخته شدند.
گفتنی اســت ، این مســابقات با همکاری 
هیات شــطرنج اســتان هرمزگان ،  اداره 
ورزش و جوانان قشــم و ســازمان منطقه 
آزاد در محل مجموعه ورزشی حجاب قشم 
برگزار شــد ، ضمن این که شهرام سالاری 
داور بین المللی نیز رییس هیات شــطرنج 

استان هرمزگان هم می باشد.

شطرنج باز بندرعباسی بر روی سکوی قهرمانی مسابقات شطرنج ریتد سریع آبان قشم

گروه ورزش
پرونده مسابقات لیگ برتر فوتسال نوجوانان 
اســتان هرمرگان در فصل 1402 با قهرمانی 

تیم کنعان میناب بسته شد.
رقابت های لیــگ برتر فوتســال نوجوانان 
هرمــزگان با حضور 12 تیــم در دو گروه ۶ 
تیمی بــه صورت دوره ای زیــر نظر کمیته 
فوتســال هیات فوتبال استان برگزار شد که 
در پایــان با قهرمانی تیم کنعــان میناب به 

پایان رسید.
دربــازی پایانــی که با حضور هــواداران دو 
تیم در ســالن مجموعه شــهدای کارگران 
بندرعباس برگزار شد تیم های پالایش نفت 
بندرعبــاس و کنعان مینــاب  به مصاف هم 
رفتند و تیم کنعان  با گل های امیر حســین 
داهی پور و مهدی مختــاری نیا به پیروزی 
دو  بر یک دســت یافت و جــام قهرمانی را 

از آن خود کرد.

درگــروه نخســت بــه میزبانی تیم شــهید 
دارا ابو موســی تیــم های کنعــان میناب، 
تیرورمیناب، آینده ســازان وحــدت رودان ، 
دلاوران هرمزگان، هدف هرمز و شــهید دارا 
، و در گــروه دوم به میزبانــی پالایش نفت 
بندرعباس، تیم های آیندگان، ســفیر جنوب 
فین، شهســوار دیار خلیج فارس، صبانوین و 
انتظار حضور داشــتند که در مرحله گروهی 
بــا هم رقابــت کردند و دو تیــم اول و دوم  
هرگروه راهی بــازی نیمه نهایی شــدند و 

سرانجام دو تیم کنعان میناب و پالایش نفت 
بندرعبــاس بازی پایانی را برگزار کردند و در 
نتیجه تیم کنعان میناب عنوان قهرمانی این 
دوره از مســابقات را از آن خــود کرد و تیم 
 پالایش نفت بندرعبــاس در جای دوم قرار

گرفت.
در ایــن رقابــت ها بهتریــن بازیکن محمد 
حسین ذاکری از تیم کنعان میناب، آقای گل 
مســابقات هومن محمدی ازتیم سفیرجنوب 
فین، پدیده این دوره ازمســابقات علی اصغر 
حاتمی از  پالایش نفت بندرعباس و بهترین 
مربی شهرام جهانگیری از تیم کنعان میناب 

معرفی شدند.
در مراسم پابانی که با حضور قاسم رنجبریان 
رییس هیــات فوتبــال اســتان هرمزگان، 
حســین احمدی مدیر عامل باشگاه آذرخش 
سرخون، مســعود جداوی مدیرعامل باشگاه 
پالایــش نفــت بندرعباس، حمیــد رضایی 

مدیر اجرایی باشــگاه پالایــش نفت، محمد 
پیروانی رییس کمیته فوتسال استان، مهدی 
ربیع پور مســوول برگزاری مسابقات کمیته 
فوتســال اســتان و علی فیروزی دبیر هیات 
فوتسال شهرســتان بندرعباس و تنی چند از 
پیشکسوتان  برگزار شد جام قهرمانی و مدال 

به تیم های برتر اهدا شد.
تیم هــای کنعــان مینــاب و پالایشــگاه 
نفــت بندرعبــاس بــه عنــوان نمایندگان 
 اســتان در لیــگ مناطق کشــور شــرکت

می کنند.
گفتنی است ، بازی پایانی را مهرداد هاشمی 
پــور، مرتضــی معماری، احســان رضایی و 
رحمت اله برزه قضاوت کردند ضمن این که 
در امر برگزاری هرچه بهتر این دیدار پرسنل 
نیروی انتظامی به سرپرســتی سروان مجید 
کریمی در ســالن کارگــران تلاش ویژه ای 

داشتند.

پرونده مسابقات لیگ برتر فوتسال نوجوانان هرمزگان با قهرمانی کنعان میناب بایگانی شد

گروه ورزش
حوزه علمیه  میناب فاتح جام قهرمانی فوتســال جشنواره 
فرهنگی ورزشــی حوزهای علمیه اســتان به میزبانی شهر 

سندرک  شد.
ســتار احمدی رییس  ادا ه ورزش و جوانان سندرک  گفت:  
این مســابقات با حضور 8 تیم   برگزار شد که در پایان تیم 

حوزه علمیه  میناب بر سکوی قهرمانی ایستاد.
وی بیان داشــت: در بازی فینال مسابقات تیم حوزه علمیه  
میناب موفق شد در ضربات پنالتی تیم حوزه علمیه قشم را 
شکست دهد و با اقتدار قهرمان این دوره از مسابقات شود .

احمدی گفت :  در بازی رده  بندی تیم بشــاگرد  تیم حوزه 
علمیــه ابولفضل بندرعباس را از پیش رو برداشــت و مقام 

سوم این دوره از مسابقات را به خود اختصاص داد.
رییس اداره ورزش و جوانان بخش ســندرک بیان  داشت:  
این مســابقات با حضور تیم های جاســک، قشم، رودان ، 
بشاگرد،  ابولفضل بندرعباس،  حوزه النبی بندرعباس،  حوزه 
ســندرک و  حوزه  میناب برگزار شــد. گفتنی است ، در این 
جشــنواره مســابقات  دارت ، والیبال،  دوومیدانی،  فوتبال 

دستی و تنیس  برگزار گردید.
در پایان ســتار احمدی از حقیقی مدیریت حوزه های علمیه 

اســتان، جاودان رییس دانشــگاه علوم پزشکی هرمزگان،  
موســایی و ســید علی پور حسینی ریاســت حوزه علمیه 
سندرک و کارکنان بخشداری ، شهرداری،  رییس آموزش   

پرورش ، سروان سالاری تقدیر و تشکر کرد.

حوزه علمیه میناب بر سکوی قهرمانی 

گروه ورزش
نمایندگان هرمــزگان در روز چهارم لیگ 
برتر فوتبال ساحلی امیدهای کشور به یک 

پیروزی و شکست دست یافتند.
بــه گــزارش خبرورزشــی هرمزگان،تیم 

شــهرداری بندرعباس در گروه ســوم، با 
نتیجه 4بر1 تیم موج نوین گناوه را از پیش 
رو برداشــت و نخستین برد خود را به ثبت 

رساند.
دیگر نماینده اســتان تیم فولاد هرمزگان 

نیز بــا نتیجه نزدیک۶بر5 مغلوب تیم دکتر 
تامین اصفهان شد و اولین شکست خود را 

تجربه کرد.
گفتنی اســت ، لیگ برتر فوتبال ســاحلی 
امیدهای کشور در سه گروه و با حضور دو 

نماینده از هرمزگان برگزار می شود. فولاد هرمزگان مغلوب شد

برد پرگل شهرداری بندرعباس برابر موج گناوه

برای افرادی که فواید ورزش شنا 
مصدوم هستند، 
درگیر آرتروز یا 

شرایط دیگر هستند، 
مناسب است به کنترل استرس 

کمک می کند

 شنا باعث بهبود 
خلق و خو می شود

عضلات را تقویت 
می کند.

باعث افزایش 
قدرت  می شود.

افزایش بازده 
قلب، کاهش 
ضربان قلب

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی


